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محمد رضا عارف:

 سیاست های کلی انتخابات می تواند 
چالش رد صلاحیت ها را حل کند

سخنگوی شورای نگهبان:

اهل عقب نشینی نیستیم 
واکنش مطهری به اظهارات جدید کدخدایی

دادستان تهران خبر داد

دستگیری دو متهم مروج فساد و ابتذال جنسی

بزرگان اصولگرا مخالف بازی چندوجهی دلواپسان

یورش تندروها به سبد رای روحانی

استاندار قم:

محور توسعه 
قم گردشگری 
مذهبی است

شهردار قم: تا پایان سال

10 خیابان جدید 
در مناطق مختلف قم 

بازگشایی می شود

 استاندار قم با اشاره به خاستگاه فرهنگ و مذهب در 
قم گفت: محور توسعه قم صنعت گردشگری و توریست 

مذهبی است.
سید مهدی صادقی در جلسه شورای برنامه ریزی و 
توسعه استان که با حضور علی شمخانی دبیر شورای عالی 
امنیت ملی در سالن امام رضا )ع( برگزار شد، با اشاره 
به خاستگاه فرهنگ و مذهب در قم اظهار کرد: ظرفیت 
حضور مراجع، علما و فضلای حوزه علمیه و نیز اساتید 
دانشگاه در قم فرصتی مناسب برای تبیین نیازمندی های 

فرهنگی در کشور ایجاد کرده است.
وی با اشاره به وسعت استان قم و موقعیت جغرافیایی 
آن در شاهراه مواصلاتی کشور افزود: سالانه شاهد تردد 
حدود 20 میلیون مسافر و زائر در محدوده استان هستیم 
که این موضوع در کنار حضور سالانه سه میلیون زائر 
خارجی در کلانشهر قم موقعیت تأثیرگذاری در صنعت 

گردشگری برای این استان فراهم کرده است...

 شهردار قم گفت: طبق برنامه ریزی تا پایان سال 10 
خیابان و معبر جدید که در دست احداث است تکمیل 

شده و در اختیار مردم قرار خواهد گرفت.
پایان  تا  اینکه  بیان  با  سقائیان نژاد  سیدمرتضی 
سال تعدادی از پروژه های شهری در مناطق محروم به 
بهره برداری می رسد، اظهار کرد: به جز پروژه های کلانی از 
جمله تقاطع شهیدان محمودنژاد، تقاطع 15 خرداد، تقاطع 
امام علی، بلوار مرجعیت و ... شهرداری نگاه ویژه ای به 
بازگشایی معابر و گذرهای خاص در مناطق محروم دارد. 
وی با تاکید بر اینکه چند پروژه قدیمی که باقی مانده بود تا 
پایان سال اجرایی می شوند، خاطرنشان کرد: باید شرایطی 

فراهم شود تا تردد مردم ...

نظارت مستمر بر نمایندگان مجلس وارد پیچیدگی جدیدی می شود

نظارت جنجالی!
ابلاغ سیاست های کلی انتخابات توسط رهبر معظم انقلاب بحثی تازه را میان مجلس  و شورای نگهبان ایجاد کرده 
است. بحث  استمرار نظارت بر عملکرد نمایندگان در دوران نمایندگی در روزهای اخیر با واکنش هایی روبه رو بوده 
است.  علی مطهری و برخی از نمایندگان اصلاح طلب از منتقدان مطرح شدن بحث نظارت شورای نگبهان بر نمایندگان 

مجلس هستند...

ابلاغ  به  اشاره  با  مجلس  امید  فراکسیون  رئیس 
سیاست های کلی انتخابات از سوی رهبر معظم انقلاب، 
آن را سندی بالادستی در امر انتخابات دانست و گفت: 
این سیاست ها در صورتیکه به صورت قانون در آید می 
 تواندبرخی چالشهایی که در گذشته با آن رو به رو بودیم 

از جمله بحث رد صلاحیت ها را حل کند.

طلبان  اصلاح  از  دیدار جمعی  در  عارف  محمدرضا 
خوزستان افزود: سیاست های کلی انتخابات مطمئناً به 
دنبال محدود کردن نمایندگان مجلس نیست. نباید به 
گونه ای تفسیر شود که وظایف نمایندگان مجلس در خانه 
ملت که بر اساس نص صریح قانون از مصونیت برخوردار 

هستند با اعمال برخی نظارت ها محدود شود...
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روزنامه صبح ایران
رئیس جمهور گفت: پایبندی کامل طرف مقابل به اجرا و ایفای تعهدات و پایداری 

برجام، سبب جلب اعتماد عمومی خواهد شد.
فدریکا  دیدار  در  شنبه  روز  روحانی  دکتر حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
موگرینی مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا اظهارداشت: جمهوری اسلامی ایران 
در اجرای توافق برجام به همه تعهدات خود پایبند بوده و انتظار دارد برای پایداری 

برجام، طرف مقابل نیز به همه اصول و تعهدات خود به طور کامل عمل کند.
روحانی با اشاره به اینکه ایران و اتحادیه اروپا با گسترش همکاری ها به عنوان 
شرکای بزرگ تجاری و اقتصادی در منطقه به شمار خواهند آمد، خاطر نشان کرد: 

ایران با دارا بودن منابع غنی انرژی می تواند در بلند مدت امنیت انرژی را 
تأمین کرده و با استفاده از ظرفیت های خود در زمینه راه آهن و حمل و نقل 
جاده ای و هوایی به یک مسیر ترانزیتی مطمئن میان شمال و شرق آسیا 

با اروپا تبدیل شود. رئیس جمهور در دیدار مسئول سیاست  خارجی 
اتحادیه اروپا، توافق هسته ای ایران و 1+5 را پایه ای محکم و 

حل  و  طرفین  همکاری های  گسترش  برای  مناسب  الگویی 
مشکلات بین المللی دانست و با تأکید بر اجرای کامل تعهدات 

متقابل، گفت: پایبندی کامل به اجرا و ایفای تعهدات و ...

رئیس جمهور در دیدار موگرینی تاکید کرد

پایداری برجام در گرو عمل طرف مقابل به همه تعهدات

2

2

7

7

مشکلات نباید باعث نا امیدی شود
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شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی یک 
مرحله ای»تهیه، حمل، نصب و راه اندازی دیزل ژنراتور و تجهیزات جانبی 
جهت ایستگاه های پمپاژ صرم و سلفچگان و حصار سرخ« را از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه 
پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس:  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد 
و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام 
در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در 

مناقصه محقق سازند. 
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: تاریخ 1395/08/09 می باشد.

لغایت   1395/08/09 سایت:  از  مناقصه  اسناد  دریافت  زمانی  مهلت 
1395/08/15

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: پایان وقت اداری مورخ 1395/08/25
زمان بازگشایی پاکت ها: 1395/08/26 ساعت 10 صبح

هزینه خرید اسناد: مبلغ 545,000 ریال به شماره حساب 2175213505006 
بانك ملی مرکزی به نام شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در 
خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف: قم، بلوار 15 خرداد،20 متری 
شهید تقوی، شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم و تلفن: 37780182 

و 37780172- 025 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز 

تماس 27313131 دفتر ثبت نام: 88969737 -85193768

تهیه، حمل، نصب و راه اندازی
 دیزل ژنراتور و تجهیزات جانی جهت ایستگاه های پمپاژ 

صرم و سلفچگان و حصار سرخ

شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای )نوبت اول(

آیت الله سید حسن خمینی:

باستناد مجوز هیات مدیره سازمان در نظر دارد نسبت به واگذاری ردیف های مشروحه ذیل از طریق مزایده 

اقدام نماید. 

لذا متقاضیان جهت دریافت پاکت و شرایط مزایده از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز کاری به 

استثنای روزهای تعطیل از ساعت 8 صبح لغایت 14 به واحد امور قراردادهای سازمان به نشانی قم، کیلومتر 3 

جاده قدیم قم - تهران، سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم )ترمینال( مراجعه نمایند و در صورت نیاز، 

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36642349 - 025 تماس حاصل نمایند. 

شرایط عمومی :

- ارائه معرفی نامه شرکت در مزایده پیرامون غرفه های حمل و نقلی از اداره کل محترم حمل و نقل 

و پایانه های استان قم 

- جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 500/000 ریال به شماره حساب 700789913121 )درآمد سازمان( 

بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم واریز نموده و به همراه اصل فیش واریزی 

و کارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مراجعه فرمائید.

- مبلغ تضمین شرکت در مزایده 15/000/000 ریال به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز وجه 

نقد بحساب 700787307316 سپرده سازمان نزد بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری 

شهرداری قم می باشد.

- در صورتی که برنده اول مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به نفع سازمان ضبط 

خواهد شد.

- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

- هزینه درج آگهی و کارشناسی بعهده برنده مزایده می باشد.

- تلفن تماس: 36642349 - 025 

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت اول(

یک باب منزل مسکونی به مساحت 1000 متر زمین و 600 متر زیربنای مناسب 

واقع در 45 متری صدوق، کوچه 52 به فروش می رسد.

قیمت کارشناسی: سه میلیارد تومان      قیمت فروش فوری: دو میلیارد و ششصد میلیون تومان

تلفن تماس: 09034524412 

فـــروش  فــــوری
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صلح در سوریه
 حد نهایت ناامیدی

وزیر خارجه ایران در مسکو نسبت به استفاده بعضی 
کشور ها از تروریسم هشدار داد. اوهرچند از کشوری نام 
نبرد اما ناظران سیاسی می گویند اشاره غیرمستقیم وزیر 
خارجه ایران ترکیه بوده که اقدامات این کشور موجب 

نگرانی روزافزون ایران شده است به نحوی که مذاکرات محرمانه دو کشور نتوانسته 
حداقل از دید تهران، ترک ها را به در پیش گرفتن راه دومی متقاعد کند.

جنگ در سوریه از هر حد و مرز جنگی و اخلاقی گذشته است. روز 5 شنبه بر اثر 
حملات هوایی به مدرسه یی در حلب حدود 25 کودک خردسال و 10 معلم و کادر 
آمورشی آن کشته شدند. روسیه اعلام کرده طی 8 روز گدشته هیچ عملیات هوایی بر 
فراز حلب انجام نداده و مسئول جنایت ائتلاف ضد بشار اسد است. این ائتلاف اما اتهام 
مشابهی متوجه روسیه کرده است. ابهام در منشا حمله این سوال را مطرح می کند 
پس مسئول کیست؟»جنبه دهشتناک تر، نگرانی ازتکرار فجایعی مشابه بدون شناخته 
شدن مسئولان آن است؛ اما آنچه بر دامنه نگرانی ها افزوده شدت جنگ درشمال عراق 
و منطقه موصل است که گفته می شود تحت تاثیر نتایج آن، بسیاری از عوامل داعش 
و تروریست های متواری در حال فرار به سوی سوریه از کریدوری هستند که ازشمال 
غرب عراق به سوی مرز های شرقی سوریه به روی آنان باز شده. حتی گفته میشود 

ابوبکر بغدادی از همین مسیر به طرف سوریه گریخته است.
اگر واقعا داعش اقدام به چنین جابجایی لجستگی و انسانی کرده - که منطقا باید 
اینگونه باشد -نباید تردید داشت در آینده یی نه چندان دور جنگ از شمال عراق به 
شمال سوریه به ویژه در مناطق وسیعی ازاستان های حسکه، دیر الزور و رقه منتقل 
و گسترش یابد. منابع مستقل نظامی که تحولات سوریه را دنبال می کنند معتقدند 
شرایط به سمتی پیش میرود که حتی اگر نیروهای ارتش سوریه بر حلب مسلط شوند 
با توجه به تمرکز احتمالی داعش بر شمال سوریه، علی رغم پیش بینی ها، نتیجه 
جنگ به خودی خود تغییری در معادلات نظامی ایجاد نخواهد کرد. مگر آنکه صرف 

نظر از نتیجه، اراده طرفین بر گسترش جنگ قرار گرفته باشد. 
مهمترین تحول نظامی که موید چنین دیدگاهی ست حرکت ناوگان عظیم نیروی 
دریایی به همراه تنها ناوهواپیما برروس ها« کوزنتسوف »به منطقه مدیترانه شرقی و 
نزدیکی سواحل سوریه است. از سوی دیگرتقارن تلاش های دیپلماتیک با بالا گرفتن 
آتش جنگ، نشان می دهد طرف های منطقه یی و بین المللی سوریه در حال آماده 
کردن خود برای شرایطی هستند که احتمالا خوشایند هیچیک نخواهد بود. محمد 
جواد ظریف وزیر خارجه ایران روز جمعه همزمان با حضور ولید معلم وزیر خارجه 
سوریه برای آنچه رایزنی در باره سوریه توصیف کرد عازم مسکو شد. نزدیکی دیدگاه 
های تهران و مسکو و رایزنی های آنها در باره سوریه البته موضوع تازه یی نیست؛ اما 
چه اتفاقی افتاده که وزیر خارجه ایران را ترغیب به ملاقات فوری با همتای روس خود 
و با حضور ولید معلم کرده است؟ لاوروف وزیر خارجه روسیه از توجه به مبارزه بی امان 
با تروریسم سخن گفته و ظریف همتای ایرانی اواز ضرورتی مشابه و اتخاد تصمیمات 
مشترک. ولی وزیر امور خارجه ایران هنگام ورود به مسکو به نکته دیگری هم اشاره 
نمود که توجه محافل دیپلماتیک را به سوی خود جلب و یکی از مهمترین اهداف 
نشست مسکورا علنی کرد. ظریف گفت« متاسفانه گروهی از کشورها همواره بدنبال 
جنگ و راه حل نظامی در سوریه بوده اند، در حالیکه راه حل این بحران سیاسی و 
همچنین مبارزه با گروههای تکفیری است. وزیر خارجه ایران هرچند از کشوری نام 
نبرد اما ناظران سیاسی مقیم مسکو می گویند اشاره غیر مستقیم وزیر خارجه ایران 
ترکیه بوده که اقدامات این کشور موجبات نگرانی روز افزون ایران را فراهم آورده 
است به نحوی که مراودات دوجانبه و محرمانه مقامات دو کشور نتوانسته حداقل از 
دید تهران، ترک ها را به در پیش گرفتن راه دومی متقاعد کند. پاره یی تحلیل گران 
سیاسی از موضعی ایرانی، این نگرانی را قابل درک می دانند. به خصوص که رویکرد 
آنکارا از حمایت کشور های محافظه کار عرب خلیج فارس برخورداراست و اگر مهار 

نشود تهران مجبور به حضور در ردیف دوم ارکستر منطقه خواهدبود.
اما روس ها چه می توانند بکنند؟ فعلا معلوم نیست. احتمالا مواضع اردوغان در 
قبال روسیه مقامات ایران را متقاعد کرده شاید کرملین بتواند ترک ها را به اتخاذ 
مواضع متعادل تری راضی کند. اردوغان قبلا گفته بود »« ولادیمیر دوست نزدیک 
اوست! وکشورش از این به بعد همکاری و رایزنی نزدیکی با روسیه در قبال تحولات 
سوریه خواهد داشت »«. به درستی نمی دانم روس ها )ازموضع ایرانی بحران( چنین 
کاری خواهند کرد یانه؟ ولی نتایج اجلاس مسکو دیر یا زود این را آشکار خواهدکرد. 
تا آنجا که به جنگ جاری سوریه مربوط می شود باید خود را برای تشدید نبردهای 
دیپلماتیک و خشن، گسترش حضور داعش در سوریه و نهایتا در گیر شدن بیشتر 
روسیه در صحنه جنگ آماده کنیم؛ اما در آنچه به نقش ترکیه مر بوط می شود، ارزیابی 
دیپلماسی پیچیده روسیه و قضاوت اخلاقی در باره آن بسیار مشکل است. مشخص 
نیست روس ها قادربوده و یا خواهان اعمال فشار به ترکیه و توجه به نکات وزیر خارجه 
ایران هستند یا خیر؟! منطقا آنطور که از سخنان ظریف استنباط می شود تهران چنین 
انتظاری از متحد خود در سوریه دارد؛ اما از آنجا که مشخص نیست کرملین، ترکیه را 
بخشی از مشکل می داند یا قسمتی از راه حل؟ یافتن پاسخ نه فقط برای ایران که برای 
بسیاری تحلیل گران امور منطقه مشکل است. هر گزینه پاسخی، تعیین کننده کیفیت 
روابط این دو و تاثیرش بر منطقه و مشخصا سوریه خواهد بود. باید دید بر گرفته از 

کدام نگاه به ترکیه، مسئولان روس با مقامات ایران سخن گفته اند.

ضرورت تغییر در فضای مجازی 
منطبق با گفتمان روحانی

فرهنگ و تمدن ایرانی، صاحب غنی ترین گنجینه 
های محتوایی است. کتاب مثنوی معنوی در 7 سال اخیر 
پر فروش ترین کتاب ترجمه شده به زبان انگلیسی در 

آمریکا بوده است.
قرآن کریم، نهج البلاغه، کلیله و دمنه، مثنوی معنوی، آثار شعرای ایرانی، آثار 
حکمای ایرانی، گنجینه های بی نظیری هستند که می توانند منبع تولید محتوا در 
فضای مجازی شوند؛ مثلا جالب است بدانید که در سال های اخیر، بزرگترین تولید 
کنندگان محتوای وب فارسی، نه دانشگاه ها، نه وزارت خانه ها و دستگاه های اجرایی، 
نه کتابخانه های ما، نه خبرگزاری ها و نه شخصیتها و افراد، بلکه حوزه های علمیه 
دینی بوده اند به این دلیل که منابع غنی محتوایی در اختیار داشته و مهارت و دانش 
تبدیل آن به فرمتها قابل انتشار در فضای مجازی را نیز کسب کرده و به کار گرفته اند. 

در واقع حوزه های علمیه با اختلاف زیادی از دانشگاه های ما جلو تر بوده اند.
آیا در بقیه حوزه ها این کار را کرده ایم؟ آیا توانسته ایم شبکه ها و رسانه های 
تولید و منتشر کننده محتوا در کشور راه بیندازیم؟ اگر این کار را کرده بودیم کاربران 
ما استفاده کننده از پلت فرم های خارجی نظیر فیس بوک و اینستاگرام و یوتیوب 
و گوگل نبودند. اینها نشان می دهد که ما این موضوع را جدی نگرفته ایم و بیشتر 

مصرف کننده محتوا در فضای مجازی بوده ایم
جمع بندی بحث این است که در حوزه فضای مجازی نیاز به تغییر و تحول جذب 

منطبق با گفتمان آقای روحانی وجود دارد.
* رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی سازمان میراث فرهنگی

نظارت ناظر دیگر بر مجلس محافظه کاری نمایندگان را در پی دارد

واکنش مطهری به اظهارات جدید
سخنگوی  شورای  نگهبان

نایب رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اظهارات مجدد سخنگوی شورای 
نگهبان درباره نظارت این شورا بر نمایندگان در دوره نمایندگی، تاکید کرد که نظارت 

ناظر دیگر بر مجلس آفات زیادی از جمله محافظه کاری نمایندگان را در پی دارد. 
علی مطهری اظهار کرد: آقای کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان در مصاحبه 
دوم گفته اند قبول دارم که در سیاست های کلی انتخابات، مرجع نظارت مستمر بر 
نمایندگان مجلس مشخص نشده است ولی بهتر است ناظر بیرون مجلس باشد 
چون »خودنظارتی« مجلس کارساز نیست. وی افزود: ایشان باید بدانند که تعبیر 
»خودنظارتی« برای مجلس توسط رهبر انقلاب در جمع نمایندگان دوره هشتم 
مجلس به کار رفت و بعد از آن بود که قانون نظارت بر رفتار نمایندگان تصویب شد؛ 
یعنی قاعدتا مقصود مقام رهبری از نظارت مستمر همان نظارت مجلس بر خود است، 
چون نظارت ناظر دیگر بر مجلس، آفات زیادی از جمله محافظه کاری نمایندگان را 
دربر دارد. علاوه بر این، مجلس چون کارش تقنین و نظارت است به قول فلاسفه ناظر 
بالذات است و نمی تواند ناظر دیگری داشته باشد. نماینده مردم تهران در پایان تاکید 
کرد: اگر بنا باشد شورای نگهبان ناظر مجلس باشد، باید مرجع دیگری ناظر شورای 
نگهبان باشد و تسلسل لازم می آید که محال و نشدنی است. بند مربوط به »تعیین 
ساز و کار لازم برای حسن اجرای وظایف نمایندگی« در سیاست های کلی انتخابات 
که از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ شده، اخیرا مورد مناقشه ی نمایندگان و اعضای 

شورای نگهبان قرار گرفته است.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

از نظر بنیه دفاعی و سلاح 
در سطح قابل قبولی قرار داریم

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تحولات بسیاری در وضعیت دفاعی 
کشور ایجاد شده است، گفت: از نظر بنیه دفاعی و تربیت نیروی انسانی و سلاح در 

سطح قابل قبولی قرار داریم.
علی لاریجانی در اجلاسیه کنگره دو هزار و 300 شهید خمینی شهر، بزرگداشت 
شهدا را افتخار دانست و گفت: شهدای گرانقدر این منطقه از شهر های درچه و کوشک 
و اصغرآباد، خمینی شهر هستند. وی برگزاری این مراسم را در این منطقه نشان از 
روحیه حماسی این منطقه و وجوه انقلابی بودن مردم آن دانست و افزود: رهبر معظم 
انقلاب هم بر این روحیه انقلابی بسیار تاکید دارند. علی لاریجانی سعادتمندی انسان 
را لازمه  مجاهدت و توحید برشمرد و گفت: سعادت در سبک زندگی توحیدی و 
مجاهدانه نهفته شده و پیامبر گرامی اسلام )ص( هم برای مبارزه با حاکمانی که 

برخلاف اسلام عمل کردند جهاد کرد تا شرایط را تغییر دهد.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: همچنین رهبر کبیر انقلاب تلاش کرد در 

سبقه و بیانات سیاسی تفکر توحیدی را در جامعه عمیق کند. 
لاریجانی گفت: اگر به رهنمودهای رهبر معظم انقلاب دقت شود این دو  وجه در 
آن مشاهده می شود. رییس مجلس شورای اسلامی اوضاع کنونی را پیچیده تر از قبل 
بیان کرد و  افزود: در جنگ تحمیلی رفتار دشمن ساده و مشخص بود در حاالیکه امروز 
رفتار دشمن در نقشه های سیاسی شوم  پیچیده تر شده که نیازمند توجه بیشتر به 

روحیه توحیدی و مجاهدت است.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: دشمن با شگردها ومکرهای پیچیده به دنبال 
آشفتگی در منطقه است و با همدستی با اسرائیل تلاش می کند شرایط موجود در 
منطقه، بهترین شرایط به نفع خودشان باشد. وی بدترین شرایط برای دشمن را 
پیروزی  حزب ا... و ایران در منطقه دانست و افزود: دشمن با پشتیبانی نظامی تروریسم 

ها درصدد مدیریت بحران سیاسی در  منطقه است.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: همچنین دشمن درصدد است  اراده های 
حقیقی که براساس تفکر اسلامی وتوحیدی بنا شده را متزلزل کند و اکنون برای 

رسیدن به اهداف شوم خود از رسانه ها بیشتر استفاده می کنند.
لاریجانی، بحران اقتصادی و ضربه اقتصادی به مسلمانان را  از دیگر نقشه های 
دشمن بیان کرد و افزود: تحریم ایران، کاهش قیمت نفت و بحران اقتصادی از  برنامه 
های دشمن است که با  درگیری منطقه ای و درونی قصد زمین گیر کردن ایران را 
دارد. وی گفت: امروز با توجه به مکر دشمن نیاز است دقت بیشتری درمسائل فرهنگی 

شود و زمینه آشنایی جوانان به فرهنگ دینی و معارف اهل بیت )ع( فراهم شود.
رییس مجلس شورای اسلامی وضع امروز دفاعی کشور را غیرقابل قیاس با گذشته  
برشمرد و افزود: در دفاع مقدس جوانان مجاهدت کردند و امروز سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی تلاش های زیادی در تربیت نیروهای مکتبی کرده و نیروهای زمینی و هوایی 

از تجربه و ظرفیت نظامی بسیار خوبی برخوردار هستند.
علی لاریجانی خرید تجهیزات مدرن را از اقدامات نظامی امروز دشمن در منطقه 
دانست و گفت: پرداختن به توسعه بعد دفاعی و امکانات نظامی در سطح قابل قبول در 

منطقه از مهمترین اولویت های کشور است.
وی رویکرد اقتصاد مقاومتی به فرموده رهبر معظم انقلاب را راه نجات بخش 
اقتصادی کشور  بیان کرد و افزود: دشمن به دنبال فلج کردن اقتصاد ایران است نیاز 
است وکلید توسعه اقتصاد کشور توجه به اقتصاد مقاومتی است که با کارآفرینی و 

توسعه صادرات وسرمایه گذاری در تولید محقق می شود.
سخنران مراسم همچنین،  رفع کمبود آب و مصرف بهینه آن را از مهمترین اولویت 
های برنامه ششم توسعه در کشور دانست و گفت: استقلال کشور در تولید محصولات 
راهبردی از جمله کشاورزی از دیگر موضوع های اساسی در برنامه ششم توسعه است.

علی لاریجانی افزود: ایران می تواند از جایگاه اقتصادی خود در منطقه با توسعه 
صادرات کشاورزی و صنعتی استفاده کند و این موفقیت با شناسایی بازارهای هدف 

صادراتی در کشورهای همسایه محقق می شود.

محمد عطریانفر:

می خواهند 15 درصد اختیارات 
وزارت ارشاد را هم بگیرند

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران گفت: وزارت ارشاد از کل بودجه دولت کمتر 
از پانزده درصد سهم می برد و 85 درصد بودجه  فرهنگی در اختیار وزارت ارشاد نیست. 

برخی می خواهند همین مختصر اختیارات وزارت ارشاد را هم بگیرند.
محمد عطریانفر در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به تغییرات اخیر دولت و استعفای 
جنتی و در پاسخ به این سوال که آیا با استعفای جنتی، فشار ها به دولت محدود 
می شود؟ خاطرنشان کرد: طبیعی است وقتی وزارت ارشاد را محدود می کنند، این 
اتفاق هم می افتد. وزارت ارشاد از کل بودجه فرهنگی دولت کمتر از پانزده درصد سهم 
می برد، 85 درصد بودجه های فرهنگی کشور در اختیار وزارت ارشاد نیست. برخی 
می خواهند همین مختصر اختیارات وزارت ارشاد را هم بگیرند. اینکه بخواهند هر روز 

به اختیارات یک وزیر تعرض کرده و جلوی آن را بگیرند، قانونی نیست.
تکه های قدرت نباید دایم بر سر هم بزنند

او ادامه داد: در برخی مسائل احساس می شود که وظایف و اختیارات دولت نادیده 
گرفته می شود؛ برای مثال برخی ائمه جمعه اجازه برگزاری کنسرت را نمی دهند و 

حتی با برگزاری یک بازی فوتبال مخالفت می کنند.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی متذکر شد: این آقایان کار خوبی 
نمی کنند؛ کشور قانون دارد. قابل قبول نیست کسی خلاف قانون عمل کند. اگر 
امام جمعه محترمی خارج از اختیارات و تکالیف روحانی خود و موقعیتی که دارد، 
محدودیت هایی را ایجاد و فشار افکار عمومی را به سمت مخالفت بسیج کند، کار 

درستی نکرده است.
دولت عملًا به دلیل رعایت برخی حریم ها نمی خواهد مقابله کند

عطریانفر تصریح کرد: دولت عملًا به دلیل رعایت حریم این افراد نمی خواهد مقابله 
کند. امامت جمعه قطعه ای از قدرت سیاسی است. این تکه ها نمی توانند دائم بر سر 
وکله هم بزنند و مخالفت کنند. همه قوای مسئول که مشروعیتشان یا از طرف قانون 
یا از طریق رهبری تامین می شود، باید به این ضرورت همگرایی و یکپارچگی سیاسی 

کشور توجه کنند. 
او ابراز داشت: وقتی یک نماینده، قانونی را وضع می کند، تایید شورای نگهبان 
را هم دارد. شورای نگهبان هم از طرف رهبری برگزیده شده است. پس عملًا همه 
مسئولان در نظام جمهوری اسلامی مشروعیتشان را از رهبری می گیرند. معنا ندارد 
که این لایه ها دائماً  با یکدیگر اختلاف داشته باشند. اینکه امام جمعه ای در نقطه ای از 
کشور به تشخیص فردی خود بخواهد عمل کند و وزارتخانه ای بخواهد در حیطه دفاع 

از اختیارات خود با او دست به یقه شود، در شأن نظام نیست.

محمد باقر نوبخت: 

شب قبل از معرفی وزرا، تغییراتی پیش آمد 
که به من منعکس نشد

سخنگوی دولت گفت: آخر شب، قبل از معرفی وزرا تغییراتی پیش آمد که آن ها 
هم فرصت نکرده بودند به من منعکس کنند.

محمدباقر نوبخت در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به سوالی در مورد وزرای پیشنهادی 
دولت در سه وزاتخانه و توضیح جابجایی وزیر آموزش و پرورش در لحظه آخر، تصریح 
کرد: همواره اعلام می کنیم که اجازه بدهید تا موضوعی قطعی نشده اعلام نکنیم. 
برای مثال در یک مورد اعلام شد که رئیس جمهور قرار است به استانی سفر کند 
اما به دلیل شرایط جوی این سفر صورت نگرفت همین موضوع کوچک باعث شد 
تحلیل های مختلفی روی این موضوع مطرح شود. معمولا هم تحلیلگران خودشان بلد 
هستند بر اساس سلیقه خودشان برداشت کنند برای همین باید از اتقان یک موضوع 

اطمینان پیدا کنیم.
او افزود: در موضوع معرفی وزرا هم صبحی که به مجلس می رفتم تمام تصور   همان 
چیزی بود که شما و دیگران داشتند. گویا آخر شب، قبل از معرفی وزرا تغییراتی پیش 
آمد که آن ها هم فرصت نکرده بودند به من منعکس کنند. برای همین هم است که 
در پاسخ به برخی سوال ها اعلام می کنم اجازه بدهید تا قطعی نشده مطلبی نگویم. 
امیدواریم که نتیجه این موفقیت تکمیل کابینه دولت امیدبخش باشد و خبر رای 

اعتماد مجلس به هر سه وزیر به زودی روی خروجی رسانه ها قرار گیرد.
کابینه و استانداران مدام رصد می شوند

سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که آیا در مورد تغییر استاندار اصفهان، 
آیا دیدارهای آقای نهاوندیان با آقای مظاهری در انصراف دولت در ادامه فعالیت 
آقای زرگرپور موثر بوده یا خیر، گفت: در این مورد اطلاعی ندارم که چه صحبت ها 
و سفرهایی برای این کار صورت گرفت. به طور کلی ما مرتب در سطح کابینه و 
معاونت های وزارتخانه ها و استان ها در حال رصد هستیم ممکن است تحول هایی در 
این میان صورت گیرد که برخی از آن ها هم با تغییر همراه است در مورد هر فردی که 
در جهت تامین رضایت مردم کار کند دولت مضایقه نخواهد کرد. همه ما باید بدانیم 
که ضمن ثبات کار استمرار فعالیت هایمان بستگی به خدماتی دارد که در جهت تامین 

رضایت مردم عرضه می کنیم.

سرمقاله

رئیس جمهور گفت: پایبندی کامل طرف مقابل به 
اجرا و ایفای تعهدات و پایداری برجام، سبب جلب اعتماد 

عمومی خواهد شد.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز 
شنبه در دیدار فدریکا موگرینی مسئول سیاست خارجی 
ایران در  اسلامی  اظهارداشت: جمهوری  اروپا  اتحادیه 
اجرای توافق برجام به همه تعهدات خود پایبند بوده و 
انتظار دارد برای پایداری برجام، طرف مقابل نیز به همه 

اصول و تعهدات خود به طور کامل عمل کند.
روحانی با اشاره به اینکه ایران و اتحادیه اروپا با گسترش 
همکاری ها به عنوان شرکای بزرگ تجاری و اقتصادی در 
منطقه به شمار خواهند آمد، خاطر نشان کرد: ایران با 
دارا بودن منابع غنی انرژی می تواند در بلند مدت امنیت 
انرژی را تأمین کرده و با استفاده از ظرفیت های خود در 
زمینه راه آهن و حمل و نقل جاده ای و هوایی به یک مسیر 
ترانزیتی مطمئن میان شمال و شرق آسیا با اروپا تبدیل 
شود. رئیس جمهور در دیدار مسئول سیاست  خارجی 
اتحادیه اروپا، توافق هسته ای ایران و 1+5 را پایه ای محکم 
و الگویی مناسب برای گسترش همکاری های طرفین و 
حل مشکلات بین المللی دانست و با تأکید بر اجرای کامل 
تعهدات متقابل، گفت: پایبندی کامل به اجرا و ایفای 
تعهدات و پایداری برجام از سوی طرف مقابل، سبب 
جلب اعتماد عمومی خواهد شد. دکتر روحانی همچنین 
با اشاره به وجود نیروی انسانی تحصیلکرده و موقعیت 
ایران در مرکزیت بازاری 400 میلیون نفری در منطقه، 
بر ضرورت توسعه مناسبات تجاری، اقتصادی، علمی، 
فرهنگی، فناوری و گردشگری ایران و اتحادیه اروپا تأکید 
کرد. رئیس جمهور با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی 
ایران پس از برجام و در راستای تامین منافع مشترک، 
آماده همکاری جامع با اتحادیه اروپا در تمامی زمینه ها 
است، اظهار امیدواری کرد: ایران و اتحادیه اروپا بتوانند از 
ظرفیت ها و فرصتی که امروز در اختیار دارند، در راستای 
توسعه همکاری ها و تأمین منافع مشترک استفاده کرده 
و تحرکی در روابط فی مابین ایجاد کنند. دکتر روحانی 
با اشاره به اینکه امروز در منطقه کشورهایی هستند که 
مردم سالاری و انتخابات آزاد را تجربه نکرده و به نام اسلام، 
سختگیری هایی را اعمال می کنند که با اصول انسانی 
و حقوق شهروندان بویژه حقوق زنان در تعارض است، 
گفت: جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد تا در زمینه 
ترویج حقوق شهروندی در جوامع منطقه، همکاری های 
گسترده ای را با اتحادیه اروپا انجام دهد. رئیس جمهوری با 
اشاره به اینکه امروز هرگونه حمایت از تروریسم به معنای 
امید دادن به تروریست ها در منطقه و جهان است، گفت: 
اگر اتحادیه اروپا به هر دلیل مایل به استفاده از حضور 
نظامی خود برای برخورد با تروریست ها در منطقه نیست، 
استفاده از قدرت سیاسی برای اعمال فشار به حامیان 

منطقه ای تروریست ها و قطع کمک ها به آنان اثرات قابل 
توجهی در مبارزه با تروریسم بر جای خواهد گذاشت. 
دکتر روحانی با اشاره به اینکه باید اقدامات تروریستی 
در سوریه و عراق را به عنوان خطری بزرگ برای همه 
جهان بدانیم، افزود: اگر به طور جدی با تروریست ها در 
منطقه مبارزه نشود، در آینده شاهد چند دولت و حکومت 
تروریستی در منطقه و شمال آفریقا خواهیم بود که در 
آن صورت مبارزه با آنها بسیار دشوار خواهد بود. رئیس  
با  را مبارزه  اولویت اصلی در سوریه و عراق  جمهوری 
تروریسم دانست و خاطر نشان کرد: برقراری امنیت، مبارزه 
با تروریست ها، یکپارچگی، تمامیت ارضی و تأمین آینده 
سوریه تنها با رأی و نظر مردم برای ما حائز اهمیت است. 
دکتر روحانی با تأکید بر ضرورت همکاری ایران و اتحادیه 
اروپا در راستای حل مشکلات منطقه ای برای تسریع در 
رسیدن به امنیت در منطقه، گفت: همه باید بدانند حل 
مسئله سوریه راه حل نظامی نداشته و باید با روش های 
سیاسی حل و فصل شود که در این زمینه فعال شدن 
بیشتر اتحادیه اروپا در راستای ایجاد امنیت و آرامش در 
سوریه با همکاری کشورهای منطقه تأثیرگذار خواهد بود. 
رئیس  جمهوری همچنین با اشاره به اوضاع نابسامان مردم 
و آوارگان در سوریه و یمن بر ضرورت گسترش تلاش  همه 
کشورها برای رساندن کمک های انسان دوستانه از جمله 

آب، غذا، پوشاک و دارو به آنان تأکید کرد.
اتحادیه اروپا متعهد به اجرای تعهدات برجام است

فدریکا موگرینی مسوول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا نیز در این دیدار با اشاره به اینکه توافق هسته ای 
ایران و 1+5 فضای مناسب را برای توسعه همکاری های 
متقابل بوجود آورده است، گفت: اتحادیه اروپا متعهد به 

اجرای تعهدات برجام و مصمم به گسترش همکاری های 
اقتصادی با ایران در راستای تأمین منافع مشترک است. 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با بیان اینکه روابط 
یکسال  اروپا طی  اتحادیه  و  ایران  اقتصادی  و  تجاری 
گذشته 43 درصد افزایش یافته و بسیاری از بانک های 
اروپایی آماده آغاز فعالیت خود در ایران هستند، خاطر 
نشان کرد: امروز شاخص های خوبی همچون رسیدن 
دوران  از  پیش  میزان  به  ایران  نفت  صادرات  سقف 
تحریم ها، در همکاری های متقابل ایران و اتحادیه اروپا 
نمایان شده و باید به مردم اطمینان دهیم که دیپلماسی 
در امضاء و اجرا دارای دستاورد است. خانم موگرینی ادامه 
داد: روابط مردم ایران و اتحادیه اروپا دارای سوابق تاریخی 
مثبتی است که باید از آن در زمینه توسعه مناسبات و 
اقتصادی،  تجاری،  مختلف  بخش های  در  همکاری ها 
فرهنگی، علمی، فناوری، آموزشی و گردشگری استفاده 
کنیم. وی همچنین با تأکید بر ضرورت همکاری اتحادیه 
اروپا با ایران در زمینه حل و فصل مسائل و بحران های 
منطقه ای، از جمله بحران سوریه، اظهار داشت: مطمئناً 
تجربه دیپلماسی می تواند در حل و فصل دیگر مسائل از 
جمله مسئله سوریه و یمن موفق باشد. موگرینی با اشاره 
به ضرورت مبارزه با گروه های تروریستی از جمله داعش و 
النصره، آنها را تهدیدی علیه جهان دانست و خاطر نشان 
کرد: اتحادیه اروپا نیازمند همکاری ایران به عنوان قدرتی 
کلیدی و مهم در زمینه حل و فصل مسایل و معضلات 
منطقه ای است. مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
با اشاره به لزوم ارسال کمک های بشر دوستانه به مردم 
سوریه و یمن، گفت: باید دسترسی به کمک های بشر 

دوستانه تسهیل شود.

رئیس جمهور در دیدار موگرینی تاکید کرد

پایداری برجام در گرو عمل طرف مقابل به همه تعهدات
اخبــار

یادگار گرامی امام با تأکید بر اینکه وجود مشکلات 
نباید باعث ناامیدی شود، رمز حرکت جامعه به سوی 

جلو را وجود انتظار و امید به طور توامان دانست.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار جمعی از 
مدیران و نمایندگان ادوار مختلف و اساتید دانشگاه استان 
کرمانشاه با اشاره به بیان مشکلات مختلف این استان 
توسط حاضران، اظهار کرد: قطعا پس از پیروزی انقلاب 
کارهای مثبتی صورت گرفته، اما این کارها کافی نبوده و 
امروز انتظار همگان است که وضع نامناسب معیشت این 
منطقه و خصوصا امر اشتغال که در این استان و برخی 
استان های همجوار آن بالاست، بهبود یاید. وی تأکید 
کرد: البته دولت کنونی مشکلات مالی سنگینی دارد، 
ولی این امر دلیل و بهانه مناسبی برای انجام کارهای 
ممکن نیست؛ چرا که همه امور وابسته به بودجه نیست، 
بلکه عزم و همت کافی را می طلبد. سید حسن خمینی 
با تأکید بر بازگو کردم مشکلات کشور، تصریح کرد: نه 

تنها بر بیان مشکلات باید تأکید کرد، بلکه حتی شاید 
باقی ماندن برخی مشکلات به دلیل عدم بازگو کردن 
آنها بوده باشد؛ اما این کار باید به صورت جمعی بیان 
و پیگیری شود که در این صورت حتما نتیجه خواهد 
داد. وی با تأکید بر اینکه وجود مشکلات نباید باعث 
ناامیدی شود، رمز حرکت رو به جلوی جامعه را وجود 
انتظار و امید به طور توامان دانست و گفت: هر وقت 
کسی ادعا کرد همه چیز مملکت خوب است به سوی 
نزول حرکت می کند و اگر کسی هم گفت که مشکلات 
غیرقابل حل است هیچ گاه نمی تواند برای حل آنها 
حرکتی را آغاز کند. یادگار امام ادامه داد: ناامیدی سمی 
مهلک است و همیشه باید امید را به جامعه تزریق کرد؛ 
در عین حال انتظارات و مشکلات را نیز باید بیان کرد. 
وی با اشاره به اجحاف، بی عدالتی، کم همتی، مسائل 
زیست محیطی مانند خشکسالی، جنگ تحمیلی و... 
به عنوان مشکلات استان کرمانشاه، به حاضران توصیه 

کرد: در قالب یک مجموعه متشکل، آفات و آسیب 
های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و راهکارهای آنها را با 
مسئولان کشور و دولت در میان بگذارید. سید حسن 
خمینی در پایان سخنان خود، استان کرمانشاه را الگوی 
مناسبی برای زندگی مسالمت آمیز اقوام و مذاهب 
مختلف توصیف کرد. در ابتدای این دیدار آقایان حجت 
الاسلام و المسلمین کمری، لطیف صفری، دکتر امینی 
و دکتر جهانگیری دغدغه های خود را با یادگار امام 
در میان گذاشتند. تأکید بر عمل به قانون اساسی به 
عنوان میثاق ملی و توجه به اصل رفع تبعیضات ناروا 
و ایجاد امکانات عادلانه برای همه، در تمام زمینه  های 
مادی و معنوی توسط دولت، گلایه از بی توجهی به 
استان کرمانشاه علی رغم تحمل سختی های مختلف 
در دوران دفاع مقدس، وضعیت نامناسب درآمد و تولید 
ناخالص ملی در استان کرمانشاه، کمبود بودجه استانی 

و... محور سخنان حضار بود.

آیت الله سید حسن خمینی:

مشکلات نباید باعث ناامیدی شود

رئیس فراکسیون امید مجلس با اشاره 
از  انتخابات  کلی  سیاست های  ابلاغ  به 
سوی رهبر معظم انقلاب، آن را سندی 
بالادستی در امر انتخابات دانست و گفت: 
به صورت  این سیاست ها در صورتیکه 
قانون در آید می  تواندبرخی چالشهایی که 
در گذشته با آن رو به رو بودیم از جمله 

بحث رد صلاحیت ها را حل کند.
جمعی  دیدار  در  عارف  محمدرضا 
افزود:  خوزستان  طلبان  اصلاح  از 
به  سیاست های کلی انتخابات مطمئناً 
دنبال محدود کردن نمایندگان مجلس 
نیست. نباید به گونه ای تفسیر شود که 
وظایف نمایندگان مجلس در خانه ملت 
که بر اساس نص صریح قانون از مصونیت 
برخوردار هستند با اعمال برخی نظارت ها 

محدود شود. 
وی ادامه داد: نمایندگان باید بتوانند 
قانون  چارچوب  در  و  کامل  آزادی  با 
اساسی مطالبات مردم را پیگیری کنند 
و وظیفه خطیر نمایندگی را انجام دهند. 
رئیس فراکسیون امید در مجلس شورای 

اسلامی، استان خوزستان را نماد ایثار و 
مقاومت دانست و با اشاره به سرمایه های 
بالقوه این استان، گفت: استان خوزستان 
ذخایر بسیاری دارد که مهمترین آن ها 
نیروی انسانی با انگیزه است. با وجود منابع 
زیرزمینی عظیم و آبهای وسیع در این 
منطقه سرنوشت خوزستان نباید همراه با 

سختی و عقب ماندگی باشد. 
عارف با اشاره به وجود اقوام مختلف در 
استان خوزستان بر استفاده از این مزیت 
و لزوم نبودن تبعیض میان اقشار مختلف 
مردم  ایران تاکید کرد و گفت: نقش موثر 
در  قهرمان  عشایر  و  خوزستان  مردم 
تمامیت ارزی و حفظ مرز و بوم کشورمان 
در دوران های مختلف بسیار ارزنده است 
و همین روحیه شجاعت و دلاوری است 
که کشور ما را حفظ کرده است و عشایر 
خوزستان در طول سالهای بعد از انقلاب 
اسلامی نشان داده اند در راستای وحدت 

ملی گام بر می دارند. 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با اظهار تأسف شدید از وجود معضلات 

خوزستان  استان  در  محیطی  زیست 
بر ضرورت عزم ملی برای حل مشکل 
ریزگردها تاکید کرد و با اشاره به حضور 
نمایندگانی دلسوز از استان خوزستان در 
مجلس شورای اسلامی اظهار امیدواری 
کرد با پیگیری های مؤثر مجمع نمایندگان 
مشکلات  دولت  همراهی  و  خوزستان 

زیست محیطی استان حل شود. 
وی با تقدیر از نقش مؤثر اصلاح طلبان 
خوزستان در حماسه هفتم اسفند 94، 
تاکید کرد: مردم خوب کشورمان نشان 
دادند به گفتمان اصلاحات اعتقاد دارند و 
باید تلاش کنیم امید مردم را به ناامیدی 
تبدیل نکنیم هر چند برخی جریانات 
به دنبال ناامید کردن مردم از حرکتی 
دادند،  انجام  هستند که در خرداد 92 
ولی اگر خوب عمل کنیم مردم وفادار به 
گفتمان اصلاح طلبی در انتخابات هایی 
که با حضور همه سلایق سیاسی برگزار 
شود نشان می دهند که رأیشان به گفتمان 
اصلاح طلبی است، مشروط به آنکه این 
جریان سیاسی به عهد خود با مردم وفادار 

باشد و تحقق مطالبات مردم را به طور 
جدی پیگیری کند. 

نماینده مردم تهران در مجلس دهم 
در واکنش به اظهار نگرانی برخی افراد 
حاضر در جلسه از گسترش آسیب های 
اجتماعی در کشور به خصوص در مناطق 
محروم، گفت: جای سؤال است که چرا 
عده ای برای برگزاری یک کنسرت فریاد 
وااسلاما سر می دهند اما برای آسیب های 
اجتماعی که بعضاً به مرز بحران رسیده 

است واکنشی نشان نمی دهند. 
درخصوص  آمارها  افزود:  عارف 
آسیب های اجتماعی بسیار نگران کننده 
است و متاسفانه عده ای خود را به خواب 
زده اند و نمی خواهند باور کنند آنچه که 
نظام اسلامی را می تواند مورد مخاطره 
اجتماعی  آسیب های  همین  دهد  قرار 
است. باید با جدیت و با همکاری همه 
آسیب های  به  اندرکار،  نهادهای دست 
اجتماعی و برنامه ریزی برای کاهش آنها 
و به سامان رساندن چالش های اجتماعی 

پرداخت.

محمد رضا عارف:

 سیاست های کلی انتخابات می تواند چالش رد صلاحیت ها را حل کند

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به 
پرسشی در مورد اظهارنظر علی مطهری 
نمایندگان مجلس هشتم  درباره دیدار 
اینکه مقصود  و  مقام معظم رهبری  با 
نمایندگان  بر  نظارت  بحث  از  رهبری 
در  گفت:  است،  بوده  »خودنظارتی« 
سیاست های کلی انتخابات ابلاغ شده از 
سوی رهبر معظم انقلاب مرجعی برای 
تبیین این امر تعیین نشده و قانونگذار آن 
را معین خواهد کرد که ممکن است مثلا 

به قوه قضاییه واگذار شود.
عباسعلی کدخدایی در نشست هفتگی 
با اصحاب رسانه با تاکید براینکه ما هیچ 
استنباطی در این باره نکرده ایم، گفت: یک 
بار در این باره توضیح دادیم و پس از آن 
رسانه ای عنوان داشت که شورای نگهبان 
از موضع خود عقب نشینی کرده است در 
حالی که ما اهل عقب نشینی نیستیم و 
صرفا گفتیم که این خلاء در قانون وجود 
دارد و هر مرجعی که قانون گذار معین کند 
تبیین کننده موضوع نظارت بر نمایندگان 
مجلس خواهد بودوی در پاسخ به سوال 
یکی دیگر از خبرنگاران درباره ابراز نظر 
نایب رئیس مجلس مبنی بر اینکه نظارت 

نمایندگان  بر  نگهبان  شورای  مستمر 
مجلس موجب محدود شدن نمایندگان 
مسائلی  اینها  داشت:  بیان  شد،  خواهد 
نیست که الان درباره آن نظر دهیم بلکه 
باید صبر کنیم و ببینیم قوانین جدید 
کدخدایی  گفت.  خواهد  چه  آن  درباره 
گفت: اظهارنظر شخصی اعضای شورای 
نگهبان و یا نمایندگان مجلس در این 
مقطع مشکلی را حل نمی کند اما اصل 
نظارت ضرورت دارد و در نظام های دیگر 
نیز تعریف شده است و محدودیتی برای 
نمایندگان ایجاد نخواهد کرد. سخنگوی 
شورای نگهبان درباره اصل نظارت مستمر 
اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان  بر 
گفت: اصل نظارت ضرورت دارد و هیچ 
گونه محدودیتی ایجاد نمی کند مشروط 
بر اینکه وفق قانون باشد و وفق قانون هم 
اعمال شود. عباسعلی کدخدایی در ادامه 
درباره اینکه آیا در بررسی رجل سیاسی 
صرفا مردان مطرح خواهند بود یا بانوان 
نیز مطرح خواهند شد، گفت: اجازه بدهید 
کار کارشناسی انجام شود بعدا نظرمان را 
اعلام خواهیم کرد. وی تصریح کرد: فعلا 
در شورای نگهبان هیچ بحثی در این باره 

نشده است ولی پس از آنکه بررسی هایمان 
را انجام دادیم قطعا اعلام خواهیم کرد. 
سخنگوی شورای نگهبان درباره اینکه یکی 
از نمایندگان گفته اگر شورای نگهبان ناظر 
مجلس باشد باید مرجع دیگری هم ناظر 
شورا باشد »گفت: این موضوعات مواردی 
نیست که در حال حاضر تصمیم گیری 
بشود باید منتظر باشیم و ببینیم قانون در 
این زمینه چه خواهد گفت. اینکه هرکسی 
نظر شخصی خودش را بگوید چیزی را 
حل نمی کند بلکه باید ببینیم نظر جمعی 
مجلس چه خواهد بود بنابراین اجازه بدهید 
از نظرهای شخصی عبور کنیموی درباره 
اینکه آیا نظارت مستمر بر نمایندگان باعث 
محدودیت آنها در طول دوره نمایندگی 
نخواهد شد، افزود: اصل نظارت ضرورت 
دارد و در همه نظام های سیاسی دیگر هم 
اصل نظارت مورد تاکید قرار گرفته و ساز و 
کاری برای آن در نظر گرفته شده است و 
به نظر ما هیچ گونه محدودیتی ایجاد نمی 
کند مشروط بر اینکه وفق قانون باشد و وفق 
قانون هم اعمال شود نظارت محدودیتی را 
نخواهد داشت اما اینکه نظارت چگونه باشد 
منوط به نظر قانونگذار است. کدخدایی در 

ادامه به آخرین وضعیت برگزاری انتخابات 
اشاره  )الکترونیکی(  ماشینی  صورت  به 
کرد و گفت: پس از آنکه نامه ای نوشتیم 
مبنی بر اینکه زیرساخت ها و شرایط مد 
نظر شورای نگهبان تامین شود پاسخی از 
وزارت کشور نداشتیم و هیچ کار خاصی 
صورت نگرفته است. وی افزود: اگر پاسخی 
دریافت کنیم قطعا شورای نگهبان موضوع 
را بررسی و نتیجه را اعلام خواهد کرد. 
سخنگوی شورای نگهبان درباره اقدامات 
این شورا مبنی بر ممنوعیت پول های 
کثیف در انتخابات گفت: خوشبختانه در 
سیاست های کلی انتخابات این موضوع 
مورد توجه قرار گرفته و دو نکته بسیار 
مهم در این سیاست ها هست. وی افزود: 
منابع  شدن  روشن  نکات  این  از  یکی 
دیگری  و  است  داوطلبان  مالی  تامین 
میزان هزینه های انتخابات است اما این 
دو موضوع منوط به تصویب قانون شده 
است تا ببینیم قانونگذار چه ساز و کاری 
در نظر می گیرد و قطعا قانونگذار هر ساز 
و کاری را پیش بینی کند و اگر وظیفه ای 
برای شورای نگهبان پیش بینی شود در آن 

جهت گام برخواهیم داشت. 

سخنگوی شورای نگهبان:

اهل عقب نشینی نیستیم 

یادداشت

خبـــر

حمید ضیایی پرور*

متین مسلم



3 اقتصادی

 وزیر راه و شهرسازی :

ایرباس و بویینگ امتیازساخت قطعه 
به ایران دادند

 وزیر راه و شهرسازی از واگذاری امتیاز ساخت قطعات هواپیما به ایران از سوی 
بویینگ و ایرباس خبرداد و گفت: در متن پیش نویس قرارداد به این موارد اشاره شده 

است. 
عباس آخوندی ، درباره امتیازات واگذار شده به ایران در پیش نویس قرارداد خرید 
هواپیما از ایرباس و بوئینگ، گفت: امتیاز ساخت و نگهداری قطعات هواپیما از سوی این 
دو شرکت به ایران داده شده است و این موضوع در متن پیش نویس قراداد با این دو 
کمپانی مورد اشاره قرار گرفته است. وی اظهار کرد: بنابراین ایران با خرید این هواپیماها 
می تواند در حوزه تعمیر، نگهداری هواپیماهای خریداری شده و بخصوص ساخت 
قطعات آنها فعال شده و در زمینه تامین بازارهای منطقه نیز برنامه ریزی هایی انجام دهد.

به گزارش خبرنگار مهر، واگذاری امتیاز تعمیر و ساخت قطعات هواپیما به ایران در 
متن پیش نویس قراردادهای خرید از ایرباس و بوئینگ درحالی از سوی آخوندی تایید 
شد که پیش از این مقصود اسعدی سامانی، دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی هم در 

گفت وگویی با مهر به صورت تلویحی، از ارائه این امتیاز به ایران خبر داده بود.
دریافت برخی امتیازات از ایرباس و بوئینگ در قراردادهای خرید هواپیما، یکی از 

دغدغه های فعالان صنعت هوایی کشور است.
 آنها معتقدند بی توجهی به ظرفیت ها و توانایی های ایران در این قراردادها، امتیازات 
بزرگی را از صنعت هوایی ایران می گیرد؛ به اعتقاد دست اندرکاران صنعت هوایی کشور، 
درحال حاضر صنعت هوا و فضای ایران در منطقه حرفی برای گفتن دارد و با دریافت 

امتیاز ساخت و تعمیر قطعات می تواند به هاب منطقه در این زمینه تبدیل شود.
علی محمد خان محمدی، کارشناس صنایع هوا و فضا پیش از این به مهر گفته بود 
که در پیش نویس قرارداد خرید هواپیما از ایرباس و بوئینگ، موضوع تعمیر و نگهداری 
قطعات از سوی طرف ایرانی چندان جدی گرفته نشده و در شرایطی که مراحل نهایی 
خرید هواپیماها درحال سپری شدن است اما تاکنون از کارشناسان سازمان صنایع هوا و 
فضا به عنوان متولی تعمیرات سنگین و ساخت قطعات هواپیماهای کشور برای حضور 

در جلسات رایزنی دعوتی به عمل نیامده است.
  البته با واگذاری این امتیاز به ایران می توان به آینده صنایع هوایی کشور امیدوار بود 
اگرچه این موضوع، اهمیت بهره گیری از دانش کارشناسان و خبرگان صنعت هوایی 

کشور را در گفت و گو با طرف خارجی نفی نمی کند.

مشاور سازمان مدیریت و برنامه ریزی خبر داد؛ 

آمادگی دولت برای افزایش نقش بازار سرمایه 
در اقتصاد 

مشاور سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور، اشتغال و تولید را دغدغه همه ارکان نظام 
عنوان کرد و گفت: نقش بازار سرمایه در حوزه اقتصاد ایران قابل توجه است و دولت نیز 

برای افزایش این نقش آمادگی دارد. 
»ابوذر ندیمی« گفت: هم اکنون سهم بازار سرمایه در اقتصاد ایران اندکی بیش از 20 
درصد است که البته این ظرفیت در بورس وجود دارد که تا 50 درصد افزایش یابد 
و خود را به بازار پول نزدیک کند.این نماینده سابق مجلس افزود: در قانون برنامه این 
فرصت به مدیران بازار سرمایه داده شده است که بورس را بر اساس ایده محوری و پروژه 
گرایی، مدیریت کنند، به نحوی که هم کارآفرین مورد حمایت باشد و هم سهم بازار 

سرمایه در اقتصاد کلان و تامین مالی پروژه ها افزایش یابد.
وی با استقبال از فضای مثبت پس از برنامه جامع اقدام مشترک)برجام( و سفرهای 
هیات های سرمایه گذار خارجی به کشور گفت: به طور کلی هرگونه ارتباط ایران با 
جهان خارج به خصوص اروپای غربی که اقتصاد و صنعت ما بیشتر به آن وابسته است، 
می تواند هم بر بازار سرمایه و هم بر اقتصاد کلان ما اثرگذار باشد و فضای کسب و 
کار را متحول کند. مشاور سازمان مدیریت و برنامه ریزی افزود: این تحولات می تواند 
از طریق ایجاد فضای روانی مثبت، انعقاد قراردادهای جدید، رفع کامل موانع بانکی و 
سرمایه گذاری های مشترک، اجرای پروژه ها در زمان کوتاه تر و همچنین کاهش 

هزینه ها محقق شود. 
ندیمی همکاری دولت و مجلس را برای تقویت قدرت تسهیلات دهی بانک ها 
ضروری دانست و افزود: با توجه به اینکه اقتصاد کشور همچنان »بانک محور« است و 
بانک ها نیز با محدودیت هایی در تسهیلات دهی به بخش تولید مواجه اند، باید این 
مشکلات بر طرف شود.وی با انتقاد از فرآیند فعلی گردش نقدینگی در کشور گفت: 
گردش نقدینگی در دنیا حداقل 30 تا 40 بار در سال است، حال آنکه در کشور ما 
یکی دوبار بیشتر نیست. مشاور سازمان مدیریت و برنامه ریزی از نمایندگان مجلس نیز 
خواست برای گشایش اقتصاد کشور با تقویت قوانین کارآمد و حذف مقررات مزاحم 

به دولت کمک کنند.

عضوکمیسیون صنایع ومعادن مجلس :

جلوگیری از احتکار شکر برای تنظیم بازار 
الزامی است 

عضوکمیسیون صنایع ومعادن مجلس گفت:درحالت عادی 500 الی ۶00 هزارتن 
کسری شکر داشتیم،اما امسال نه تنها نیازی به واردات نداریم بلکه احتمال دارد با این 

حجم تولید با مازاد تولید نیز روبرو شویم. 
رمضانعلی سبحانی فر درگفت وگو با خانه ملت درباره کشت پاییزه چغندرقند،گفت: 
شیوه های کشت مناسب عاملی  برای افزایش میزان تولید محصولی همچون 
چغندرقند است؛زیرا کشت هایی همچون پاییزه در تولید چغندرقند به نحومطلوب 
عملیاتی شده است،بنابراین احتمال دارد که امسال ما با مازاد تولید شکر نیز روبرو 

شویم.
نماینده مردم سبزوار درمجلس شورای اسلامی با بیان اینکه کشورمان قابلیت 
مناسبی بویژه درکشت پاییزه چغندرقند دارد،تصریح کرد:کشور امسال  با توجه به 

حجم  تولید چغندرقند نیازی به واردات شکر ندارد.
 وی ادامه داد:مدیریت تنظیم بازار محصولات کشاورزی بدیهی است که به عهده 
دولت است؛بنابراین دولت باید از احتکار محصولی مانند شکر با تمهیدات اصولی 

جلوگیری کند تا بازار شکر به نحو کارشناسانه ای به تعادل برسد.
سبحانی فر،افزود:بدیهی است که امسال ما در زمینه واردات شکر بی نیاز خواهیم 
شد؛زیرا حجم تولید به حدی است که بطورحتم کفاف مصرف داخلی را می دهد؛اما با 
توجه  شیوه های مناسب تولید چغندر قند به نظر می رسد؛باید  فکری به حال مازاد 

تولید شکر جهت صادرات این محصول کرد.
برندسازی،فرآوری  ،یادآورشد:بحث  مجلس  ومعادن   صنایع  عضوکمیسیون 
محصول،بازاریابی بین المللی از  اولویت های است که باید در راستای صادرات 

محصولی همچون شکردر اولویت  قرار  بگیرد.

عضو کمیسیون عمران مجلس :

دولت از ایجاد بازار سیاه بلیت پروازهای اربعین 
جلوگیری کند

عضو کمیسیون عمران مجلس،با انتقاد از قیمت های نجومی درنظر گرفته شده برای 
پرواز اربعین،گفت:سازمان هواپیمایی باید تجدید نظری در بحث نرخ پروازهای اربعین 

داشته و سازمان حج و زیارت نیز نظارت بیشتری را اعمال کند. 
حسین هاشمی تخته پور درگفت وگو با خانه ملت با اشاره به قیمت های نجومی 
درنظر گرفته شده برای پرواز اربعین،گفت:سازمان هواپیمایی باید تجدیدنظری در 

بحث نرخ پروازهای اربعین داشته باشد.
نماینده مردم بندرعباس،قشم،حاجی آباد،بندرخمیر درمجلس شورای اسلامی،با 
بیان اینکه نرخ پروازهای اربعین باید با توجه به استقبال گسترده مردم کاهش 
یابد،تصریح کرد:متاسفانه هرساله با رشد تعداد مسافران در این ایام خاص،نرخ ها 

افزایش یافته و بازار سیاه ایجاد می شود.
دولت از ایجاد بازار سیاه بلیت جلوگیری کند

این نماینده مردم درمجلس دهم،با تاکید براینکه دولت باید با کسب تجربه از رخداد 
اربعین سال گذشته از ایجاد بازار سیاه بلیت جلوگیری کند،افزود:درنظرگرفتن تدابیر 

مناسب یکی از راهکارهای برخورد با بازار سیاه بلیت اربعین است.
وی با بیان اینکه کمیسیون عمران مجلس نسبت به پروازهای اربعین حساس بوده 
و برکیفیت و کمیت آن نظارت خواهد داشت،تاکید کرد:در صورتی که شکایتی از بازار 
سیاه بلیت اربعین به کمیسیون عمران ارجاع شود،این کمیسیون با دعوت از وزیر راه 

و شهرسازی و رئیس سازمان هواپیمایی پیگیر موضوع خواهد بود.
این نماینده مردم در مجلس دهم،با تاکید براینکه باید با بازارسیاه ایجاد شده برای 
بلیت اربعین برخورد شود، افزود:دلالی های رخ داده برای پروازهای اربعین باید با 
ساماندهی مناسب مورد برخورد واقع شوند. عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی یادآور شد:تشدید نظارت ها از سوی سازمان حج و زیارت و همچنین سازمان 

هواپیمایی برای ساماندهی پروازهای اربعین ضروری است.
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نمایندگان مجلس تشریح کردند: 

خودکفایی بنزین؛ از ادعا تا واقعیت 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی خودکفایی بنزین و 
حذف واردات این محصول استراتژیک از بودجه سال 9۶ را 
منوط به تکمیل پالایشگاه ستاره خلیج فارس عنوان کردند. 
خودکفایی بنزین اگرچه از سال ها پیش در دستور کار 
دولت ها بوده ولی این مهم تاکنون محقق نشده؛اما به گفته 
مسئولان وزارت نفت امسال آخرین سالی است که بنزین 
از بنادر کشور تخلیه می شود و از سال آینده با کلیدخوردن 
خودکفایی بنزین، واردات این فرآورده استراتژیک متوقف 

خواهدشد.
برهمین اساس،معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی هفته گذشته از صفر 
شدن بودجه واردات بنزین در لایحه بودجه سال 9۶ خبر 
داد و گفت که برنامه ای برای ارائه لایحه اخذ مجوز واردات 
بنزین در قالب بودجه سال 9۶ به مجلس نداریم. به گفته 
"عباس کاظمی" سال آینده واردات بنزین پس از 3۶ سال 

به طور کامل متوقف خواهد شد.
 CCR وی ادامه داد: بر اساس برنامه زمان بندی واحد
راه اندازی  امسال  پایان  تا  فارس  پالایشگاه ستاره خلیج 
خواهد شد و تا خرداد ماه سال آینده فاز اول این پالایشگاه 
میعانات گازی با ظرفیت تولید روزانه 12 میلیون لیتر بنزین 
با استاندارد یورو چهار اتحادیه اروپا راه اندازی خواهد شد؛ 
بنابراین برای سال آینده هیچ بودجه و اعتباری برای واردات 

بنزین پیش بینی نمی شود.
در همین حال؛ وزیر نفت، با بیان اینکه بهره برداری از 
بخش تولید بنزین پالایشگاه »ستاره خلیج فارس« تا پایان 
سال عملیاتی می شود، گفت:پالایشگاه مذکور سه فاز دارد 

که فاصله افتتاح هر فاز شش ماهه است.
بیژن نامدار زنگنه درگفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه 
ملت،درخصوص آخرین وضعیت پالایشگاه »ستاره خلیج 
فارس« گفت:اولین تِرینِ پالایشگاه »ستاره خلیج فارس« به 
بهره برداری رسیده است و در داخل آن هیدروکربن است 
که درحال حاضر نیز در این تِرین نفتا، نفت گاز و نفت 
سفید تولید می شود، اما آنچه که ما به دنبال آن هستیم 
تولید بنزین است، و تا پایان سال بنزین در این پالایشگاه 

تولید می شود.
وی افزود:پالایشگاه »ستاره خلیج فارس«، 3 فاز دارد که 
فاصله افتتاح هر فاز شش ماهه است و بهره برداری کامل 
از پالایشگاه پس از طی این دوره ها انجام می شود، اما 
برخی نیز آرزو می کنند که وعده های وزارت نفت در مورد 

پالایشگاه عملیاتی نشود.
این در حالی است که خبرگزاری فارس در گزارشی نوشت 
:طی سنوات گذشته موضوع واردات بنزین در هیچکدام از 
بندهای قانون بودجه آورده نشده که در سال آینده حذف 
شود، همچنین شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های 
نفتی طی سالهای اخیر در مکاتبات خود با استناد به ماده 
127 قانون برنامه پنجم توسعه اقدام به واردات بنزین کرده 
است.بنابراین چه بسا ممکن است در سال 9۶ نیز گرچه 
هیچ ردیف بودجه ای برای واردات بنزین دیده نشود؛اما 
دوباره براساس ماه 127 قانون برنامه پنجم توسعه که مجوز 
تامین سوخت را تا تکمیل پالایشگاه های نیمه تمام داده 

است، مجموعه وزارت نفت اقدام به واردات بنزین کند.
در همین رابطه، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 

گفت و گو با خبرگزاری خانه ملت به بررسی این موضع و 
امکان تحقق آن پرداخته اند که در ادامه می آید:

  ادیانی راد: خودکفایی در تولید بنزین در کوتاه 
مدت امکان پذیر نیست

سیدعلی ادیانی راد درگفت وگو با خانه ملت با اشاره به 
اظهارات معاون وزیرنفت مبنی بر خودکفایی بنزین و به صفر 
رساندن واردات این محصول استراتژیک در بودجه سال 9۶ 
گفت: امیدواریم که این اتفاق رخ دهد؛اما عملا شاخص هایی 
که وجود دارد،این توفیق را حداقل در کوتاه مدت نصیب 

کشور نخواهد کرد.
نماینده مردم قائمشهر،سوادکوه،جویبار و و سیمرغ در 
که  کرد:درصورتی  اسلامی،خاطرنشان  شورای  مجلس 
پالایشگاه "ستاره خلیج فارس" هرچه سریع تر راه اندازی 
شده و به مرحله تولید برسد،به تنهایی قادر به تولید 35 

میلیون لیتر بنزین در روز خواهد بود.
انرژی مجلس شورای  عضو هیئت رئیسه کمیسیون 
اسلامی در ادامه تصریح کرد:با ورود این پالایشگاه به چرخه 
تولید،در مجموعه کشورهایی قرار خواهیم گرفت که نیاز به 
واردات بنزین نداشته بلکه ظرفیت صادرات این محصول را 
نیز پیدا خواهیم کرد؛اما اینکه تا سال  9۶ و در کوتاه مدت 
این اتفاق رخ دهد، شاخص ها مبین این معنا نیست و باید 

قدری با تامل به این موضوع نگاه کرد.
قره خانی: خودکفایی بنزین منوط به تکمیل 

پالایشگاه ستاره خلیج فارس است
اسدالله قره خانی درگفت وگو با خانه ملت با اشاره به 
اعلام خودکفایی بنزین ازسوی معاون وزیرنفت،گفت:درحال 
حاضر مصرف بنزین درکشور بین 10 تا 12 میلیون لیتر 
در نوسان است؛در بعضی روزها این مصرف بسیار افزایش 
داشته از جمله روزهای پایانی شهریورماه که پیک سفرهای 

تابستانی است.
نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه اوج مصرف بنزین در روز تاسوعا با 98 میلیون 
لیتر در کشور بوده است، خاطرنشان کرد:جالب است که 

کمترین میزان مصرف روز عاشورا با ۶4 میلیون لیتر بود.
قره خانی افزود:با توجه به افتتاح فاز اول پالایشگاه "ستاره 
خلیج فارس" که صرفا تبدیل میعانات گازی به بنزین 
است،اگرروند توسعه و بهره برداری از فازهای دیگر این 
پالایشگاه تا پایان سال به اتمام برسد،دیگر نیازی به بنزین 
وارداتی نخواهیم داشت و در باشگاه کشورهای صادرکننده 

بنزین قرار خواهیم گرفت.
عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژی مجلس شوررای 
اسلامی تصریح کرد:حذف واردات بنزین زمانی صورت می 
گیرد که این پالایشگاه تکمیل شود،اما اگر شاهد این اتفاق 
نباشیم، نمی توانیم به طور قطع از صفرشدن واردات در 
بودجه 9۶ سخن بگوییم درعین حال به نظر می رسد که 
برنامه ریزی های صورت گرفته در مجموعه صنعت نفت به 

گونه ای است که این اتفاق خواهد افتاد.
 میرزایی:کمیسیون انرژی مجلس از خودکفایی 

بنزین حمایت کند
جلال میرزایی در گفت وگو با خانه ملت با اشاره به اعلام 
صفرشدن واردات بنزین در بودجه سال 9۶ گفت:با توجه به 
اظهارات روزهای اخیر مسئولان در این خصوص اعلام این 

خبر می تواند، اتفاق خوبی برای کشور باشد.
اهتمام وزارت نفت در زمینه تلاش برای 

خودکفایی بنزین ستودنی است
وی با بیان اینکه یکی از مشکلات سال های اخیر با توجه 
به تنگناهای ارزی،واردات بنزین بود،گفت:اهتمام وزارت 
نفت در زمینه تلاش برای خودکفایی بنزین ستودنی است 
و امیدواریم در فرصت باقی مانده از سال شاهد راه اندازی 

فازهای بعدی پالایشگاه "ستاره خلیج فارس" باشیم.
ایلام،ایوان،چرداول و مهران در مجلس  نماینده مردم 
شورای اسلامی،افزود:توسعه سایر فازهای پالایشگاه "ستاره 
خلیج فارس"اتفاق بسیار ارزشمندی است و باید به دست 
این دستاورد بزرگ ،دست  برای  اندرکاران صنعت نفت 
مریزاد گفت که به هدف خودکفایی بنزین که همواره 

دغدغه مقام معظم رهبری نیز بوده است، نزدیک شده اند.
درگذشته  نفت  وزارت  کرد:مسئولان  خاطرنشان  وی 
نیز اعلام کرده بودند در صورت بهره برداری ازپالایشگاه" 
ستاره خلیج فارس"،کشور از واردات بنزین بی نیاز خواهد 
شد؛همانطور که درچند ماه اخیر در تولید گازوئیل خودکفا 
ایم و امروز جزء صادرکنندگان این فرآورده نفتی  شده 

هستیم.
عضوکمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تصریح 
و  شده  آغاز  بنزین  خودکفایی  درمسیر  کرد:حرکت 
کمیسیون انرژی مجلس نیز باید از آن حمایت کند و اگر 
مانعی بر سر راه صنعت نفت کشور وجود دارد، بر طرف 
شود تا با همکاری مجلس و دولت این هدف مهم پس از 

3۶ سال محقق شود.

طیب نیا مطرح کرد؛

سیاست های اقتصاد مقاومتی در مسیر رشد پایدار
وزیر اقتصاد  گفت سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی با 
درکی عمیق از مشکلات و معضلات ساختاری اقتصادی ایران 

طراحی، تصویب و ابلاغ شده است.
علی طیب نیا اظهار داشت: با سیاست هایی که در ساختار 
اقتصادی ابلاغ می شود به رشدی پایدار دست پیدا می کنیم که 

سبب عزت و بهبود مردم ما می شود.
وی ادامه داد: منافع این رشد باید به صورت عادلانه میان مردم 
توزیع شود و با تکیه بر دانش بنیان و فناوری های نوین باشد، 
مردم نیز در این رشد باید تعامل داشته باشند و با بهره گیری 
از امکانات داخلی کشور برون گرا بوده و از ظرفیت های اقتصاد 

بین الملل بهره گیرند.
وزیر اقتصاد افزود: طراحی برنامه عملیاتی برای اقتصاد مقاومتی 
نخستین بار در اقتصاد ایران اجرا می شود، برنامه ای که با اهداف 
کلی آغاز شده و به اهداف کمی می رسد تا بدانیم در هر مقطع 
به چه نتایجی باید برسیم که در این باره اقدامات و عملیات 

مشخصی را برای آن نیز پیش بینی کرده ایم.
وی تصریح کرد: سازوکار اجرایی برای تحقق طرح پیش بینی 
شده است و به صورت منظم این برنامه در کمیته ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی پایش می شود تا اگر انحرافی در راستای این 

مسائل رخ داد زمینه برای رهایی از انحرافات فراهم شود.
وی ادامه داد: در تحقق این برنامه برشی استانی وجود دارد 
که در عین حال استان ها با توجه به شرایط خاص خودشان 

پروژه های ویژه استان خود را نیز داشته باشند.
طیب نیا با بیان اینکه از زمانی که ستاد اقتصاد مقاومتی تشکیل 
شد به صورت مستمر پروژه ها نظارت می شود، گفت: برای آنکه 
بتوانیم طرح ها و برنامه را به خوبی نظارت و هدایت کنیم تصمیم 
گرفته شد تا استان های کشور میان وزرا تقسیم شود و هر یک 
از وزرا مسئولیت یک الی دو استان را بر عهده گیرند که استان 

اصفهان و سمنان بر عهده بنده سپرده شد.
لغو  از  پس  سال  نخستین  امسال  گفت:  ادامه  در  وی 
تحریم هاست و سالی است که رهبر معظم انقلاب به نام "اقتصاد 
مقاومتی، اقدام و عمل" نامگذاری کرده اند و خوشبختانه وفاق 

عمومی در میان سیاست های قوا و حاکمیت ایجاد شده است.
وزیر اقتصاد افزود: سیاست های اقتصاد مقاومتی برای حل 
اصلاحات  اجرای  با  و  است  بلندمدت  اقتصادی،  مشکلات 
ساختاری می توان در جهتی حرکت کرد که مشکلات مردم 

حل شود.
وزیر اقتصاد عنوان داشت: با برخی مشکلات ساختاری مزمن 
طی 40 سال گذشته مواجه بوده ایم که می توان به 2 مورد نفتی 

و دولتی بودن اقتصاد ایران اشاره کرد.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: سیاست های کلی اصل 44 قانون 
اساسی با هدف مقابله با اقتصاد دولتی طراحی شده و برای 
مشکلات نفتی بودن اقتصاد کشور سیاست های اقتصاد مقاومتی 

در نظر گرفته شده است که با اجرای این سیاست ها زمینه برای 
دخالت بخش خصوصی فراهم شود.

طیب نیا گفت : سیاست های کلی نظام با این هدف طراحی 
شده و به تصویب عالی ترین مقام نظام رسیده است تا جلوی 
نوسانات سیاست گذاری را بگیرد که با تغییر دولت و شرایط 
درونی سیاست ها تغییر پیدا نکند و ما نیز سعی داریم با اجرای 

صحیح این سیاست ها به حل مشکلات اقتصادی برسیم.
وی ادامه داد: کار کردن در دوره اخیر بسیار سخت است، 
به دلیل اینکه با شرایط ویژه ای مواجه هستیم و گسترده ترین 
تحریم ها را بر ما تحمیل کردند، دشمنان زمانی که در جنگ 
تحمیلی مقابل ما نتیجه نگرفتند به جنگ اقتصادی متوسل 

شدند که در این راستا با شدیدترین کاهش قیمت نفت مواجه 
بودیم.

که  در عین حال  تحریم  کرد: شرایط  تاکید  اقتصاد  وزیر 
مشکلات و هزینه هایی را به بار آورد منافعی را نیز برای ما داشت 
که این منافع شناخت ضعف ها و نقاط آسیب پذیر بود تا بتوانیم به 

سمت اقتصاد مقامتی در برابر مشکلات خارجی برویم.
طیب نیا خاطرنشان کرد: بر اساس سخنان مقام معظم رهبری، 
به این سمت حرکت کردیم که مبادلات خود را با ارزهای 
معتبری به غیر از دلار صورت دهیم و با بسیاری از کشورهای 
جهان تفاهم نامه داریم تا با دیگر پول ها مانند یورو مبادله کنیم و 

در واقع نقش دلار به حداقل رسیده است.
وزیر اقتصاد افزود: در مبارزه با پولشویی نیز افتخار می کنیم 
که در مسیر شفافیت عمل کرده ایم؛ ما با فساد و قاچاق، رشوه 
و اختلاس مبارزه می کنیم و معتقدیم بهترین شیوه مقابله با 

مشکلات اقتصادی مبارزه با پولشویی است.
وی تصریح کرد: نقطه ضعف فساد، شفافیت و ارتقا شفافیت 
در نظام اقتصادی کشور است، به همین دلیل مصمم هستیم تا 

قواعد و قوانین مرتبط با پولشویی را در نظام جاری کنیم.
وی در پاسخ به سئوالی درباره اینکه چرا با توجه به رشد 5.5 
درصدی اقتصاد کشور مردم آثار آن را هنوز در زندگی خود 
ندیده اند، گفت: ما زمانی که با تحریم مواجه شدیم 2 سال متوالی 
رشد اقتصادی منفی داشتیم، از طرفی دیگر نیز کاهش درآمد 
ملی از تولید ناخالص داخلی شدیدتر بوده که سبب کاهش 20 
درصدی درآمد مردم شد که این مسائل با تورم 45 درصدی 
رو به رو شد، این در حالی است که می دانیم یکی از آثار تورم، 

تشدید نابرابری است.
وزیر اقتصاد افزود: در سه ماهه اول امسال 5 درصد رشد 
اقتصادی داشته ایم و این روند تا پایان سال ادامه پیدا می کند که 

به صورت تدریجی آثار آن مشخص می شود.
طیب نیا در پایان اظهار داشت: از زمستان سال گذشته رشد 
اقتصادی در همه بخش ها مثبت شده، البته از 5.5 درصد رشد 

2.9 به تولیدات غیر نفتی مربوط است. 

حق ممنوع الخروج کردن بدهکاران بانکی 
با کیست؟

با اینکه بخش خصوصی معتقد است بانک ها حق ممنوع الخروج کردن بدهکاران بانکی 
را نداشته و باید با حکم قاضی انجام شود، صراحت قانون براین است که بانک مرکزی از 
این حق برخوردار بوده و خروج این افراد منوط به اجازه آن است. در عین حال که در 

حال حاضر نیز با حکم دادسرا، بدهکاران معرفی شده ممنوع الخروج می شوند.
به گزارش ایسنا، انباشت معوقات بانکی در طول سالیان گذشته و رسیدن آن به حدی 
بیش از 100 هزار میلیارد تومان آن هم در شرایطی که بدهکاران بانکی به سختی و 
حتی اصلا حاضر به برگرداندن طلب خود نیستند موجب شده تا در گذر زمان قوانینی 
برای برخورد با این افراد به منظور بازگشت منابع دریافتی به شبکه بانکی تدوین و اجرایی 
شود،   به ویژه در وضعیتی که برخی از این بدهکاران رقمی تا هفت یا هشت هزار میلیارد 
تومان را هم در اختیار گرفته و اقدامی برای برگرداندن آن نمی کنند. این موضوع زمانی 
جدی تر می شود که وثیقه های قابل توجهی و در حد منابع پرداخت شده به این افراد در 
دوره های زمانی از سوی بانک ها دریافت نشده و اکنون دست آنها برای دریافت طلب شان 
خالی مانده است. ممنوع الخروج بودن بدهکاران بانکی از جمله قوانینی است که در کنار 
سایر راهکارها برای برگشت معوقات بانکی و برخورد با بدهکاران در طول سالیان گذشته 
اجرایی شده و البته به مرور اصلاحاتی در قالب بخشنامه در مورد آن انجام شده است. 
این موضوعی است که چندان به مذاق تولیدکنندگان بدهکار و حتی سایر بدهکاران 
شبکه بانکی خوش نیامده و مدت هاست که به دنبال ایجاد سهولت بیشتر در این قانون 
هستند. اخیرا شافعی - رئیس اتاق بازرگانی ایران - از اقدام برای ممنوع الخروج کردن 
تولیدکنندگان بدهکار به "حربه" تعبیر کرده و گفته که بانک ها برای وصول مطالبات 
خود از حربه ممنوع الخروج کردن تولیدکنندگان استفاده می کنند که از نظر ما این حکم 
فقط باید به دست قاضی صادر شود. وی گفته که قانون ممنوع الخروج بدهکاران بانکی 
قدیمی است و به دوران شورای انقلاب باز می گردد که هنوز پابرجا مانده و باید مورد 
تجدیدنظر قرار گیرد. اما اظهارات شافعی در حالی مطرح می شود که برگشت به قانون 
نشان می دهد در حال حاضر این حق برای شبکه بانکی وجود دارد که بتواند بدهکاران 

خود را بر اساس ضوابطی ممنوع الخروج کنند.
صراحت قانون  برای ممنوع الخروج کردن بدهکاران بانکی 

این در حالی است که بر اساس لایحه قانونی ممنوعیت خروج بدهکاران بانکی که 
در سال 1359 مصوب شده به بانک مرکزی اجازه داده می شود به منظور جلوگیری از 
خروج اشخاصی که به بانک های کشور بدهکار بوده و اسامی آنها از طرف بانک ها به بانک 
مرکزی اعلام شده است و همچنین واردکنندگان و صادرکنندگان که به تعهدات خود 
عمل کرده اند از طریق دادسرای عمومی تهران خواستار ممنوعیت خروج آنها از کشور 
شوند. بر این اساس خروج این اشخاص از کشور منوط به اجازه بانک مرکزی است. در 
عین حال که اطلاعات دریافتی حاکی از آن است که در حال حاضر بانک ها بعد از انجام 
بررسی های لازم در مورد بدهکاران بانکی خود و حتی مذاکرات برای برگشت منابع، 
اسامی آنها را در قالب لیستی به بانک مرکزی ارائه کرده و سپس این بانک است که لیست 
مورد نظر را بعد از تایید به دادسرای عمومی تهران ارائه و در نهایت با دستور قاضی حکم 
ممنوعیت خروج بدهکاران بانکی صادر می شود. با این حال در طول سه سال گذشته 
با توجه به اهمیت فعال شدن تولیدکنندگان که تعدادی از آنها جزو بدهکاران بانکی 
قرار دارند، در کنار صدور بخشنامه هایی که ارائه  تسهیلات به این افراد و همچنین راه 
بازگرداندن بدهی معوق آنها را تسهیل می کند، مواردی از لایحه قانونی ممنوعیت خروج 
بدهکاران بانکی اصلاح و شرایط آسان تر شده است. بر این اساس در سال 1392 بود 
که ولی اله سیف-رئیس کل بانک مرکزی- طی بخشنامه ای به مدیران بانکی ممنوعیت 
خروج بدهکاران را بازنگری و ابلاغ کرد. در مهم ترین تغییرات انجام شده به بانک ها اعلام 
شد که ممنوعیت خروج بدهکاران بانکی و تقاضای آن صرفا برای بدهکاران اصلی صادر 
شده و از پذیرش درخواست ممنوعیت خروج ضامنین خودداری کنند. همچنین این 
ممنوعیت برای اشخاصی باشد که میزان بدهی آنان معادل 200 میلیون تومان و بالاتر 
بوده و فاقد وثایق ارزنده و کافی از جمله اموال غیرمنقول و اموال منقول باشد. از سویی 
دیگر به بانک ها اعلام شد به منظور مساعدت با بدهکاران در مواردی نظیر تشرف به 
خانه خدا و مسافرت های اضطراری از قبیل امور درمانی و پیگیری مسائل تجاری برای 
تسویه بدهی، ضمن پیش بینی تمهیدات لازم، رفع ممنوعیت خروج برای یکبار و با 
ذکر دلیل انجام شود. بانک ها موظف شدند همزمان با درخواست ممنوعیت خروج افراد 
نسبت به آگاه کردن آنها از موضوع جهت جلوگیری از بروز مشکلات هنگام خروج از 
کشور اقدام کنند. در این بخشنامه به بانک ها توصیه شد هنگام اعطای تسهیلات نسبت 
به اخذ وثایق معتبر، کافی و سهل الوصول اقدام کرده و درخواست ممنوعیت خروج 
بدهکاران پس از انجام کامل کلیه اقدامات قانونی و اجرایی در مورد انواع وثایق اخذ شده 
و قراردادهای لازم الاجرا و صرفا در صورت عدم اصول نتیجه مطلوب و بلاوصول ماندن 
مطالبات با وجود اقدامات انجام شده ارائه کنند. رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد که 
درخواست ممنوعیت خروج از کشور صرفا با امضای مدیران عامل بانک ها و خطاب به 
وی باید انجام شود و در مورد اشخاص حقوقی فقط مدیران کنونی شرکت می توانند 
ممنوع الخروج شوند. اما بعد از این بخشنامه در آبان ماه سال گذشته بود که بانک مرکزی 
مجددا بخشنامه دیگری را در رابطه با ممنوعیت خروج بدهکاران بانکی ساده و شرایط را 
مجدد تسهیل کرد به طوری که رقم تعیین شده برای ممنوع الخروج کردن این بدهکاران 
را تغییر داد. براین اساس به بانک ها اعلام شد که درخواست ممنوعیت خروج تنها برای 
بدهکاران بانکی تا میزان بدهی اشخاص حقیقی معادل 300 میلیون تومان و بالاتر و 
برای اشخاص حقوقی تا پنج میلیارد تومان به بالا صادر شود. این تاکید در راستای ایجاد 
فضای کسب وکار مناسب و رونق فعالیت های اقتصادی، تولیدی و بازرگانی مورد توجه 
قرار گرفته بود. چندی بعد در بهمن ماه سال گذشته مجددا موضوع ممنوعیت خروج 
بدهکاران بانکی طی بخشنامه ای در قالب کاهش محدودیت های مدیران بخش تولیدی 
مورد توجه قرار گرفته و به شبکه بانکی ابلاغ شد. در این موضوع بانک مرکزی بر اساس 
مصوبه شورای پول و اعتبار اعلام کرد که برای درخواست ممنوعیت خروج مدیران 
اشخاص حقوقی بدهکار لازم است چک لیست پیوست توسط مدیرعامل بانک مبنی 
بر خلاصه اقدامات حقوقی صورت گرفته در جهت وصول مطالبات بانک نیز تکمیل 
و ارسال شود، به عبارتی اعلام شد که قبل از این که در رابطه با ممنوع الخروج کردن 
بدهکاران بانکی اقدامی انجام شود، باید مذاکرات و اقدامات حقوقی لازم با این افراد جهت 

برگرداندن طلب انجام شده باشد.
 رایزنی ها برای حذف اختیار بانک ها برای ممنوع الخروج کردن بدهکاران بانکی در 
حالی از سوی بخش های مختلف در جریان است که در نهایت این موضوع و تغییر در 
قانون باید با تصویب مجلس انجام شود و تا هنگامی که چنین تغییر قانونی اتفاق نیفتاده 

همچنان اختیار برای بانک مرکزی پابرجا خواهد بود.

رئیس گمرک ایران :

زمان و هزینه عبور کالا از مرزها  بایدکاهش یابد

رئیس کل گمرک ایران با بیان اینکه مرز محل عبور است نه توقف، گفت: زمان و هزینه 
عبور کالا از مرزها باید کاهش یابد.

مسعود کرباسیان گفت: همه تصمیم ها و اقدامات در مرزهای گمرکی باید به نحوی باشد 
که موجب کاهش زمان و هزینه واردات و صادرات شود.

رئیس کل گمرک به برخی از گزارش هایی اشاره کرد که به توقف کامیون ها و معطلی 
آنها در برخی از مرزهای زمینی کشور پرداخته است. وی که در نشست یک روزه مدیران 
ستادی و گمرکات مرزی سخن می گفت، بر لزوم همدلی و همکاری و تعامل همه سازمان ها 
و دستگاه ها مستقر در مرز تأکید کرد و اظهار داشت : مرز محل عبور کالاست و سازمان های 
مسئول درخصوص کنترل های مرزی باید کار خود را به بهترین شکل انجام دهند تا از 
تأخیر در فرآیند عبور کالا و مسافر از مرز جلوگیری شود. وی تأکید کرد: کنوانسیون 
هماهنگی  مرزی مواردی را برای تسریع و تسهیل عبور کالا از مرز تعیین کرده است که 
گمرکات باید به دقت به آنها عمل کنند و تسهیلات لازم را ارائه دهند. کرباسیان اجرای 
مدیریت ریسک در مرزها را به منظور جلوگیری از تشکیل صف و معطلی کامیون ها اقدامی 

مؤثر دانست و گفت: این اقدام باعث کاهش هزینه تجارت خواهد شد. وی تصریح کرد : 
گمرک مسئول اجرای مقررات است و باید این کار را به بهترین شکل انجام دهد به نحوی 
که رضایت مردم فراهم شود. رئیس کل گمرک با بیان اینکه دستورالعمل جدید ساماندهی 
مبادی ورودی مرزهای زمینی وظایف و مسئولیت های سازمان ها و دستگاه های مستقر در 
مرز را به روشنی تعیین کرده است، افزود: نتیجه همکاری و هماهنگی این دستگاه ها باید 
این باشد که هیچ کس اعم از تاجر و مسافر در پشت مرز معطل و صفی تشکیل نشود. 
کرباسیان ، پیاده  سازی پنجره واحد تجارت را که از 2 و نیم سال پیش در گمرک شروع 
به کار کرده است از ابزارهای مؤثر در سرعت و سهولت واردات، صادرات و ترانزیت دانست 
و گفت: یکی از هدف های مهم و اصلی گمرک پیاده  سازی گمرک الکترونیکی است که 
به کاهش فرآیندهای زمان  بر در گمرکات به  ویژه گمرکات مرزی و به عنوان مثال صدور 
مجوزهای ترخیص کالا کمک می کند و در این زمینه ما انتظار داریم سازمان های همجوار 
مستقر در مرز از جمله قرنطینه و استاندارد با استفاده از پنجره واحد تجارت در سرعت 
دادن به کار عبور کالا از مرزهای گمرکی کمک کنند. وی با اشاره به اجرای طرح تیر 
الکترونیکی بین گمرک ایران و ترکیه، این اقدام را نمونه ای از اقدامات مؤثر برای کاهش 
معطلی در مرزهای گمرکی توصیف کرد و گفت : اجرای چنین طرح هایی در سایر مرزها 
نیز می تواند سبب ساماندهی مبادلات تجاری در مرزها شود. کرباسیان تأکید کرد: به همه 
سازمان ها و دستگاه های همجوار گمرک به صورت الکترونیکی متصل هستیم و سیستم 
کاغذی در گمرکات جمع آوری شده است و به همین علت پیش بینی می کنیم سرعت 
تشریفات مربوط به عبور کالاها در مرز افزایش یابد. کرباسیان اظهار داشت : تلاش ما در 
گمرک در چارچوب برنامه اقتصاد مقاومتی تحقق کامل گمرک الکترونیکی، افزایش تعامل با 
سازمان های هم جوار است و در واقع می توان گفت گمرک بدون همکاری با سایر سازمان ها 
معنا و مفهومی نخواهد داشت. رئیس کل گمرک در پایان ابراز امیدواری کرد که با اجرای 
دستورالعمل جدید ساماندهی مبادی ورودی مرزهای زمینی که مسئولیت هماهنگی و 
مدیریت آن به مدت 3 سال به گمرک جمهوری اسلامی ایران واگذار شده است، مشکلات 

کنونی در مرزهای گمرکی برطرف شود.
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کفاشیان: 

ما از کی روش راضی ایم، خدا هم راضی باشد
نایب رییس فدراسیون فوتبال گفت: کی روش تا پایان جام جهانی قرارداد دارد و ما 

هم از او توقع داریم که تیم را خیلی خوب به جام جهانی ببرد.
علی کفاشیان در مورد اختلاف نظرهایی که بین کارلوس کی روش و امیر عابدینی 

پیش آمده است، بیان  کرد: من از این موضوع خبر ندارم. خواب بودم و نبودم!
کفاشیان در پاسخ به این پرسش که گفته می شود اگر در زمان ریاست شما با 
کارلوس کی روش برخورد می کردید الان او این گونه صحبت نمی کرد، تصریح کرد: 
چه کاری باید می کردم؟ کی روش تیم   ملی ما را به جام جهانی برد و اکنون توقع ما 

این است که تیم ما را به جام جهانی ببرد.
او در مورد این که عابدینی گفته کارلوس کی روش برکنار می شود، گفت : این 
موضوع داخلی است و به من ربطی ندارد. البته سرمربی تیم   ملی فوتبال ایران تا پایان 
جام جهانی قرارداد دارد. برکناری چه چیزی است؟ وظیفه او هم این است که تیم را 
به جام جهانی برساند و توقع ما هم همین است که وظیفه اش را خوب انجام دهد. ما 

از او راضی هستیم. خدا هم از او راضی باشد.
کفاشیان در مورد این که کی روش نسبت به کمبود امکانات گلایه دارد، تصریح 
کرد: بالاخره مشکلات و کمبود امکانات را داریم و باید سعی و تلاش کنیم آنها را 
برطرف کنیم. کارلوس کی روش هم چیزی برای خودش نمی خواهد. ما همیشه از 

کمبود امکانات رنج می بریم.

تغییر پُست شجاع به خاطر تیم ملی!
 سرمربی سپاهان در یک برنامه زنده تلویزیونی فاش کرد که تغییر پُست شجاع 
خلیل زاده از دفاع میانی به دفاع راست در وهله اول به خاطر افزایش شانس دعوت 

این بازیکن به تیم ملی صورت گرفته است.
شجاع خلیل زاده در 2 دیدار اخیر سپاهان تغییر پست داده و از قلب خط دفاعی 
این تیم به سمت راست آن نقل مکان کرده است. البته پس از اخراج آرمین سهرابیان 
در اوایل نیمه دوم بازی با سایپا خلیل زاده برای پُر کردن جای خالی مدافع اخراجی 
سپاهان مجدداً به قلب خط دفاعی این تیم بازگشت. عبدالله ویسی که پنج شنبه 
شب پس از اتمام دیدار تیم های سپاهان و سایپا، طبق قرار قبلی خود را از ورزشگاه 
شهید دستگردی به استودیوی برنامه شب های فوتبالی رساند در این برنامه زنده 
تلویزیونی فاش کرد که این تغییر پُست برخلاف میل باطنی شجاع و بیش از هر 
چیز به خاطر افزایش شانس بازگشت او به تیم ملی صورت گرفته است. در دیدارهای 
اخیر تیم ملی رامین رضاییان مدافع راست بوده و وریا غفوری به عنوان ذخیره این 
بازیکن روی نیمکت حضور داشته است. به این ترتیب، به نظر می رسد که این 2 
بازیکن پرسپولیس و استقلال رقبای اصلی و بالقوه خلیل زاده برای پوشیدن دوباره 

پیراهن تیم ملی باشند.

آقای کلین شیت ناکام شد
دروازه بان تیم گسترش فولاد در دربی تبریز نتوانست مانع شکست تیمش شود.

 فرناندو دخسوس سال گذشته با واکنش های فوق العاده اش در ترکیب استقلال 
خوزستان و ثبت رکورد بیشترین تعداد کلین شیت نقش قابل توجهی در قهرمانی 

این تیم داشت و در پایان فصل نیز به عنوان برترین دروازه بان فصل انتخاب شد.
دخسوس امسال در ترکیب گسترش فولاد هم عملکرد بدی نداشته اما مانند سال 
گذشته خبری از سوپرواکنش هایش نیست. دخسوس که در 10 بازی گذشته 
گسترش فولاد 5 کلین شیت داشته در دربی تبریز اگرچه یک سیو خوب داشت اما 
نتوانست مانع شکست تیمش شود. او روی گل های تراکتورسازی نیز بی تقصیر نبود 

و در نهایت دوئل با محمدرضا اخباری را واگذار کرد.

ناظم الشریعه:

نمی گذاریم برنامه تیم ملی فوتسال بخوابد
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران با بیان اینکه تمام فکر و ذکرش تیم امید است، گفت: 

باید هرچه زودتر سرمربی این تیم انتخاب و معرفی شود.
سیدمحمد ناظم الشریعه درباره شرایط تیم ملی فوتسال ایران، گفت: تیم ملی که 
فعلا شرایط خاصی ندارد. تمام فکر و ذکرمان تیم امید و انتخاب سرمربی این تیم 
است. برای همین قرار است جلسه ای با حضور علی کفاشیان و سیدرضا افتخاری 
داشته باشیم. وی افزود: علاوه بر این باید مرحله نهایی استعدادیابی و بودجه آن 
مشخص و تایید شود. به هر حال نمی گذاریم برنامه های تیم ملی هم بخوابد. 

وضعیت تیم امید که مشخص شود، سراغ تیم بزرگسالان خواهیم رفت.
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران درباره گزینه هایش برای تیم های زیر 17 و زیر 20 
سال، تصریح کرد: ما سه، چهار نفر را معرفی کرده ایم و کمیته فوتسال هم مقرر شد 
تا با این گزینه ها صحبت کند.ناظم الشریعه ادامه داد: به هر حال حتی امروز هم برای 

انتخاب مربیان پایه و مشخص شدن برنامه ها، بهتر از فردا است.

غیبت سه هفته ای بازیکن پرسپولیس

امیری تیم ملی را از دست داد
هافبک - مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس به دلیل کشیدگی عضله، سه هفته قادر به 

همراهی تیم پرسپولیس و تیم ملی نخواهد بود.
طبق اعلام کادر پزشکی  باشگاه پرسپولیس، وحید امیری پس از مصدومیت در 
دیدار برابر صنعت نفت آبادان به مدت سه هفته قادر به همراهی تیم پرسپولیس و 

تیم ملی نخواهد بود.
بازیکن ملی پوش پرسپولیس جمعه شب پس از دیدار سرخپوشان برابر صنعت 
نفت بلافاصله توسط کادر پزشکی برای MRI اعزام شد که جواب عکسبرداری 
این بازیکن امروز اعلام و طی آن، این بازیکن به دلیل کشیدگی عضله همسترینگ 
سه هفته از میادین ورزشی دور خواهد بود و اقدامات پزشکی روی پای این بازیکن 

انجام خواهد شد.

رییس هیئت مدیره باشگاه ماشین سازى:

خطیبی استعفا نکرده است
رئیس هیئت مدیره باشگاه ماشین سازى پس از نشست سه ساعته هیئت مدیره، 
از موکول شدن تصمیم گیرى نهایی در خصوص رسول خطیبی به جلسه آینده، 

خبر داد.
علی نواداد گفت: در جلسه روز )شنبه( اعضاى هیئت مدیره ضمن بررسی شرایط 
و وضعیت موجود تیم و استماع نقطه نظرات اعضا، مقرر کردند تصمیم گیرى نهایی 

در خصوص کادرفنی به جلسه آتی هیئت مدیره موکول شود.
وى افزود: در جلسه دیروز، خطیبی نیز حضور داشت و به ارائه توضیحات لازم در 
خصوص دلایل عدم نتیجه گیرى تیم فوتبال ماشین سازى پرداخت و به سوالات 

اعضاى هیئت مدیره نیز پاسخ داد.
رئیس هیئت مدیره باشگاه ماشین سازى با تأکید بر اینکه جمع بندى و تصمیم گیرى 
نهایی در مورد کادرفنی پس از جلسه آینده اعلام خواهد شد، خاطرنشان کرد: 

تصمیم نهایی طی روزهاى آینده به اطلاع عموم هواداران خواهد رسید.
نواداد در خاتمه با اشاره به انتشار برخی شایعات در خصوص تقدیم استعفا از سوى 
خطیبی به اعضای هیئت مدیره و ابقا یا برکنارى وى تصریح کرد: هیچ کدام از این 
موضوعات صحت ندارد و همه منتظر تصمیم گیرى و اعلام نظر رسمی باشگاه در 

روزهاى آینده باشند.

قرارداد چمنیان و پیروانی تمدید می شود
با اعلام مهدی تاج قرارداد کادر فنی تیم ملی نوجوانان و جوانان تا پایان بازی های 

جام جهانی تمدید می شود.
 مهدی تاج در مراسم استقبال از تیم ملی جوانان با اعلام این مطلب گفت: با توجه 
به صعود تیم ملی نوجوانان و جوانان به جام جهانی قرارداد اعضای کادر فنی این دو 

تیم تا پایان جام جهانی تمدید می شود.
گفتنی است سال آتی جام جهانی زیر 17 سال با حضور تیم ملی نوجوانان در 
جزیره گوای هند برگزار می شود و بازی های جام جهانی زیر 20 سال را هم با حضور 

تیم ملی جوانان در کره جنوبی شاهد خواهیم بود.
مربیگری تیم ملی نوجوانان بر عهده عباس چمنیان و مربیگری تیم جوانان برعهده 

امیر حسین پیروانی است.
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فهرست افرادی که کی روش با آنها درگیر شده 

هیچکس جلودار مرد پرتغالی نیست
سرمربی پرتغالی تیم ملی از زمانی که وارد فوتبال 
ایران شده درگیری های زیادی داشته که در بخش 
عمده  آنها با ادبیاتش به مسئولان فدراسیون توهین 
هم کرده اما همه اینها به خاطر تیم ملی بوده است.

 سرمربی تیم ملی فوتبال در همه سال هایی که 
در ایران بوده برای به دست آوردن امکانات، اردو، 
و  تدارکاتی  اردوی  دوستانه،  بازی  تمرین،  زمین 
حقوق و دستمزد دستیارانش، در حال جنگ و دعوا 

بوده است.
کارلوس کی روش از بدو ورود به ایران درگیری 
های زیادی داشته که در برخی از آنها با مصاحبه 
هایش و ادبیاتی که در آن به کار برده به برخی 
مسئولان فدراسیون فوتبال ایران هم توهین کرده 

است.
درگیری با عباس ترابیان که سرپرست تیم ملی 
بود و بازیهای زیادی را کنار کی روش روی نیمکت 
نشسته بود نه فقط به رسانه ها که حتی به راهروهای 
فدراسیون هم کشیده شد تا جایی که کی روش ادعا 

کرد ترابیان به او گفته »مرتیکه«!
پس از ترابیان کار ادامه پیدا کرد و کی روش با علی 
کفاشیان که رئیس فدراسیون فوتبال بود و طبیعتا 
سرمربی باید تابع تصمیمات او می بود و احترامش را 
نگه می داشت هم درگیر شد و مصاحبه های تندی 

را علیه وی انجام داد.
وی در ادامه به علیرضا اسدی حمله کرد و مصاحبه 
های زیادی را علیه دبیرکل فدراسیون فوتبال انجام 
داد. با همه فشارهایی که کی روش به اسدی وارد 
کرد و مصاحبه های تندری که علیه وی انجام داد 
اما اسدی هنوز در فدراسیون فوتبال است و دبیرکل 

باقی مانده است.
محمود گودرزی وزیر پیشین ورزش و جوانان که 
در یک مراسم رسمی بدون ذکر نام  کی روش را 
لمپن معرفی کرد نفر بعدی بود که مورد حمله های 

کلامی سرمربی تیم ملی قرار گرفت.
فدراسیون  پیشین  دبیرکل  محمدنبی  مهدی 

فوتبال، خسرو والی زاده مدیر رسانه ای پیشین تیم 
ملی، امیرحسین حسینی مدیر رسانه ای پیشین تیم 
ملی، هوشنگ مقدس که در برخی دیدارها روی 
نیمکت کنار کی روش حضور داشت و برخی بازیها 
را هم به عنوان سرپرست تیم ملی حضور داشت و 
زهره هراتیان مسئول ایفمارک در ایران افرادی بودند 
که مورد حمله های کلامی کی روش قرار گرفته 
بودند. البته برخی از این افراد به خاطر اخلاق خاص 
کی روش نتوانستند کار را با وی ادامه دهند و ناچار 

به قطع همکاری شدند.
محمدرضا  رحمتی،  مهدی  جباری،  مجتبی 
خلعتبری، هادی عقیلی، محمد مایلی کهن، امیر 
قلعه نویی، برانکو ایوانکوویچ، پرویز مظلومی، امید 
نمازی، علی کریمی و خیلی های دیگر  در بخش 
های فنی نیز مورد حمله های سرمربی تیم ملی قرار 
گرفته اند. کی روش حتی به دستیاران خودش هم 
رحم نکرد و همکاری او با امید نمازی و علی کریمی 
که کمکش بودند نیز قطع شد و این دو ناچار به ترک 

تیم ملی شدند.
اما کی روش چه چیزی می خواهد؟ دقیقا کدام 
فشارها وجود دارد که مدیران اداری و تصمیم ساز 
فدراسیون را شاکی می کند؟ چرا هر کس در کمیته 
های اقتصادی یا دایره مسئولیت کمیته های ملی 
می نشیند با کی روش درگیر می شود و بالاخره 

صدایش در می آید؟
 کی روش و دستیارانش  ظاهرا 7 ماه است که 
حقوق نگرفته اند.)این را کی روش عنوان کرده است( 

این اتفاق خوبی نیست. کی روش زمین استاندارد 
ندارد، او حتی از یک سال قبل برنامه تمرین تیم ملی 
را با ذکر ساعت و دقیقه می دهد اما وقتی به موعود 
می رسد می بیند زمینش زیر کشت است! کی روش 
اردوی تدارکاتی می خواهد، پادشاه تایلند که می 
میرد، کلا برنامه های تیم ملی هم عوض می شود و 

از اردو دیگر خبری نیست.
بازی دوستانه هم ندارد و آن را لازم دارد اما هر 
بار با دعوا و درگیری و با زور این امکانات را برای 
تیم ملی ایران به دست می آورد. از آن دست از 
مربیان هم نیست که کوتاه بیاید و ایده هایش را 
تغییر بدهد و مثلا در زمین غیر استاندارد کارش 
همینجا  و  نرود  خارجی  اردوی  یا  ببرد  پیش  را 
وسط خبرنگاران داخلی تمرین کند.او میلیمتر به 
میلیمتر خواسته هایش را لازم دارد و برای همه 
آنها برنامه ریزی می کند اما اشکال کار اینجاست 
که در کشورمان به هزار و یک دلیل موجه یا ناموجه 
ما عادت داریم که بسیاری از برنامه ریزی هایمان 
تغییر کند. در فدراسیون فوتبال نیز همینگونه است؛ 
به ویژه حالا که کف گیر به ته دیگ رسیده و عملا 
پولی وجود ندارد و فدراسیون در حال کوشش است 
که 15 میلیارد از دولت کمک بگیرد.کی روش با دور 
زدن روابط عمومی فدراسیون فوتبال و در اقدامی 
غیرحرفه ای، حالا در فضای مجازی تا می تواند 
می تازاند و هر چه می خواهد می نویسد تا امکاناتش 
را بدست آورد. البته که او در بین همه مربیان تاریخ 

تیم ملی بهترین امکانات را در اختیار داشته است. 
آخرین مطلب او اشاره به یک پادشاهی داشت 
که اسبش را از دست داده است. منظور کی روش 
این است که در حال پیروزی های نهایی هستیم و 
چیزی نمانده که به جام جهانی برسیم حالا وقت 
اتحاد است. با این وجود او از سوراخ هایی در قایق 
حرف می زند که می توانند کل قایق را غرق کنند و 
کی روش می خواهد اجازه ندهد که این قایق حتی 

یک سوراخ هم داشته باشد.

دو نکته درست برانکو در مورد طارمی

 مهاجمی که قدر خودش را نمی داند

کامرانی فر: از داوری ها راضی نیستم

دژاگه: فقط باید به بازی با سوریه فکر کنیم نه صدرنشینی

تقریبا  است  پرسپولیس  آقای گل  که  مهدی طارمی 
هرچندماه یک بار با یک حاشیه دست و پنجه نرم می کند و 
تمرکز ندارد. این همان انتقادی است که برانکو از این بازیکن 

دارد .
برانکو خیلی ریز و عمیق حرف زد و دو نکته گفت: » 
اول: طارمی تمرکزش کافی نیست، دوم: او بیش از اینکه 
با ما باشد در 4 ماه گذشته 3 ماه آن را در تیم ملی بوده 
است«. برانکو خیلی ریز از کی روش و طارمی انتقاد کرد. آقای 
گل پرسپولیسی ها اما همین حالا هم در جدول گلزنان جزو 

صدرنشین هاست پس چرا برانکو او را کم تمرکز می داند؟
دلیل این موضوع همان است که همه هواداران پرسپولیس 
می دانند، دلیل این است که از منظر آماری طارمی بیش از 
اندازه فرصت از دست می دهد. او از هر پنج فرصت گل تنها 
یکی را به گل تبدیل می کند و این برای پرسپولیسی که 
خالق فرصت های زیادی است و در هر مسابقه بارها به دروازه 
حریف خود می رسد آمار خوبی برای طارمی که با فرشاد 

پیوس مقایسه می شد نیست.
برانکو مربی عاقلی است، او از قدیم خیلی ریز حرف می زد 
و باید حرف هایش را موشکافی می کردید تا متوجه بشوید 
چه می گوید و حالا او در مورد طارمی حرف می زند، خیلی 
هم ریز حرف می زند. طارمی تمرکز ندارد، رد پای »پیوس 
ثانی« تقریبا در همه حاشیه ها دیده می شود، اینکه جوان 
با استعداد 25 ساله اینگونه دور خود بچرخد و تقریبا هر ماه 
یک جنجال درست کند اتفاق خوبی نیست. او شب قبل از 
مسابقه با صنعت نفت آبادان با مدیر تیم درگیر می شود و 
قهر می کند و اردو را ترک می کند و او را برمی گردانند تا 
عملا با طاهری سرشاخ شده باشد و حقوق و دستمزدش هم 
به خطر بیافتد. درگیر شدن با رئیس در هیچ مجموعه ای 
بدون تبعات نیست. طارمی اما خودش را درگیر می کند و 

همه چیزش به هم می ریزد.
ناباوری  اوج  در  اسپور  ریزه  با  قرارداد  و  سفر  ماجرای 
هواداران این تیم هم قصه ای بود در نوع خودش عجیب و 
غریب. در آن داستان پای توپ و تانک در ترکیه هم وسط 

آمد و فرودگاه هم منفجر شد. طارمی اما با فشار هواداران 
روی برانکو برگشت تا این مربی مجبور شود برای خالی 
کردن لیسن ساسان انصاری را کنار بگذارد و حالا شاید با 
طوفان گلزنی ساسان که چهار بازی را در پرسپولیس روی 

نیمکت نشست پشیمان شده باشد.
داستان اما اینگونه ادامه پیدا کرد که طارمی گفت: »به 
نظرم باید کم کم رامین بازی کند. اینکه برانکو می گوید بازی 
نکند، نظر خودش است و هیچ کاری هم نمی توانیم بکنیم 
اما به نظر شخص من طارمی رضاییان باید کم کم بازی کند 

چون برای تیم ملی هم خوب است. «
اینکه درست می گوید یا نه بحث دیگری است، موضوع 
عدم تمرکز است. شاید هم طارمی فقط با رامین می تواند 
متمرکز شود چرا که توپ های زیادی را از دست داد اما 
سانتر رامین را گل کرد و این باز یعنی  عدم تمرکز! طارمی 
که به پرسپولیس برگشت برانکو او را به زحمت پذیرفت و 
پس از مدت ها اعلام کرد جایی برای او باز خواهد کرد. با 

این حال طارمی اعلام کرد رامین رضائیان هم باید برگردد.
طارمی پارسال هم کم حاشیه درست نکرد. او در بازی 

با تراکتورسازی از مربی اش انتقاد کرد که چرا پنالتی را به 
بنگستون داده است! شرح ماوقع را حتما به یاد دارید: » 
مهدی طارمی که خودش پنالتی را گرفته بود قصد داشت 
ششمین گلش را به ثمر برساند او در لحظه پنالتی زدن 
بنگستون آنقدر ناراحت و دلخور بود که به صحنه پشت 
کرد و از محوطه جریمه تراکتورسازی فاصله گرفت تا عملا 
نارضایتی اش از شرایط موجود را نشان دهد. طارمی  در 

شادی گل این پنالتی شرکت نکرد. «
در ماجرای درگیری با یک خبرنگار طارمی حرفی زد که 
تن همه پیشکسوتان و بزرگان این تیم را لرزاند. او هنوز 
انگور نشده مویز شده و اعلام کرد: » بزرگپرسپولیس منم! «

مهاجم پرسپولیس مملو است از استعداد، بدنی دارد مثل 
ماهی لیز، قد و بالایی دارد فوق العاده اما قدر خودش را 
نمی داند، او هر چند ماه یک بار دردسر درست می کند. او 
هر چند ماه یک بار داستان جدیدی تولید می کند. سریال 
داستان های او با رامین رضائیان همچنان ادامه دارد، این بار 
با گلزنی این مسئله ادامه پیدا کرد اما معلوم نیست همیشه 

اینگونه ادامه دار باشد.

رئیس دپارتمان داوران می گوید داورانی که نتوانند قضاوت عادلانه و قانونی داشته 
باشند، قطعا جایگاه خود را از دست خواهند داد.

حسن کامرانی فر که از هفته  چهارم لیگ برتر فوتبال در فصل شانزدهم به جای مسعود 
عنایت به ریاست دپارتمان داوری فدراسیون فوتبال منصوب شد، درباره عملکرد داوران 
در هفته های سپری شده از لیگ برتر به ایسنا، گفت : در شش هفته ای که من مسئولیت 

کار را به دست گرفتم از وضعیت راضی نیستم. داوری  ما باید خیلی بهتر از این باشد.
او ادامه  داد: سیاست های دپارتمان عوض شده و به دنبال اولین فرصت هستیم که با 

داوران نشست برگزار کنیم تا برنامه های جدید را به اطلاع آنها برسانیم.

رییس دپارتمان داوری فدراسیون فوتبال برای شناسایی داوران جوان و با استعداد 
به شهرهای مختلف سفر می کند. او در این باره گفت : تاکنون به هشت استان رفته ایم 
و داورهای معرفی شده توسط استان ها را مورد ارزیابی قرار داده ایم. از داورها تست های 
فنی می گیریم و با آنالیز آنها داوری های با استعداد را شناسایی می کنیم تا در آینده به 
تغییرات داوری در ایران به ما کمک کنند. او ادامه  داد: در این مدت داورهای با کیفیت 
زیادی را شناسایی کرده ایم که می توانند به ما کمک کنند. در این صورت داورها هم که 
متوجه می شوند که دپارتمان و کمیته  به دنبال پیدا کردن داورهای خوب هستند، با 
توانایی و انگیزه بیشتری کار می کنند. حسن کامرانی فر همچنین در گفت وگویی با سایت 
فدراسیون فوتبال گفت: بعضی از داوران وظایف خود را که تلاش در زمین مسابقه برای 
اجرای صحیح قوانین داوری است را فراموش کرده اند. وی در ادامه به داورانی که قدر 
جایگاه و حضور در لیگ برتر را نمی دانند، اظهار داشت: برخی داوران بر این تصور هستند 
که در هر شرایطی در لیگ برتر قضاوت خواهند کرد. داوران مطمئن باشند در صورتی که 
نتوانند قضاوت عادلانه و قانونی داشته باشند، همانند تیم های سقوط کننده به لیگ های 
پایین تر خواهند رفت و این شامل هر داوری در هر جایگاهی و با هر سابقه ای خواهد بود.

رئیس دپارتمان داوران در ادامه بیان کرد: داوران به هیچ فردی و یا تیمی وابستگی 
ندارند، پس به دور از نتایج و اتفاقات هفته های گذشته باید با شجاعت کامل داوری کنند.

وی در پایان به آن دسته از داورانی که در زمین مسابقه تحرک کمی دارند و از صحنه 
های بازی دور می مانند هشدار داد و گفت: در صورتی که توانایی آمادگی جسمانی خود 
را بهبود نبخشند، قطعا داوران جوان و با انگیزه به زودی جایگزین آنها خواهند شد. داوران 

باید برای بهتر بودن و حفظ جایگاه خود، بیشتر تلاش کنند.

اشکان دژاگه به هم تیمی هایش در تیم ملی فوتبال ایران 
هشدار داد که به فکر صدرنشینی در گروه و برتری برابر 
کره نباشند و تنها به بازی بعد ایران در انتخابی جام جهانی 

فکر کنند.
 تیم   ملی فوتبال ایران با کسب 10 امتیاز از 12 امتیاز 
ممکن در صدر جدول گروه یک انتخابی جام جهانی 
2018 روسیه در قاره آسیا قرار گرفته است. ایران باید در 
آخرین دیدار مرحله رفت چندی دیگر در کشور مالزی 
به مصاف سوریه برود. ملی پوشان ایران در بازی قبل خود 
نمایش خوبی داشتند و توانستند با تنها گلی که سردار 
آزمون آن را به ثمر رساند کره جنوبی را در تهران شکست 
دهند و صاحب سه امتیاز این بازی شوند. اشکان دژاگه در 
گفت وگو با سایت AFC ، اظهار کرد: من فکر می کنم که 
تا الان دو بازی خیلی سختی داشتیم که برابر ازبکستان 
و کره جنوبی بود، ولی باید مرحله به مرحله پیش برویم 
و فقط به بازی بعد فکر کنیم و بدانیم که بازی بعد، 
سخت ترین بازی است. نباید فکر کنیم که بازی راحتی 
برابر سوریه داریم. آنها تیم آسانی برای هیچ حریفی نیستند 
و ما باید با تمرکز کامل به مصاف آنها برویم و امیدواریم 

همان طور که برابر کره موفق بودیم و به سه امتیاز این 
بازی دست یافتیم برابر سوریه نیز همین امر محقق شود و 

بتوانیم پیروز مسابقه شویم.
لژیونر ایرانی شاغل در لیگ قطر در ادامه  اضافه کرد: 
الان فعلا در موقعیت خوبی قرار گرفته ایم،  ولی بازی های 
زیادی باقی  مانده است و امتیازات زیادی را هر تیم می تواند 
جمع آوری کند. بهتر است که الان فقط به بازی با سوریه 
فکر کنیم، چرا که بازی سخت و دشواری پیش روی ما 
است. سوریه تاکنون فقط یک برد در این گروه داشته 
و توانسته چین را شکست دهد. با این حال سوری ها با 
متوقف کردن کره جنوبی نشان دادند که حریف دست و پا 
بسته ای نیستند. اشکان دژاگه در پایان صحبت های خود 
درباره بازی با کره و شرایط تیم   ملی فوتبال ایران، گفت : 
من فکر می کنم که از  دقیقه نخست تا  دقیقه "90" تیم ما 
بهترین عملکرد را نشان داد. کره ای ها همیشه در مقابل ما 
مشکل داشتند، چرا که ما مثل یک تیم هستیم و فشرده 
و مستحکم بازی می کنیم و دوباره این بازی را برابر آنها 
نشان دادیم. از کسب سه امتیاز برابر کره خیلی خوشحال 
هستیم. ما در حال  حاضر تیمی هستیم که بازیکنان جوان 

زیادی در خود دارد و آنها یک کم نیاز به تجربه دارند تا 
به سطح خیلی خوبی برسند.  تمام تلاش مان را می کنیم 
تا بهترین نمایش را در تیم   ملی داشته باشیم و من فکر 
بازی بهتر  به  بازی  این رقابت ها  ابتدای  از  می کنم که 

شده ایم و پیشرفت محسوسی داشتیم.

رئیس هیات فوتبال استان قم:

تیم فوتبال بانوان در قم نداریم
رئیس هیات فوتبال قم گفت: متاسفانه در شهر قم به دلیل عدم زیرساخت ها و 
امکانات مناسب، تیم فوتبال بانوان نداریم ولی چند تیم در رشته فوتسال فعال 

می باشند.

کریم بهرامی خاطرنشان کرد: ابتدا در بخش فوتبال بانوان فعالیت هایی وجود 
داشت ولی چون این قشر نیاز به ورزشگاه اختصاصی و مجزا دارد هنوز این 

زیرساخت فراهم نشده و اکنون تیم فوتبال بانوان نداریم.
وی ادامه داد: از سوی دیگر در قم محدودیت هایی وجود دارد که جای دیگر 

نیست و در این بخش، اسپانسر هم سرمایه گذاری نمی کند.
بهرامی بیان داشت: در رشته فوتسال چند تیم فعال هستند و به زودی یک تیم 

نیز راهی مسابقات کشوری خواهد شد.
وی با اشاره به وضعیت تیم فوتبال صبای قم در لیگ برتر فوتبال نیز گفت: این 
تیم به مدت دو سال است که از بودجه دولتی استفاده نمی کند و هم اکنون 

اسپانسر و حامی مالی دارد.
بهرامی خاطرنشان کرد: بدیهی های تیم فوتسال صبا نسبت به سایر تیم ها کمتر 

است ضمن اینکه این تیم با بودجه کمتری نسبت به سایر تیم ها، بسته شد.
رئیس هیات فوتبال استان قم با اشاره به عدم استقبال تماشاگران از بازی های 
لیگ برتر فوتبال، راهکارهایی را نیز ارائه داد و گفت: باید امکانات داشته باشیم 
که این تیم را کم کم بومی کنیم، حضور بازیکنان بومی در تیم صبا، باعث جذب 

تماشاگر خواهد شد.
وی ادامه داد: درسال جاری چند بازیکن بومی جذب تیم فوتبال صبای قم شده 
و دو نفر از آنها ثابت هستند واگر تیم به سمت بومی شدن پیش برود، تماشاگران 

استقبال بهتری خواهند داشت.
بهرامی راهکار دوم برای حضور تماشاگران را انتقال بازی ها از ورزشگاه یادگار 
امام راحل به ورزشگاه حیدریان قم ذکر کرد و گفت: این مساله در صورتی 
عملیاتی خواهد شد که ورزشگاه شهید حیدریان از نظر زیرساخت ها متناسب با 

استانداردهای روز فوتبال، تجهیز شود.
وی ادامه داد:ما می توانیم با تجهیز ورزشگاه شهید حیدریان بغیر از بازی های 
استقلال و پیروزی، سایر بازی ها را در این ورزشگاه برگزار کنیم و در این صورت 

زمینه برای حضور تماشاگر تسهیل تر خواهد شد.

مدیرعامل باشگاه صبا:

از جایگاهمان راضی نیستیم ولی مرفاوی
 برکنار نمی شود

مدیرعامل باشگاه صبای قم می گوید از جایگاه این تیم در جدول رده بندی راضی 
نیست اما از کادر فنی این تیم حمایت می کند.

محمدرضا کشوری فرد درباره شکست تیم فوتبال صبای قم در هفته دهم لیگ 
برتر مقابل تیم پدیده مشهد، گفت: بازی خوبی نبود. ما چهار، پنج بازیکن اصلی 
خود را به خاطر مصدومیت و محرومیت در اختیار نداشتیم و دست مربیانمان خالی 
بود. ضمن اینکه در طول مسابقه یک پنالتی هم خراب کردیم. باید برنده بازی 
می شدیم که اینطور نشد. وی درباره حضور صبای قم در جایگاه پانزدهم جدول 
و کسب تنها 9 امتیاز از 10 مسابقه، گفت: قطعا از جایگاهمان راضی نیستیم ولی 
امتیاز اکثر تیم ها به هم نزدیک است. چند تیم مثل ما 9 امتیازی هستند و با یک 
برد می توان تا رده دهم بالا آمد. امیدوارم از بازی بعد نتایج بهتری بگیریم. مدیرعامل 
باشگاه صبای قم درباره احتمال تغییر صمد مرفاوی سرمربی این تیم، تاکید کرد: 
اگر قرار به نتیجه گرفتن باشد، همین کادر فنی می گیرد. صبر ما زیاد است و قصدی 
برای تغییر سرمربی نداریم. کشوری فرد در پایان در خصوص تعطیلات لیگ برتر 
هم گفت: این شرایط برای تمام باشگاه ها یکسان است. باشگاه ها قبل از شروع لیگ 
با این برنامه موافقت کرده اند. هرچند باشگاه ها از این برنامه ضربه می خورند ولی این 

به نتیجه گیری تیم ملی می ارزد.

از دقیقه 20 بعد بازی رو یادم نمی آید

عنایتی: خدا رحم کرد ضربه مغزی نشدم
مهاجم صبا می گوید در بازی با صبا از خطر مرگ گریخته است.

رضا عنایتی گفت: در دقیقه 20 بازی آرنج مدافع حریف به سر من برخورد کرد 
و شانس آوردم که ضربه مغزی نشدم. صحنه عجیبی اتفاق افتاد و خدا را شکر که 

اتفاق بدی نیفتاد.
او در پایان گفت: من از دقیقه 20 به بعد بازی با این که در زمین بودم چیزی 
یادم نمی آید. از بیک زاده پرسیدم که چه اتفاقی افتاده است که او به من گفت با 
آرنج به سرت ضربه خورده است. بازهم خدا را شکر که اتفاق بدی برای من نیفتاد.



 

5 علمی و سلامت 

وقتی پاها مثل بادکنک می شوند
ورم پاها مسئله مهمی نیست و به مرور برطرف می شود. اما اگر ورم پاها بعد از یک 
شب خواب راحت و برطرف کردن عوامل احتمالی آن از بین نرود، حتما باید به پزشک 

مراجعه کنید.
در بیشتر موارد خانم ها این تجربه را داشته اند که پاهایشان بدون دلیل خاصی مانند 
بادکنک باد کرده است. گاهی این ورم به قدری زیاد می شود که حتی کفش ها نیز اندازه 
پا نمی شوند. بنابراین خیلی از خانم ها در نخستین گام سراغ موتور جستجوی گوگل 
می روند و به دنبال علت این مسئله می گردند.  احتمالا بسیار وحشت کرده و تصور می 
کنند مشکل شان از نارسایی کلیوی یا مشکلات قلبی عروقی ناشی می شود. اما در اکثر 
موارد جای نگرانی زیادی نیست، چون ورم پا مسئله مهمی نیست و به مرور برطرف می 
شود. اما اگر ورم پاها بعد از یک شب خواب راحت و برطرف کردن عوامل احتمالی آن 
از بین نرود حتما باید به پزشک مراجعه کنید. در این مطلب شما را با عوامل ساده ای 
که منجر به ورم پاها می شوند بیشتر آشنا می کنیم. با شناخت این عوامل می توانید به 

این مشکل پایان دهید.
تمام روز را سرپا بوده اید

اگر یک روز سخت پشت سر گذاشته اید و بیشتر ساعات روز و یا تمام روز را سر پا بوده 
اید و زیاد راه رفته اید با دیدن پاهایتان وحشت نکنید، چون کاملا عادی است که دچار 
ورم شوند. برای پیشگیری از ورم اعضای پایین تنه در روزهایی که بسیار گرفتار هستید 
بهتر است به استراحت های کوتاه و منظم فکر کنید.  وسط کار بنشینید، استراحت کنید 
و بخصوص اینکه پاهایتان را بالاتر نگه دارید. بهتر است پاهایتان را روی یک صندلی یا 
میز در راستای قلب تان قرار دهید تا جریان خون بهتر انجام شود. خبر خوب اینکه این 

نوع ورم خیلی زود بعد از یک شب خواب کافی از بین می رود.
کفش هایتان خیلی تنگ است

زمانی که صحبت از کفش تنگ به میان می آید، ناخودآگاه به یاد یک جفت کفش 
پاشنه بلند و احتمالا نوک تیز و همچنین صندل هایی که بندشان دور ساق پا پیچیده 
می شوند می افتید. اکثر قریب به اتفاق خانم ها عاشق کفش های پاشنه بلند هستند. 
اما باید بدانید که با پوشیدن این کفش ها هیچ کس و هیچ چیز دیگری مانند پاهایتان 
در عذاب نخواهند بود.  انگشتان کوچک پا در این قبیل کفش ها له می شوند و قیطون 
هایی که به دور ساق پا پیچیده می شود، چنان به پوست فشار می آورد که رد آن باقی 
می ماند. بهتر است بدانید که این نوع کفش ها جریان خون را مختل می کند. در نتیجه 
پاها دچار ورم می شوند. بنابراین هر وقت تصمیم می گیرید به مدت طولانی از این کفش 

ها استفاده کنید بدانید که برای سلامتی تان اصلا خوب نیستند.  
اما زمانی که پاهایتان به دلیل پوشیدن این کفش ها مانند بادکنک می شوند بهتر است 
یک تشت آب ولرم پر کنید و چند قطره عصاره گیاهی لیموترش و چند قطره عصاره 
گیاهی اسطوخودوس یا درخت سرو در آب بریزید. پاهایتان را داخل تشت بگذارید و 

ده دقیقه صبر کنید.
چاق شده اید

حتی چند کیلو اضافه وزن نیز باعث باد کردن پاها می شود. می پرسید چرا؟ چون 
پاها مجبور می شوند که وزن بیشتری تحمل کنند. خوشبختانه با کاهش وزن، پاها به 
وضعیت عادی برمی گردند. این مسئله در بارداری نیز رخ می دهد. زمانی که باردار می 
شوید، بدن 50 درصد خون و مایعات بیشتری تولید می کند تا از جنین محافظت و شما 
را برای زایمان آماده کند. توصیه می کنیم مصرف برخی مواد غذایی را برای کاهش این 
  C،E وضعیت در الویت قرار دهید. برای این کار باید سراغ مواد غذایی سرشار از ویتامین
و امگا3 ها بروید. مرکبات، میوه های قرمز، فلفل دلمه ای ها و گوجه فرنگی بیشترین 
کمک را به محافظت از رگ های خونی می کنند. پروتئین های موجود در ماهی و سینه 
مرغ نیز مانند اسفنج عمل می کنند که احتباس آب در بدن را کاهش می دهند. در 

نهایت اینکه لازم است تا حد امکان مصرف چربی را کاهش دهید.
مشکل گردش خون دارید

اگر هر دو پایتان ورم کرده و به خاطر هیچ یک از دلایل بالا نبوده است، ممکن است 
دچار مشکلاتی از قبیل اختلال در گردش خون مانند انبساط مداوم عروق )واریس( یا 
نقصانی در جریان خون اعضای پایین تنه )نارسایی عروقی( و یا وجود لخته خون )در 
موارد نادر( باشید. اگر ورم پاها از بین نرفت، بهتر است به پزشک مراجعه کنید.  برای 
تحریک جریان خون در پاها و کاهش ورم آنها می توانید با ژل های مخصوص پاهایتان 
را ماساژ دهید. در یک مکان راحت قرار بگیرید و پاهایتان را به طور ضربدری و نزدیک به 
دست ها قرار دهید. پاها را در دست گرفته و انگشتان را با حرکات دورانی به سمت پاشنه 

ها و قوزک پا ماساژ دهید. این کار را چندین بار در روز انجام دهید.
از عفونت باکتریایی رنج می برید

عفونت باکتریایی )رو یا بین انگشتان پا( می تواند منجر به مشکل پوستی در این ناحیه 
شده و التهاب ایجاد کند. حتما به پزشک مراجعه کنید. ممکن است پزشک برای رفع 
عفونت آنتی بیوتیک تجویز کند. این کار باعث کاهش مشکل و تسکین ورم می شود. 

جوراب تمیزی بپوشید و آنها را به جوهر نعنا آغشته کنید. اجازه دهید 15 دقیقه 
جوراب ها در پاهایتان بمانند تا منتول آن جذب پاها شود. سپس جوراب ها را در بیاورید 
و دراز بکشید. پاهایتان را به مدت ده دقیقه بالا نگه دارید. توصیه می کنیم تا زمان خواب، 

جوراب تمیز به پا داشته باشید.

برای داشتن یک روان سالم
 به چه چیزهایی نیاز داریم؟

روانشناسی بالینی و مدرس دانشگاه گفت: از مهم ترین و اصلی ترین بخش های 
سلامت، سلامت روان است.

فرشاد شیبانی متخصص روانشناسی بالینی و مدرس دانشگاه ؛ با بیان اینکه سلامتی 
فقط نبود بیماری یا ناتوانی نیست، گفت: سلامتی همان حالت های رفاه کامل 

جسمی، روانی و اجتماعی انسان است. 
با آگاهی از توانایی های خود به مقابله با استرس بپردازید!

وی با بیان اینکه شناخت نیازهای روانشناختی برای دستیابی به سلامت روان تاثیر 
دارد، اظهار داشت: اولین نیاز روانشناختی توجه به برقراری تعادل بین جسم و روان 
است و اگرچه نمی توان، جسم و روان را از هم تفکیک کرد اما برای توجه دقیق تر، 

می توان آنها را از لحاظ نظری جدا کرد.
این روانشناسی بالینی ادامه داد: به طور مثال مشکلات جسمانی فردی، باعث ایجاد 
مشکلات روانشناختی در او شده است و وجود فرد مبتلا به بیماری آنفولانزا باعث 
کم حوصله، عصبی و کم انرژی شدن افراد دچار مشکلات جسمی و روانشناختی 

هستند می باشد.
پرکاری تیروئید عاملی برای ایجاد اضطراب!

شیبانی با بیان اینکه فردی که دچار پرکاری تیرئید است ممکن است اضطراب 
و بیقراری زیادی را تجربه کند، افزود: بی خوابی و یا عدم استفاده از تغذیه سالم در 

وضعیت روانشناختی افراد تاثیر می گذارد. 
وی با اشاره به اینکه برخی مسائل روانشناختی در مشکلات جسمانی نقش زیادی 
بازی می کنند اذعان داشت: استرس در بعضی افراد مشکلات گوارشی وی را شدید 
می کند، پس در نتیجه جسم سالم به داشتن روانی سالم کمک شایانی خواهد کرد.

این مدرس دانشگاه درباره نیاز به احساس کنترل بیان کرد: اگر فردی قادر به ایجاد 
تغییر در محیط مان باشد، ما با شرایط استرس زا و چالش برانگیز مقابله بهتری داشته 

باشیم که این امر از احساس درماندگی و یاس در افراد جلوگیری می کند.
شیبانی با بیان اینکه نیاز به صمیمیت و تعلق خاطر یکی دیگر از نیازهای روانشناختی 
انسان است بیان کرد: همه ما به یک دوست نیاز داریم، زیرا بودن در کنار فردی که 
با او هدف گذاری های مشترک، آرزو ها و خواسته ها به اشتراک گذاشته شود باعث 

ایجاد احساس بسیار خوشایند در افراد می شود. 
احساس امنیت، یکی از نیازهای انسان است! 

وی بیان کرد: داشتن احساس تعلق خاطر و روابط سازنده با یک گروه یا اجتماع به 
فرد احساس آرامش می بخشد.

این روانشناسی بالینی با بیان اینکه نیاز به امنیت اولین و مهمترین نیازهای بشری 
محسوب می شود، اظهار داشت: نیاز به امنیت جانی )آب، غذا، سرپناه(، امنیت 

اقتصادی، امنیت شغلی، امنیت سیاسی و  از اصلی ترین ابعاد این نیاز است.
شیبانی با بیان اینکه معنا و هدف در زندگی از اهمیت بالایی برخور دار است، عنوان 
کرد: خلق نکردن معنا در زندگی و بی توجهی نسبت به امور معنوی باعث نادیده 
گرفتن بعد مهمی از نیازهای خود است که متاسفانه برخی از ما چنان درگیر زندگی 
روزمره و تامین معاش هستیم که فرصت لازم برای فکر کردن به این بعد مهم را از 
دست می دهیم.این مدرس دانشگاه ادامه داد: معنویت شامل توجه به امور مذهبی، 
اقدامات خیرخواهانه، کمک به محیط زیست یا حیات وحش و بسیاری از امور دیگر 

که احساس تعالی را در فرد ایجاد می کند است.
نیاز به احترام و نیاز به خود شکوفایی!

این روانشناس بالینی با بیان اینکه احترام قبل از هر چیز نسبت به خود است و 
سپس قدر و منزلتی که توسط دیگران برای فرد حاصل می شود، اذعان داشت: اگر 
افراد نتوانند نیاز خود به احترام را از طریق رفتار سازنده برآورند، در این حالت فرد 
برای ارضای نیاز جلب توجه و مطرح شدن، به رفتار خرابکارانه یا نسنجیده متوسل 
می شود.  وی  با اشاره به نیاز احترام و خودشکوفایی، بیان کرد: درک واقعیت تحمل 
شرایط مبهم، قبولی خود و دیگران آن طورکه هستند، خود جوشی در اندیشیدن 
و رفتار، شوخ طبعی، خلاق، علاقه مند به شادکامی انسانها، لذت بردن از تجربیات 
اساسی زندگی و همرنگ جماعت نشدن از خصیصه مشترک افراد خودشکوفا است.

گیاهی با خاصیت ضدسرطانی و ضد پیری 

لبو چربی خون را پایین می آورد
برابر  در  بدن  از  آن،  بی همتای  است،رنگدانه های  اکسیدان  آنتی  از  سرشار  لبو 
بیماری های قلبی عروقی محافظت کرده و سطح کلسترول خون را پایین می آورند و 

خاصیت ضدپیری دارند. 
رنگ ارغوانی چغندر به دلیل وجود ترکیبی به نام بتاسیانین است که خاصیت 
ضدسرطانی داشته و از بروز سرطان ها به خصوص سرطان کولون جلوگیرى می  کند.  در 
هر 100 گرم از آن، 380 میلی گرم پتاسیم وجود دارد که به کاهش فشار خون کمک 
می  کند.  فیبر زیاد موجود در آن، موجب کاهش سطح کلسترول خون و کاهش خطر 
بروز سکته های قلبی در بیماران قلبی است.  گفتنی است، چغندر قرمز به دلیل داشتن 
مواد مغذی آهن در کنار اسید فولیک از بروز کم خونی جلوگیری می کند.  مفیدترین و 
بهترین بخش چغندر، برگ آن است و بعد ساقه های آن و بعد از آن ریشه که پخته آن 
لبو نام دارد. قند ریشه چغندر برای مبتلایان به دیابت مضر است.  لبو به دلیل داشتن 
فیبر که خاصیت کاهش چربی خون را دارد و همچنین اسیدفولیک، باید در سبد غذایی 
بیماران قلبی قرار گیرد. افراد می توانند با مصرف 105 گرم چغندر قرمز، 53 درصد 
اسیدفولیک مورد نیاز بدن را تأمین کنند. رنگ ارغوانی چغندر به دلیل وجود ترکیبی 
به نام بتاسیانین است که خاصیت ضد سرطانی داشته و از بروز سرطان ها به خصوص 
سرطان کولون جلوگیرى می  کند.  در هر 100 گرم از آن، 380 میلی گرم پتاسیم 
وجود دارد که به کاهش فشار خون کمک می کند فیبر زیاد موجود در آن، موجب 
کاهش سطح کلسترول خون و کاهش خطر بروز سکته های قلبی در بیماران قلبی است. 
گفتنی است، چغندر قرمز به دلیل داشتن مواد مغذی آهن در کنار اسیدفولیک از بروز 
کم خونی جلوگیری می کند.  چغندر دو نوع است؛ یک نوع آن چغندر معمولی است 
به رنگ بنفش تیره یا قرمز )لبو( و نوع دیگر آن چغندر قند است و به رنگ زرد روشن 
است برای آن که پوست چغندر پخته به آسانی کنده شود، باید وقتی گرم است از آب 
گرم بیرون آورده و درون آب سرد قرار دهید تا به راحتی پوست آن جدا شود.  چغندر 
دارای پروتئین، ویتامین های B3 ،B2 ،A، B1 و C ، مواد قندی و املاح معدنی چون 

فسفر، کلسیم و آهن است. 
خواص غذایی و دارویی چغندر 
1. طبیعت چغندر گرم و تر است. 

2. مصرف چغندر بیماری جذام را از بین می برد. 
3. چغندر، عقل را زیاد می کند. 

4.شیره چغندر یکی از بهترین شیره های سبزی است که به ساختن گلبول های قرمز 
خون کمک می کند، خون را تصفیه کرده و جریان خون را بهبود می بخشد. از این رو 

مصرف چغندر به خانم ها بسیار توصیه می شود. 
5.چغندر قرمز یا لبو به دلیل داشتن فیبر فراوان که خاصیت کاهش چربی خون را دارد 
و همچنین اسید فولیک، بهتر است در سبد غذایی بیماران قلبی و زنان باردار قرار بگیرد. 
۶.لبو دارای مقادیر فراوان آهن در کنار ویتامین ث و اسیدفولیک است که از بروز کم 

خونی در افراد به ویژه دختران جوان ممانعت می کند. 
7. چغندر ملین، نرم کننده و ادرارآور بوده و در رفع یبوست نقش عمده ای را ایفا 

می کند. همچنین اهمیت بسزایی در دستگاه گوارش دارد. 
8. درمان کننده التهاب مجاری ادرار است. 

9. چغندر برای درمان التهاب مثانه، بواسیر و بیماری های پوستی بسیار مفید است. 
اشتها را نیز زیاد می کند. 

10. چغندر مانند هویج دارای کاروتن است که در معده تبدیل به ویتامینA می شود. 
11. مدر، اشتها آور و آرام بخش است، کار عضلات را تقویت می کند، خون را بند 

می آورد، معده را تقویت می کند، اسهال خونی را متوقف می سازد. 
12. آب پخته شده  آن برای درمان التهاب مثانه، یبوست، بواسیر و بیماری های پوستی 

مصرف می شود. 
13. آب چغندرخام را بگیرید و با ماست مخلوط کنید و صبح ناشتا بخورید و هر روز 

تکرار کنید از سفید شدن موها جلوگیری می کند. 
14.هر شب با آب گرم پخته  آن موضع را بشویید، ترک خوردگی های پوست که از 

سرماخوردگی باشد را برطرف می کند. 
15. آن را بپزید و با آب نیم گرم آن تنقیه کنید ورم روده را درمان می کند. 

تذکر: اسراف در خوردن آن تهوع آور است و دل پیچه ایجاد می کند.

محققان از دستیابی به مولکول جدیدی خبر داده اند که می تواند صنعت صابون 
سازی را دگرگون کند. به نقل از پایگاه خبری دانشگاه مینه سوتا، گروهی از محققان 
این دانشگاه با تکیه بر منابع تجدیدپذیر موفق به ارایه مولکول صابون جدیدی شده اند 
که به طرز چشمگیری به محیط زیست و حفظ منابع آن کمک می کند. آنها مدعی 
هستند که این مولکول جدید به انتشار حجم به مراتب کمتری از ترکیبات شیمیایی 
موجود در محصولات شوینده در محیط زیست منجر خواهد شد. در نتیجه می توان 
امیدوار بود که این نوآوری کمک زیادی به بهبود وضعیت محیط زیست کند. بررسیهای 
دقیق نشان داده که این مولکول صابون در قیاس با صابونهای سنتی و شناخته شده 
عملکرد به مراتب بهتری دارد تا آنجا که در آب سرد یا آب سخت که شامل ترکیبات 
Oleo-Furan-گوناگون می شود اثرگذاری قابل قبول تری دارد. این فناوری جدید که

Surfactant  نام دارد توسط محققان دانشگاه مینه سوتا ثبت اختراع شده و امتیاز بهره 
برداری از آن به یکی از شرکتهای دانش بنیان متعلق به این دانشگاه اختصاص یافته 
است. این پروژه و جزئیات آن به صورت آنلاین موجود بوده و قرار است در شماره بعدی 
ژورنال ACS Central Science که به جامعه علوم شیمی آمریکا تعلق دارد منتشر 
شود. یکی از محققانی که در این پروژه حضور دارد می گوید: ما توانسته ایم مولکول 
صابونی را از ترکیبات طبیعی نظیر دانه های سویا، نارگیل و ذرت تهیه کنیم. مهمترین 
ویژگی این نوآوری در آن است که صابون ساخته شده با این مولکول در مقایسه با 
صابونهای دیگر عملکرد بهتری در انواع آب داشته و از این نظر برای محیط زیست یک 

امتیاز مهم محسوب می شود.

نسل جدید صابونها تولید می شود

محققان دانشگاه زنجان موفق به تولید نیمه صنعتی نانورنگدانه آبی با مقاومت 
حرارتی بالا شدند. از این نانورنگدانه می توان تمام رنگها را در مقیاس نانو بدست آورد.

رسول صفدری، مجری طرح »نانورنگدانه آبی فتالوسیانین مس« از دانشگاه زنجان 
گفت: به دلیل اینکه رنگ آبی، پر مصرف ترین رنگ دانه از میان تمام رنگها محسوب 
می شود به همین دلیل موفق شدیم این رنگ را در مقیاس نانو از فتالوسیانین مس 
به تولید نیمه صنعتی برسانیم. وی با بیان اینکه این نانورنگدانه آبی، آلی و غیر سمی 
است، افزود: معمولا این رنگ ها در کشور به تولید نمی رسند و از چین، هند، آلمان 

و... وارد می شوند؛ که این رنگ ها هم در مقیاس نانو نبوده و در حد میکرو هستند.
به گفته صفدری، نانورنگدانه آبی که توانسته به تولید نیمه صنعتی برسد خلوص 
بالایی دارد که می تواند در خودرو سازی، نساجی، جوهر استامپ، صنایع دستی، 
لاستیک و صنایع شیمیایی رنگ های نقاشی، جوهر سازی و رنگ سازی به کار 
گرفته شود. این محقق با بیان اینکه رنگ دهی نمونه در مقایس  با نمونه های مشابه 
3 برابر ببیشتر است، خاطر نشان کرد: همچنین پوشش سطحی این نانورنگدانه، دو 
برابر بیشتر است و این بدان معناست که می توان با مقدار معین و کمی از رنگ، 
دو برابر یا حتی بیشتر یک سطح را رنگ آمیزی کرد. به گفته صفدری، با استفاده 
از این رنگدانه می توان سایر رنگ های ترکیبی را در مقیاس نانو تولید کرد. وی با 
بیان اینکه نانورنگدانه آبی از مقاومت حرارتی بالایی برخوردار است، گفت: این 
نانورنگدانه آبی می تواند تا دمای 250  درجه بالاتر هم پایدار بماند و این در 
حالی است که رنگ های خارجی در دمای بیش از 200 درجه تجزیه حرارتی 
می شوند. وی با بیان اینکه از این نانورنگدانه می توان به عنوان ماده اولیه رنگ های 
ترکیبی استفاده کرد، اظهار داشت: بنا داریم تا در قدم بعدی ساخت صنعتی رنگدانه 
های دیگر را انجام دهیم. صفدری افزود: هدف اصلی این طرح دستیابی به تولید 
صنعتی رنگدانه فتالوسیانین آبی مس با توجیه اقتصادی و کیفیت بالا است؛ مهم 
ترین دستاورد این طرح، دستیابی به اندازه ذرات در حد نانو برای رنگدانه فتالوسیانین 
مس با روشی جدید است. وی با بیان اینکه در این فرایند ذرات نانورنگدانه حاصل به 
صورت اصولی و بر حسب نیاز قابل کنترل است، تاکید داشت: اصلاح فرایند تولید 
صنعتی این محصول سبب افزایش راندمان واکنش و کاهش الایندگی در فرایند 

تولید خواهد شد.

نانورنگدانه آبی تولید شد

شرکت مرسدس بنز در تلاش برای کاهش آسیب های شنوایی ناشی از صدای بلند 
تصادفات خودرو قصد دارد از یک سپر صوتی"صورتی" استفاده کند.

 ایده جدید این شرکت خودروسازی آلمانی، انتشار نویز صورتی از یک سیستم استریو 
در آستانه تصادف است که به تحریک یک واکنش فیزیکی جالب خواهد پرداخت.

این شرکت در تاریخچه طولانی خود کارهای زیادی در زمینه ایمنی خودرو انجام داده 
است. برای مثال در سال 1978، بنز کلاس S به ارائه نخستین سیستم های ترمز ضد 
قفل چهار چرخ در یک خودروی تولیدی پرداخت. در سال 1987 نیز این شرکت در کنار 
شرکت های بی ام و و تویوتا نخستین سیستم های کنترل کشش را در خودرو ارائه کردند.

در سال 2003 نیز، شرکت مرسدس-بنز به معرفی سیستم پیش ایمنی خود پرداخت 
که شامل اقداماتی در زمان تصادف غیرقابل اجتناب است. از جمله این اقدامات، بهینه 
شدن سریع فشار کمربند ایمنی، بسته شدن پنجره های کنار و سقف، پف کردن 
صندلی ها برای تثبیت بدن مسافران و حتی حرکت صندلی به سمت مرکز خودرو قبل 
از تصادف است. این شرکت در جدیدترین اقدام خود، سیستمی را برای حفاظت از گوش 
مسافران در  برابر آسیب شنوایی ناشی از صدای تصادف معرفی کرده است. این کار با 
تحریک یک واکنش طبیعی بدن موسوم به رفلکس صوتی انجام می شود که طی آن، 
عضله در گوش میانی بطور غیرارادی منقبض شده و به طور موثری انرژی ارتعاشی منتقل 
شده به حلزون گوش را تعدیل می کند. زمانی که ماهیچه رکابی واکنش نشان می دهد، 
روی استخوان رکابی در گوش میانی کشیده شده و ارتبط بین پرده گوش و گوش میانی 
را تضعیف می کند. از این رو بخشی از صدا به سمت عقب منعکس شده و به گوش میانی 
نمی رسد. این رفلکس حدود یک دهم ثانیه طول می کشد تا فعال شود، از این رو معمولا 
از گوش فرد در زمان بروز صداهای بلند ناشی از تصادف خودرو حفاظت نمی کند.  به 
این منظور دانشمندان از انفجارهای کوتاه نویز صورتی 80 دسیبلی را در ثانیه های پیش 
از تصادف استفاده کردند که ترکیبی از همه آهنگهای ممکن است. سطح 80 دسیبل 
حتی در حد صدای آزاردهنده نیز نیست اما برای تحریک واکنش صوتی مطلوب قبل 
از تصادف کافی است. اما دانشمندان دریافته اند که ارائه بیش از یک آهنگ در یک بار 
می تواند این اثر را در زمان صداهای کم تر نیز تحریک کند.  قابلیت پیش ایمنی صوتی 
امسال در خودروهای کلاس E مرسدس بنز ارائه خواهد شد و به تدریج در سال های 

آینده در سایر خودروهای مجهز به سیستم پیش ایمنی نیز قرار داده خواهد شد.

خودروساز آلمانی "سپر صورتی" رو کرد
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اکسیر جوانی کشف شد

تهیه زخم پوش هوشمند از ابریشم با قابلیت حمل دارو

به  که  اند  داده  خبر  ترکیبی  از کشف  دانشمندان 
ادعای آنها اکسیر جوان ماندن است.  به نقل از روزنامه 
ترکیب  متوجه  آمریکا  در  دانشمندانی  ایندیپندنت، 
طبیعی در آووکادو، کلم بروکلی و خیار شده اند که اثرات 
ضد پیری شگفت انگیزی بر روی موشهای آزمایشگاهی 
دارد. آنها بر این باورند که می توان به همین اثرگذاری بر 
روی انسانها نیز امیدوار بود. دانشمندانی که بررسیهای 
کلینیکی را بر روی گروهی کوچک از داوطلبان آغاز کرده 
اند می گویند به موشهای با سن و سال بالاتر آبی داده 
اند که حاوی ترکیبی طبیعی موسوم به NMN است. 
آنها پس از بررسیهای بیشتر دریافتند که این دسته از 
موشهای آزمایشگاهی از حیث سلامت و قوای بدنی در 
جایگاه به مراتب بهتری نسبت به سایر موشهای عادی 

قرار دارند. بر این اساس مشخص شده که این دسته از 
موشها سطح فعالیت بالاتری داشته و در عین حال تراکم 
استخوانی و ماهیچه ای به مراتب بهتری نیز پیدا می 
کنند. همچنین دانشمندان متوجه شدند این دسته از 
موشها از سیستم ایمنی بهتری برخوردار شده و همچنین 
عملکرد کبد در آنها در سطح بسیار بهتری است. کاهش 
یافتن وزن و بهبود قوای بینایی از دیگر اثراتی است که 
در پی مصرف آب حاوی NMN در این موشها مشاهده 
شده است. دانشمندان برای بررسی دقیق این موضوع 
به بررسی پروتئینی موسوم به NAD پرداخته اند تا راز 
اثرگذاری این ترکیب طبیعی در جوان ماندن موشها را 
کشف کنند. آنها امیدوارند که این معجون ارزشمند برای 

انسانها نیز همان اثر شگفت انگیز را در پی داشته باشد.

محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر، زخم پوش های هوشمند حامل دارو با خواص 
مطلوب ارائه کردند که الیاف آن با استفاده از عصاره ضدمیکروب نوعی گیاه دارویی، 

دارای اثرات ضدمیکروب 99 درصدی در برابر باکتری است. 
مهندس انیس جعفری خسروآبادی مجری طرح با اشاره به تحقیقات انجام شده در 
زمینه توسعه فناوری های مرتبط با پانسمان های زخم مبتنی بر ترکیبات پلیمری، گفت: 
به منظور تامین این هدف نیاز به پوشش های پلیمری با ویژگی هایی چون شفافیت، 
قابلیت نفوذ در برابر آب و اکسیژن و غیر قابل نفوذ در برابر باکتری ها است. وی ایجاد 
محیطی ایمن و مرطوب و زیست سازگار، را از دیگر نیازهای این نوع پانسمان ها دانست 
و یادآور شد: برای این منظور هیدروژل ها که شبکه های دو یا چند جزئی پلیمری  و 
دارای قابلیت متورم شدن هستند، برای این اهداف پیشنهاد شده اند.جعفری اضافه کرد: 
بر این اساس با هدف تهیه نانوهیدروژل ابریشم به منظور اصلاح خواص سطحی پارچه 
پلی استر و تهیه زخم پوش هوشمند حامل دارو مطالعاتی را اجرایی کردیم.مجری طرح 
تولید هیدروژل فیبروئین ابریشم را از دستاوردهای این مطالعات نام برد و اضافه کرد: 
زخم پوش های نوین علاوه بر قابلیت حفاظت از محل زخم باید از قابلیت های دیگری 
نظیر جذب ترشحات زخم، امکان تبادل هوا و عدم چسبندگی به نسوج ترمیم شده 
پوست برخوردار باشند. هیدروژل های طبیعی و زیست سازگار از قابلیت ایجاد این خواص 
برخوردار هستند.وی با تاکید بر اینکه هیدروژل های طبیعی از منابع مختلفی نظیر منابع 
سلولزی و پروتئینی تهیه می شوند، اظهار کرد: در این مطالعات هیدروژل های تولید شده 
از ابریشم به دلیل ماهیت ساختار شبکه ای با قابلیت جذب مایعات، زیست سازگاری 
و امکان تخریب در محیط بدن و نیز خواص مکانیکی مناسب در کاربردهایی نظیر 

مهندسی استفاده شده است.جعفری تاکید کرد: الیاف حاصل در این مطالعات در واقع 
الیاف پلی استری هستند که با اصلاح سطح توسط هیدروژل های نانوساختار ابریشم به 
الیافی زیست سازگارتر تبدیل شده اند.به گفته این محقق، این هیدروژل ها دارای ساختار 
سه بعدی و شبکه ای متخلخل هستند از این رو امکان بارگذاری داروی مناسب جهت 
درمان و یا تولید محصولات آرایشی را فراهم می کند.مجری طرح ساختار هیدروژل 
فیبروئین ابریشم را ساختاری مشابه نخ فیبروئین ابریشم دانست و گفت:این زخم پوش ها 
هوشمند و با نام PET-SILK عرضه شده و دارای ویژگی هایی چون خاصیت جذب و 
نگهداری آب زیاد، افزایش آب دوستی سطح و بارگذاری عامل فعال در الیاف هستند.

وی با بیان اینکه خاصیت جذب آب در این نوع پانسمان با استفاده از نانو فناوری افزایش 
یافته است، افزود: پارچه پلی استر خام جذب آب پایینی به میزان مقدار اندک آب 
است و با تکمیل نانو هیدروژل ابریشم که یک ساختار شبکه ای و سه بعدی متشکل 
از گروه های آب دوست است، خاصیت جذب آب در پارچه پلی استر افزایش پیدا کرده 
است.  وی به قابلیت بارگذاری عامل فعال در الیاف این پانسمان اشاره کرد و گفت: به 
دلیل ساختار شبکه ای و متخلخل هیدروژل بر الیاف PET-SILK، امکان بارگذاری انواع 
عوامل فعال زیستی از جمله مواد ضد میکروب به  منظور ایجاد خواص ضد باکتری در 
 PET-SILK محصول نهایی وجود دارد. مجری طرح ادامه داد: در این تحقیقات الیاف
با عصاره ضد میکروب گیاه مریم گلی دارای اثر ضد میکروب 99 درصدی در برابر 
باکتری گرم مثبت است که این امر نشان دهنده اثر مثبت عصاره مریم گلی به عنوان 
یک عامل ضد میکروب طبیعی و دوستدار محیط زیست در بهبود خاصیت ضد باکتری 

زخم پوش است.

خواص نارگیل، ازهضم غذا تاضد التهاب

نارگیل خواص زیادی برای بدن دارد. این میوه خوشمزه 
باعث تنظیم قند خون می شود، سرشار از پتاسیم و آنتی 
اکسیدان است و به هضم غذا کمک می کند. علاوه بر این 
التهاب بدن را نیز کاهش می دهد. در این مطلب قصد داریم 

شما را با گوشه ای از خواص این میوه بیشتر آشنا کنیم.
نارگیل برای کمک به هضم غذا

نارگیل سرشار از اسیدهای چربی است که به هضم غذا 
کمک می کنند. این میوه حاوی دو ماده مغذی مخصوص 
و  متوسط  زنجیره  دارای  گلیسیرید  تری  های  نام  به 
اسیداوریک است. معمولاً اسیدهای چرب اشباع شده دارای 
زنجیره بلند بوده و به سختی در بدن هضم می شوند. اما 
نوع چربی موجود در نارگیل از تری گلیسیرید دارای زنجیره 
کوتاه است بنابراین به راحتی هضم می شود و کمتر به 
صورت چربی در بدن ذخیره می شود. باید بدانید که هر 
100 گرم گوشت این میوه 354 کالری و 33 گرم چربی، 
15 گرم کربوهیدرات و 3.3 گرم پروتئین دارد. شما می 
توانید بدون زیاده روی از این میوه نهایت استفاده را برای 

هضم راحت تر غذا ببرید.
نارگیل باعث سیری می شود

برای  بنابراین  فیبر است  زیادی  نارگیل حاوی میزان 
پیشگیری از یبوست فوق العاده است. این میوه همچنین 
به مهار اشتها و برطرف کردن گرسنگی کمک می کند. هر 
100 گرم گوشت میوه نارگیل 9 گرم فیبر دارد که حدود 

35 درصد نیاز روزانه بدن را تأمین می کند.
نارگیل منبع آهن، منگنز، فسفر و مس

نارگیل منبع مواد مغذی است. اگر با آهن که کمبود آن 
بین خانم ها شایع تر است شروع کنیم باید بگوییم که هر 
100 گرم گوشت این میوه حدود 13 درصد نیاز روزانه ما 
به آهن را تأمین می کند. البته یادتان باشد که آهن این 
ماده غذایی از نوع گیاهی است و به همین دلیل کمتر از 
آهن موجود در مواد غذایی حیوانی جذب بدن می شود. 
برای افزایش جذب این ماده معدنی لازم است که میوه تان 
را با یک منبع ویتامین C مانند مرکبات میل کنید. یادتان 
باشد که آهن نقش مهمی در بدن انسان ایفا می کند. این 

ماده معدنی دمای بدن را تنظیم می کند، مسئول حمل و 
ذخیره اکسیژن در سلول ها است و سیستم ایمنی بدن را 
در وضعیت خوب نگه می دارد. گفتنی است که شیر نارگیل 

نیز منبع خوب منگنز، فسفر و مس است.
B6 نارگیل منبع پتاسیم و ویتامین

این میوه یکی از منابع خوب پتاسیم محسوب می شود. 
یک سهم غذایی 100 گرمی از گوشت این میوه حدود 
35۶ میلی گرم پتاسیم دارد که 10 درصد نیاز بدن ما را 
تأمین می کند. باید بدانید که پتاسیم برای سلامت بدن 
انسان لازم و ضروری است و باعث فعال شدن سلول های 
عصبی و عضلانی می شود. این ماده معدنی به کنترل 
عملکرد ارگان های حیاتی بدن مانند قلب و کلیه ها کمک 
می کند. هر 100 گرم گوشت این میوه حدود 5 درصد 
نیاز ما به ویتامین B۶ را نیز تأمین می کند. باید بدانید که 
این ویتامین برای تسهیل جذب منیزیم موثر است و نقش 

مهمی در عملکرد مغز دارد.
آب نارگیل یک جایگزین فوق العاده 

برای نوشیدنی های انرژی زا
اگر اهل ورزش هستید می توانید بعد از ورزش به جای 
نوشیدنی های انرژی زا به آب نارگیل اعتماد کنید. بعد از 
جلسات ورزشی متوسط نوشیدن مایع داخل نارگیل به 
تأمین آب بدن کمک زیادی می کند. البته باید گفت که این 
نوشیدنی برای ورزشکاران حرفه ای که ورزش های سنگین 
انجام می دهند کافی نیست. چون در حین ورزش بدن ما 
به دلیل تعریق زیاد سدیم و پتاسیم از دست می دهد. بعد از 
یک جلسه ورزشی سنگین تعریق نیز به مراتب بیشتر است 

و باید میزان پتاسیم و سدیم از دست رفته جبران شود. 
توصیه می کنیم یک نوک انگشت نمک به آب نارگیل 
اضافه کنید تا به احیای بهتر بدن کمک بیشتری شود. 
همچنین یادتان باشد که نوشیدن آب قبل، حین و بعد 
از ورزش بسیار مهم است. به گفته متخصصان کانادایی، 
شما متناسب با ورزشی که انجام می دهید، شدت آن، 
شرایط آب و هوایی و میزان تعریق تان بین 0.3 و 2.4 لیتر 
در ساعت عرق می کنید. بنابراین اگر به شیوه ای صحیح 

مایعات از دست رفته بدن را جبران نکنید در معرض خطر 
دهیدراته شدن قرار می گیرد. در نتیجه احساس خستگی 
و سنگینی می کنید. در بین علائم دهیدراته شدن بدن 
)کم آبی( می توان به تشنگی، سرگیجه، سردرد و گرفتگی 

عضلانی اشاره کرد.
نارگیل برای کنترل قند خون

نارگیل فیبر زیاد و کربوهیدرات کمتری دارد. بنابراین به 
کنترل قند خون کمک می کند. هر 100 گرم گوشت این 
میوه فقط 15 گرم کربوهیدرات دارد و دارای 9 گرم فیبر 
است. با این حال توصیه می شود از مصرف مواد غذایی 
فراورده شده بر پایه نارگیل خودداری کنید. چون این قبیل 
مواد غذایی صنعتی معمولاً سرشار از قند بوده و فیبر و مواد 

مغذی کمتری نسبت به میوه طبیعی دارند.
نارگیل سرشار از آنتی اکسیدان برای

 مقابله با التهاب
نارگیل همچنین سرشار از آنتی اکسیدان ها است و برای 
مقابله با رادیکال های آزاد و التهاب بدن موثر عمل می کند. 
علاوه بر این در روغن این میوه ترکیبات فنولیک، ویتامین 
E و فیتواسترول نیز وجود دارد که در جهت ارتقای سلامت 
بدن نقش دارند. نارگیل منبع ویتامین C هست. در واقع هر 
100 گرم گوشت نارگیل حدود 5 درصد نیاز روزانه ما به این 

ویتامین را تأمین می کند.
نارگیل منبع خوب منیزیم و دیگر ترکیبات مغذی

افزودن میوه نارگیل به رژیم غذایی باعث تأمین منیزیم 
بدن می شود. هر 100 گرم از گوشت این میوه حدود 8 
درصد نیاز روزانه ما به منیزیم را تأمین می کند. یادتان باشد 
که منیزیم نقش موثری در بهبود عملکردهای بدن دارد. این 
ماده برای بهبود عملکرد قلب، کنترل فشارخون و سوخت 
و ساز چربی ها کمک می کند. شیر نارگیل نیز منبع 
فولات، زینک و ویتامین B3 است. نارگیل خشک شده 
نیز منبع ویتامین B5 است. زمانی که این ویتامین جذب 
بدن می شود روی سیستم عصبی و غدد فوق کلیوی تأثیر 
می گذارد. ویتامین B5 نقش موثری در کنترل آدرنالین و 

انسولین دارد.



اجتماعی 6

استاندار قم:

اربعین بعد بین المللی نهضت امام حسین)ع(  است 
استاندار قم گفت: زیارت اربعین بعد بین المللی نهضت امام حسین)ع( است و باید از آن 

به عنوان یک فرصت مناسب بهره برداری کنیم. 
سید مهدی صادقی پیش از ظهر دیروز در جلسه کمیته فرهنگی ستاد اربعین استان که 
در تالار امام جواد)ع( ساختمان استانداری قم برگزار شد، با اشاره به اقدامات دستگاه های 
استان در زیارت اربعین اظهار کرد: با توجه به گزارش های ارائه شده اقدامات خوبی از 
سوی دستگاه های استان در خصوص اربعین صورت گرفته که باید از آن ها تشکر کرد، 
البته باید دستگاه های خدماتی استان که در خصوص زیارت اربعین مسؤولیت دارند، 

توجه داشته باشند که نباید از خدماتشان در ایام اربعین در خود شهر قم کاسته شود.
وی ادامه داد: اربعین یک زمان استثنائی است و ما باید ظرفیت عاشورا و اربعین را 
بشناسیم و آن را به دیگران بشناسانیم، بعد بین المللی نهضت امام حسین)ع( را در زیارت 
اربعین می بینیم، این یک فرصتی است که باید از آن استفاده کنیم. استاندار قم افزود: 
آسیب شناسی در مورد زیارت اربعین صورت گرفته و این آسیب شناسی می تواند موجب 
تکرار نشدن اشکالات در زیارت اربعین شود، همچنین این آسیب شناسی به بعد معنوی 
زیارت اربعین کمک می کند، باید در کار برای امام حسین)ع( اخلاص وجود داشته باشد 
و تمام کسانی که برای زیارت اربعین فعالیت می کنند، باید به این مهم توجه داشته 
باشند. صادقی با اشاره به ضرورت الگوگیری از فرهنگ عاشورا اظهار کرد: باید از فرهنگ 
عاشورا الگو بگیریم و در فعالیت های خود به این موضوع استناد کنیم، علاوه بر مراسم 
بزرگ اربعین در شهر کربلا، در شهر قم هم در روز اربعین مراسم عزاداری برپا است و 
دسته های عزاداری در این روز در سطح شهر قم حضور دارند که باید در برنامه ریزی به 

آن  هم توجه کنیم.

معاون هماهنگی امور زائرین استاندار قم مطرح کرد

 پیش بینی برای اسکان زائرین اربعین در قم 
معاون هماهنگی امور زائرین استاندار قم گفت: امسال از ظرفیت مصلی برای اسکان 

زائرین اربعین استفاده خواهیم کرد. 
یونس عالی پور پیش از ظهر دیروز در جلسه کمیته فرهنگی ستاد اربعین استان که 
در تالار امام جواد )ع( ساختمان استانداری قم برگزار شد، با اشاره به اقدامات فرهنگی 
در خصوص زیارت اربعین اظهار کرد: در خصوص مسائل فرهنگی در زیارت اربعین 
دغدغه داریم و قرار است در این جلسه بیشتر به مباحث فرهنگی پرداخته شود، کمیته 
فرهنگی ستاد اربعین خلاء ها را شناسایی کرده و اقدامات فرهنگی امسال این ستاد با 
سال های گذشته به هیچ وجه قابل مقایسه نیست. وی ادامه داد: امسال مرز شلمچه 
برای عبور مهاجرین افغان به عراق تعیین شده و باید در مورد حمل و نقل آن ها به این 
مرز برنامه ریزی کنیم، مدیران استان با سفر به مرز مهران و عراق جلساتی را با مسؤولان 
دستگاه های مختلف از جمله ستاد عتبات و سازمان و حج و زیارت برگزار کردند. معاون 
هماهنگی امور زائرین استاندار قم افزود: همچنین معاون سیاسی امنیتی استاندار طی 
روزهای آتی به مرز مهران سفر خواهد کرد تا هماهنگی های لازم برای سفر زائرین استان 
به مرز مهران را انجام بدهد، همچنین تعداد زیادی از زائرین اربعین پیش و پس از این 
این سفر در شهر قم توقف دارند که باید برنامه ای برای آن ها داشته باشیم. عالی پور با 
اشاره به برنامه ریزی انجام شده برای اسکان زائرین اربعین در قم گفت: امسال از ظرفیت 
مصلی برای اسکان زائرین استفاده خواهیم کرد، در صورت لزوم زائرین اربعین را در 

مدارس استان هم اسکان می دهیم.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

 105 هکتاراز مناطق بیابانی قم به کانون تولید 
ریزگرد تبدیل شده است  

د مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: اکنون 105 هکتار از 450 
هکتار مناطق بیابانی استان به کانون تولید ریزگرد تبدیل شده و دیگر مناطق نیز درحال 

حرکت به سمت تولید ریزگرد است. 
سید محمدتقی سجادی ظهر دیروز در دیدار با آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی 
که در دفتر این مرجع تقلید انجام شد، با بیان اینکه استان قم در شرایط اقلیمی خاصی 
قرار دارد، اظهار کرد: طی یک دهه اخیر وضعیت بارندگی در استان قم کاهش یافته و 
رودخانه قمرود و قره چای سالانه بالای 400 میلیون متر مکعب آب را منتقل می کرد 
که اکنون این آمار به صفر رسیده به همین علت محدود های مرتعی به خوبی در این 
استان قابل مشاهده است. وی با اشاره به اینکه نزدیک به 40 درصد مساحت استان را 
مناطق بیابانی به خود اختصاص داده اند، اضافه کرد: اکنون 105 هکتار از 450 هکتار 
مناطق بیابانی استان به کانون تولید ریزگرد تبدیل شده و دیگر مناطق نیز در حال 
حرکت به سمت تولید ریزگرد است که امیدواریم طی برنامه ای 10 ساله با مشارکت 
مردم و همکاری دولت و انجام اقدامات مختلف از جمله بوته کاری و نهال کاری در رفع 
این تهدید به نتایج مطلوبی برسیم. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با 
تاکید بر اینکه منابع طبیعی با کمبود امکانات مورد نیاز به صورت خاصی به مشارکت 
مردم نیازمند است، مطرح کرد: قم مرکز نشر تشیع و اسلام است و اگر حراست از 
منابع طبیعی به عنوان یک وظیفه شرعی به مردم معرفی شود می توانیم به صورت 
گسترده تر از ظرفیت های مردمی استفاده کنیم. وی یادآور شد: مبلغان دینی می توانند 
با فعالیت های خود مردم را به سمت حراست از منابع طبیعی هدایت کنند تا در آینده 

نزدیک دستاوردهای مورد نظر در این حوزه محقق شود.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امورعمرانی شهرداری قم خبر داد 

تکمیل پروژه بهسازی ورودی جعفریه
 تا دو ماه آینده

 مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امورعمرانی و ساختمانی شهرداری قم از تکمیل پروژه 
بهسازی ورودی جعفریه تا دو ماه آینده خبر داد. 

عباس حلوایی زاده با اشاره به اجرای پروژه ساماندهی و بهسازی ورودی جعفریه، 
اظهار کرد: یکی از پروژه هایی که از محل اعتبارات سفر رهبری اجرایی شده ساماندهی 
ورودی جعفریه به شهر قم است. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امورعمرانی و ساختمانی 
شهرداری قم با بیان اینکه این پروژه به طول دو کیلومتر حد فاصل تقاطع بلوار قلعه 
کامکار تا کمربندی امام علی)ع( اجرایی شده است، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه 
عرض شارع بسیار کم بود حوادث بسیار ناگواری در این محور رخ می داد و نیاز بود 
اقداماتی در راستای تعریض و ساماندهی آن صورت گیرد. حلوایی زاده آغاز پروژه 
ساماندهی و بهسازی محور جعفریه از اواخر سال 94 را یادآور شد و افزود: این پروژه از 
اواخر سال گذشته در دستور کار قرار گرفت و تملکات مربوطه توسط شهرداری منطقه 
۶ انجام و بلافاصله عملیات عمرانی آغاز شد. وی با تاکید بر اینکه تاکنون یک باند 
تندرو پروژه به طور کامل تکمیل شده است، خاطرنشان کرد: این پروژه شامل عملیات 
خاکبرداری، زیرسازی، جدول گذاری و اجرای آسفالت است. مدیرکل هماهنگی و نظارت 
بر امورعمرانی و ساختمانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: پیمانکار در حال حاضر اجرای 
باند برگشت را در دستور کار دارد و سعی داریم به سرعت آن را تکمیل کرده و پروژه را 
در اختیار شهروندان قرار دهیم. حلوایی زاده اضافه کرد: با توجه به روند پیشرفت پروژه و 
عملکرد پیمانکار پروژه ساماندهی و بهسازی ورودی جعفریه تا دو ماه آینده تکمیل می 

شود و در اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت.

معاون حمایت و سلامت خانواده اداره کل کمیته امداد استان قم: 

رویکرد کمیته امداد توانمندسازی است 
معاون حمایت و سلامت خانواده اداره کل کمیته امداد امام خمینی استان قم گفت: 

این نهاد درمانگاه فقر بوده و رویکرد کمیته امداد توانمندسازی است. 
عباس جوشقانیان با اشاره به تعداد مددجویان کمیته امداد در استان اظهار کرد: قم در 
زمینه مددجویان کمیته امداد با توجه به کمک های مردمی نسبت به استان های دیگر 
وضعیت بهتری دارد، البته این به آن معنی نیست که مددجویان کمیته امداد مشکلی 
ندارند، بلکه آن ها مشکلات زیادی دارند، در استان قم با توجه به رویکرد توانمندسازی 
و جلوگیری از مهاجرت ها، درصد مددجویان کمیته امداد به کل جمعیت استان نسبت 
به استان های دیگر کشور کمتر است. وی ادامه داد: برخی منتقدین کمیته امداد را مولد 
فقر می دانند، در حالی که اینگونه نیست و فقر در جای دیگر تولید می شود، کمیته امداد 
درمانگاه فقر است و رویکرد این نهاد توانمندسازی است، سیاست های اقتصادی و شرایط 
جامعه که خارج از اراده کمیته امداد است، موجب افزایش فقرا در جامعه می شود، اما 
کمیته امداد نقشی در زمینه تولید فقرا ندارد، اگر به عنوان مثال سیستم بیمه ای در 
کشور ناقص باشد، یک تصادف می تواند منجر به فقیر شدن یک خانواده و مراجعه آن 
به کمیته امداد شود. معاون حمایت و سلامت خانواده اداره کل کمیته امداد امام خمینی 
استان قم افزود: افزایش آسیب های اجتماعی در جامعه، افزایش فقر را به دنبال دارد، 
اعتیاد یک خانواده را متلاشی می کند و چنین خانواده ای درآمد ندارد و به کمیته امداد 
مراجعه می کند، این نهاد به جز موارد خاص همچون سالمندان از کار افتاده به دیگر 
مددجویان تنها به صورت مقطعی خدمات ارائه می کند و آن ها فقط در یک بازه مشخص 

زیرپوشش کمیته امداد هستند.
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روابط خواهر و برادرها نقش مهمی در رفتارهای ضد اجتماعی و 
اجتماع پسند کودکان و برخی ابعاد شخصیت، هوش و پیشرفت 
آنان دارد. سازگاری خواهر و برادرها و کنار آمدن انها با یکدیگر، 

متداولترین نگرانی های والدین است.
کودکان در روابط تنگاتنگ و صمیمی خود با خواهر و برادرها، 
مهارتهای اجتماعی و شناختی مهمی را کسب می کنند. بسیاری 
از صاحب نظران معتقدند روابط خواهر و برادرها نقش مهمی در 
رفتارهای ضد اجتماعی و اجتماع پسند کودکان و برخی ابعاد 
شخصیت، هوش و پیشرفت آنان دارد. خواهر و برادرها به طور 
مستقیم)با الگو شدن یا تقویت رفتارهای مناسب یا نامناسب( و 
به طور غیر مستقیم)با استرس ایجاد کردن برای پدر و مادر که 
مهارتهای پدر و مادری  کردن والدین را تحت الشعاع قرار می دهد( 

بر رشد یکدیگر تاثیر می گذارند.  
عوامل موثر بر روابط خواهر و برادرها

اگر شما دارای دو یا چند فرزند باشید و یا تصمیم داشته باشید 
که فرزند دوم خود را به دنیا بیاورید، شاید این سوال ذهن تان 
را به شدت درگیر کند که چه عواملی در ایجاد رابطه مثبت و 
منفی خواهر و برادرها نقش دارد؛ این دقیقا همان سوالی است 
که پیرامون آن تحقیقات زیادی هم انجام شده است. در ادامه به 
یافته های برخی از این تحقیقات اشاره می کنیم:وقتی اختلاف 
سن خواهر و برادرها زیاد)یعنی بیش از چهار سال( است، احتمال 
مثبت بودن رابطه آنها بیشتر است، اگر چه این یافته گاهی اوقات 
در مورد پیش دبستانی ها مصداق ندارد. در میان پیش دبستانی 
ها رابطه ای بین زیاد بودن یا کم بودن اختلاف سن با مثبت و 
منفی بودن روابط خواهر و برادرها دیده نمی شود. در ضمن وقتی 
دو فرزند همجنس باشند، رابطه آنها مثبت تر خواهد بود تا وقتی 

غیر همجنس باشند.
عوامل دیگری که با کیفیت رابطه خواهر و برادرها رابطه دارد، 

از این قرار است:
- برخورد متفاوت مادر با فرزند کوچکتر، خلق و خوی بچه، 
کیفیت رابطه زن و مرد، وضعیت سازگاری والدین و نحوه مداخله 

والدین در اختلافات فرزندان.
- اگر چه اکثر مادرها با فرزندان خود یکسان رفتار نمی کنند 
ولی این مساله می تواند معلول سطح متفاوت رشد فرزندان باشد.  
تحقیق دیگری که در همین راستا انجام شده است نشان می دهد 
که وقتی مادران دو فرزند همسن دارند، تا حد زیادی با آنها یکسان 
رفتار می کنند. - نکته مهم دیگر در مورد رفتار متفاوت والدین با 
فرزندان و تاثیر آنها بر رابطه خواهر و برادری این است که برداشت 
کودک از این مساله متفاوت است. وقتی مادر با فرزند کوچکتر خود 

مهربان تر باشد و به او بیشتر پاسخ دهد و کنترل بیشتری بر اعمال 
او داشته باشد، روابط خواهر و برادرها منفی تر می شود. وقتی 
کودک برخورد متفاوت والدین را نشان از بی توجهی والدین به او 
و دوست داشتنی نبودن خودش می داند، اختلاف خواهر و برادرها 
بیشتر می شود. درحالی که وقتی پدر و مادر با تمام بچه های خود 
مهربان باشند و به تمام آنها رسیدگی و توجه کنند شدت اختلاف 
میان خواهر و برادرها کمتر می شود. - خلق و خوی کودکان اعم 
از پاسخ دهی هیجانی، میزان تحرک، تکانشی بودن و .. با منفی 
بودن روابط خواهر و برادرها رابطه دارد. مطالعات نشان داده که 
خلق و خوی بد فرزند بزرگتر،  حال و هوای رابطه خواهر و برادرها 
را تعیین می کند و روابط را عمدتا پراختلاف می کند، صرفنظر از 
اینکه خلق و خوی فرزند کوچکتر چگونه بوده است.بین اختلافات 
زناشویی و افزایش اختلافات خواهر و برادرها هم رابطه وجود دارد. 
به عبارت دیگر مشاهده اختلافات والدین باعث افزایش اضطراب 

شده  و برخورد و تنش ارتباطی میان آنها بازی می کنند.  
راهبردهای درمانی خاص

- مداخله در رابطه با کودک
در بسیاری از موارد بچه ها مهارت لازم برای حل اختلافات را 
ندارند. بنابراین باید این مهارتها را به آنها آموخت. مهارتهای مورد 

نظر عبارتند از نادیده گرفتن، مذاکره، ابراز مناسب عصبانیت و در 
صورت جواب ندادن هیچکدام خارج شدن از موقعیت. پدر و مادرها 
یا باید این مهارتها را در خانه به بچه ها آموزش دهند یا باید آن را 
تقویت کنند. وقتی دلیل اختلافات خواهر و برادر این است که هر 
دو بی حوصله هستند یا امکان بروز فردیت خود را ندارند، پدر و 
مادر باید برای آنها در بیرون، فعالیت و سرگرمی ایجاد کنند. بچه 
ها باید بیشتر ساعات روز از هم جدا باشند و پدر و مادر مثلا نباید 
اصرار کنند بچه بزرگتر با بچه کوچکتربازی کند. همچنین نباید از 
فرزند بزرگتر خود انتظار داشته باشد دایما مراقب فرزند کوچکتر 
باشد. بسیاری از بچه هایی که به خاطر مشکل نساختن با خواهر 
و برادر خود ، دچار مساله می شوند، مهارتهای تعاملی خوبی دارند 
بنابراین یکی از محورهای درمان چنین کودکانی این می شود که 
کاری کنیم که از مهارتهای تعاملی خود بیشتر استفاده کنند و در 
روابط شان با خواهر  و برادرهای خود کمتر رفتار نامناسب انجام 
بدهند. بهترین راه رسیدن به این هدف نیز استفاده از فنون رفتاری 
است. یکی از فنون رفتاری همیشه موثر و مناسب، محروم کردن 

کودک بابت پرخاشگری فیزیکی و کلامی است. 
- مداخله در رابطه با والدین

در برخی از خانواده ها، اختلاف فرزندان مظهر اختلافات حاکم 

بر خانواده است. وقتی زن و شوهر با هم رابطه خوبی ندارند یا 
مشکلات روانی جدی دارند، قبل از درمان مشکل بچه ها یا حداقل 
همزمان با درمان مشکل بچه ها، باید مشکلات پدر و مادر را درمان 
کرد.  یکی از جنبه های مهم درمان مشکلات فرزندان، تغییر 
انتظارات، نگرشها و باورهای والدین است. عده زیادی از والدین 
انتظارات غیر واقع بینانه ای از فرزندان خود دارند. آنها از فرزندان 
خود انتظار دارند اهل مشارکت، کمک کردن و مداخله باشند. این 
گونه از والدین به سرعت در یکی به دو کردن فرزندان خود مداخله 
می کنند و در نتیجه ناخواسته جنگ و دعوای بچه ها را تقویت می 
کنند.. بنابراین این دست والدین باید یاد بگیرند دعواهای غیر جدی 
بچه ها را نادیده بگیرند و به بچه ها یادبدهند خودشان مسایل را 
حل کنند. پدر و مادر همچنین باید رک و پوست کنده به فرزندان 
خود بگویند از آنها انتظار چه رفتاری را دارند و دوست دارند در 
خانه چه اصولی رعایت شود. والدین باید بدانند که بچه ها با هم 
فرق دارند و مساوات به معنای یک شکل برخورد کردن با بچه ها 
نیست بلکه معنایش این است که باید به فراخور حال و روز هر یک 
از فرزندان خود برای آنها وقت بگذارد و به آنها توجه کنند و امکانات 

خانواده را در اختیار او بگذارند. 
- مداخلات محیطی

والدین باید بررسی کنند و ببینند که در کدام ساعت و روز و 
در چه وضعیتهایی بیشتر با هم جنگ و دعوا دارند. در بسیاری از 
موارد مداخلات ساده ای مانند تجدید نظر در برنامه خانواده مانند 
برداشتن یک اسباب بازی خاص می تواند دعواها را بخواباند. بچه ها 
نیز گاه حریم شخصی می خواهند اگر خانواده امکان دارد باید اتاق 
فرزندان جدا باشد و اگر اتاقها مشترک است بچه ها هر یک باید 
کمد یا کشوی مجزا داشته باشند تا کسی دست به وسایل دیگری 
نزند. گذاشتن هر وسیله ای در بیرون از کمد یا کشو، به معنای این 

است که دیگران اجازه دارند دست به آن وسایل بزنند. 
- تغییر دادن پیامدهای رفتار

برخی از پدر و مادرها پاداش و تنبیه گروهی را روش موثری برای 
کم کردن اختلاف فرزندان می دانند. برای مثال وقتی بچه ها به 
جنگ و دعوای خود ادامه می دهند، پدر و مادر همه را محروم می 
کنند یا سیم تلویزیون را از پریز می کند تا بالاخره بچه ها تصمیم 
بگیرند می خواهند کدام برنامه را ببینند. در مقابل وقتی بچه ها 
برای مدتی با هم کنار می آیند و همکاری می کنند، به همه آنها  
پاداش می دهند و وقتی با هم دعوا می کنند، بدون آنکه بخواهند 
بدانند چه کسی دعوا را شروع کرده است، همه را از پاداش محروم 
می کنند.هر پدر و مادری که با بچه ها سر و کار دارد باید با این 

روشها آشنا باشد و این روشها را به طور مستمر اجرا کند. 

چگونه میان خواهر و برادرها مصالحه کنیم؟

رئیس مرکز اورژانس 115  استان قم خبرداد 

سهم 68 درصدی موتورسیکلت ها در حوادث 
ترافیکی هفته گذشته قم 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: موتورسیکلت ها 
درحوادث ترافیکی یک هفته گذشته این استان سهم ۶8 درصدی در تعداد تصادفات 

و مجروحان داشتند. 
محمدرضا حسنی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود: از یکم تا هشتم آبان ماه، هفت 
هزار و 5۶2 تماس با این مرکز برقرار و منجر به انجام یک هزار و 5۶1 ماموریت انجام 
شده است.وی اضافه کرد: در این مدت 533 تصادف رخ داده که 488 مورد شهری و 
45 مورد جاده ای بوده و ۶09 مصدوم برجای گذاشته است و این تصادف فوتی نداشته 
است. به گفته وی، 233 تن از مصدومان به صورت سرپایی و 37۶ تن نیز برای درمان 
به بیمارستان منتقل شده اند. حسنی بیان کرد: در یک هفته گذشته 3۶۶ تصادف 
موتورسیکلت معادل ۶8 درصد کل تصادفات رخ داده که 417 مصدوم معادل ۶8 
درصد کل مصدومان برجای گذاشته است. به طورمیانگین روزانه 35 تصادف مربوط به 
موتورسیکلت سواران در قم رخ می دهد که بین 35 تا 40 مجروح برجای می گذارد. 

بر اساس آخرین آمار، حدود 350 هزار دستگاه موتورسیکلت در استان قم آمد و 
شد دارد. وی افزود: 173 تن از این مصدومان در محل حادثه درمان و 244 تن نیز 
به بیمارستان منتقل شده اند. وی به حوادث رخ داده اشاره کرد و گفت: در حادثه 
واژگونی یک دستگاه موتورسیکلت که ساعت 14:43 در جاده جعفریه به دامشهر رخ 
داد، 2 تن مصدوم و به علت شدت جراحات وارده با بالگرد هوایی به بیمارستان منتقل 
شدند.رئیس مرکز اورژانس 115 قم افزود: همچنین بر اثر واژگونی یک دستگاه سواری 
زانتیا، هفت تن مصدوم شدند که ۶ تن به بیمارستان منتقل شدند و یک تن نیز در 
محل حادثه درمان شد.به گفته وی، این حادثه ساعت 03:01 ششم آبان ماه جاری در 
اتوبان قم به گرمسار رخ داد.بالگرد اورژانس 115 قم تاکنون 27۶ پرواز فوریتی انجام 
داده و ۶84 مجروح تصادفات و بیمار بدحال را به مرکز درمانی شهید بهشتی منتقل 
کرده است.دبیر کارگروه پدافند غیرعامل دانشگاه علوم پزشکی قم در بخش دیگری از 
سخنان خود به برنامه های دانشگاه علوم پزشکی و مرکز اورژانس 115 اشاره و بیان کرد: 
برنامه آموزشی دانستی های پدافند غیرعامل و یوتروریسم پدافند غیرعامل برای همه 
کارشناسان فوریت های پزشکی و پرسنل دانشگاه علوم پزشکی اجرا شده است.به گفته 
حسنی، انجام مانور دورمیزی با سناریوی تهدیدات سایبری با محوریت واحد فناوری 
اطلاعات دانشگاه علوم پزشکی، انجام مانور دورمیزی در کلیه مراکز درمانی، واحدهای 
تابعه دانشگاه علوم پزشکی و مرکز اورژانس 115 در موضوعات مختلف پدافند غیرعامل، 
کنترل و ارزیابی کلیه تجهیزات آی تی و فناوری اطلاعات دانشگاه علوم پزشکی و 

اورژانس 115 نیز از دیگر اقدامات در یک هفته گذشته بوده است.

مرکز اطلاع رسانی پلیس آگاهی تهران بزرگ از شناسایی و انهدام باند جیب برهای 
سازمان یافته خطوط اتوبوس های تندوری پایتخت خبر داد و اعلام کرد: در این راستا پنج 

عضو این باند دستگیر شدند. 
به گزارش روز شنبه ایرنا به نقل از مرکز اطلاع رسانی پلیس آگاهی تهران بزرگ، در 
پنجم خرداد سالجاری فردی با مراجعه به پلیس اعلام کرد که در خط اتوبوسرانی ولیعصر- 
ونک مورد سرقت به شیوه جیب بری قرار گرفته و مدعی شد که جیب برها را دقایقی 
پیش در پارک ساعی دیده است. براساس این گزارش ماموران با راهنمایی فرد شاکی به 
پارک ساعی رفته و سه جیب حرفه ای را دستگیر کردند. با تشکیل پرونده مقدماتی با 
موضوع جیب بری و به دستور بازپرس شعبه پنجم دادسرای ناحیه 34 تهران، پرونده برای 
رسیدگی در اختیار پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت.  شاهین و میلاد 
همراه علی اکبر سه متهم پرونده به دستور بازپرس شعبه پنجم پس از اعتراف به جیب 

بری روانه زندان شدند.
* جیب بری پس از آزادی با قرار وثیقه

براساس این گزارش در چهارم مرداد فردی در تماس با پلیس 110 اعلام کرد که جیب 
بری جوان را حین سرقت در ایستگاه بی.آر.تی گرفته و ماموران کلانتری 103 گاندی در 
محل حاضر شده و جیب بر را دستگیر کردند. مالباخته پس از حضور در پایگاه سوم پلیس 
آگاهی گفت: هنگام سوار شدن به اتوبوس احساس کردم دست کسی داخل جیبم است 
که در این لحظه پسر جوانی سه میلیون ریال را دزدید و پا به فرار گذاشت و در تعقیب 
و گریز موفق به گرفتن وی به کمک دیگر شهروندان شدیم. متهم جوان بنام»ساسان« 
پس از دستگیری گفت: مدتی پیش برای خرید مواد با مردی به نام »علی اکبر« و به 
واسطه وی با جیب بری دیگر بنام »شاهین« آشنا شدم.وی افزود: به خاطر اعتیاد نیاز به 
پول داشتم به همین خاطر همراه علی اکبر و شاهین به ایستگاه های اتوبوسرانی رفته و 

جیب بری می کردیم.
شناسایی و دستگیری دیگر سارقان حرفه ای

با آغاز رسیدگی به پرونده مشخص شد که علی اکبر و شاهین که به اتهام جیب بری 
دستگیر شده بودند پس از تأمین قرار از زندان آزاد و مجددا سرقت های خود را از سر 
گرفتند. در ادامه رسیدگی به پرونده های جیب بری، دوم مهر سالجاری مشخص شد 
که مردی با در دست داشتن چک سرقتی که از ایستگاه بی.آر.تی از فردی دزدیده به 
بانک رفته است. کارآگاهان با مراجعه به بانک، »منصور« را که یک بار به اتهام جعل و 
کلاهبرداری به زندان رفته بود را دستگیر کردند. منصور در همان ابتدا لب به اعتراف گشود 

و به ماموران گفت: با همدستی علی اکبر در ایستگاه بی. آر. تی جیب بری می کردیم و 
امروز برای نقد کردن چک برگ سرقتی به بانک رفتم، دستگیر شدم. کارآگاهان مخفیگاه 
2 متهم تحت تعقیب) شاهین و علی اکبر( را در یکی از باغ های ورامین شناسایی کردند 
و بیستم مهر آنها را دستگیر کردند. علی اکبر که از سوی چند تن از مالباختگان شناسایی 
شده بود به کارآگاهان گفت: با همه جیب برها در ارتباط بوده و به آنها مواد می فروشم و 
گاهی اوقات نیز با آنها سوار بر بی.آر.تی می شوم اما تا حالا دست در جیب کسی نکرده ام 

وبه همین خاطر همه افراد مرا به عنوان همدستشان لو داده اند و رییس باند من نیستم.
سرهنگ کارآگاه محمد نادربیگی رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ، در 
خصوص این خبر اظهار داشت: پس از دستگیری این باند حرفه ای و سابقه دار در زمینه 
جیب بری، شاهد کاهش چشم گیری جیب بری در ایستگاه ها و اتوبوس های خطوط 
BRT شهر تهران هستیم.  وی افزود: با توجه به سوابق متعدد متهمان در ارتکاب سرقت 
به شیوه جیب بری ، شناسایی دهها مالباخته و اعتراف صریح متهمان به دهها فقره سرقت 
و جیب بری، از افرادی که در ایستگاه های BRT هدف جیب بری قرار گرفته اند دعوت 
می شود تا برای طرح و پیگیری شکایات خود به نشانی پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران 

بزرگ در خیابان خرمشهر - میدان نیلوفر مراجعه کنند.

انهدام باند جیب برهای خطوط اتوبوس های تندروی تهران 

رئیس پلیس آگاهی خراسان رضوی  گفت :با تلاش 
پلیس آگاهی عاملان 29 فقره جیب بری از مسافران 

اتوبوس های شهر مشهد  شناسایی و دستگیر شدند. 
سرهنگ حمید رزمخواه  اظهارداشت : در پی چند فقره 
جیب بری از خانم ها در داخل اتوبوس های شهر مشهد، 
موضوع به صورت ویژه در دستور کار تیمی از پلیس 

آگاهی قرار گرفت. 
وی افزود:  با توجه به اهمیت موضوع تیمی زبده از 
کارآگاهان پایگاه شمال شهر مشهد ،مامور رسیدگی به این 

پرونده شده و با کمک تعدادی از مالباختگان چهره فرضی 
متهمان که دو زن جوان هستند را شناسایی کردند. 

سرهنگ رزمخواه تصریح کرد: کارآگاهان زبده اداره 
مبارزه با سرقت پایگاه شمال پس از چندین روز کنترل 
نامحسوس اتوبوس ها سرانجام روز گذشته متهمان را 
در حال جیب بری از خانمی میانسال دستگیر کردند. 
وی ادامه داد: متهمان 37 و 42 ساله که هر دو سابقه 
دار و به تازگی از زندان آزاد شده اند در بازجویی های 
اولیه منکر هرگونه جرمی بودند که در ادامه تحقیقات 

در مواجهه با تعدادی از مالباختگان و ادله و مستندات 
کشف شده به 29 فقره جیب بری از خانم ها در داخل 
اتوبوس های درون شهری اعتراف کردند. رئیس پلیس 
آگاهی خراسان رضوی خاطر نشان کرد: متهمان پس از 
سیر مراحل قانونی بنا به احکام صادره قضائی مجدداً روانه 
زندان شدند و شهروندان گرامی می توانند جهت کسب 
اطلاعات بیشتر با ستاد خبری پلیس آگاهی با شماره 
2183700 و یا مراجعه به پایگاه شمال شکایات خود را 

مطرح و پیگیری کنند. 

رئیس پلیس آگاهي خراسان رضوي  خبرداد

دستگیري دو زن جیب بر با 29 فقره سرقت 

مشق دانش آموزان و دردسرهای والدین 
پدر و مادرها نباید برای یادگیری بهتر فرزندشان، با 
این تصور که هر چه زمان بیشتری صرف مطالعه شود 
یادگیری نیز بیشتر خواهد شد، مدت زیادی کودک 

خود را وادار به درس خواندن کنند. 
 انجام تکالیف فرزندان مساله ای است که بیشتر 
والدین با آن درگیر هستند و نمی دانند که چگونه به 
فرزند خود کمک کنند.  والدین با مشارکت صحیح و 
انجام چند توصیه ساده زیر می توانند از بروز مشکلات 

احتمالی جلوگیری کنند. 
مدت زمان لازم برای انجام تکالیف توسط 

فرزندتان را بشناسید! 
مهمترین مطلبی که والدین باید بدانند مدت زمان 
مفیدی است که برای انجام تکالیف لازم است. این 
زمان برای سنین مختلف و بسته به شرایط دانش 
آموز متفاوت است.  والدین هم باید شرایط سنی 
کودک را در نظر داشته باشند بطوری که کودکان 
و دانش آموزان پایه های ابتدایی را مدت زمان زیادی 
وادار به انجام تکالیف نکنند.  صاحبنظران تعلیم و 
تربیت مدت زمات لازم برای انجام تکالیف را برای 
بچه های کودکستان تا پایه دوم ابتدایی 10 تا 20 
دقیقه در هر روز و برای پایه های بعدی دوره ابتدایی 
30 تا ۶0 دقیقه پیشنهاد می کنند.  بنابراین والدین 
نباید جهت یادگیری بهتر دانش آموز و با این تصور 
که هر چه زمان بیشتری صرف مطالعه دانش آموز 
شود یادگیری او نیز بیشتر خواهد شد مدت زیادی 
کودک خود را وادار به درس خواندن کنند.  مسلماً 
کودک در این مدت زمان اضافی به کارهای دیگری 

مثل خیالبافی های ذهنی مشغول می شود. 
مسئولیت انجام تکالیف و وظیفه شناسی در 

این مورد را به او واگذار کنید 
برخی از والدین خود را مسئول کامل انجام تکالیف 
می دانند، به صورتی که در مدت انجام تکالیف بالای 
سر دانش آموز حضور دارند، زمان شروع انجام تکالیف 
ارائه  زائدی  های  راهنمایی  و  می کنند  تعیین  را 
می کنند.  هر چند لازم است والدین بویژه در سال 
های اول دبستان و آمادگی با نظارت خود برنامه ریزی 
و مسئولیت پذیری را به کودک خود آموزش دهند، 
اما برخی از والدین به اشتباه این مسئولیت را خود بر 
عهده می گیرند، بنابراین نمی توانند احساس مسئولیت 
در قبال انجام تکالیف را به کودکان خود یاد دهند، 
بطوری که اگر یک روز مادر حضور نداشته باشد اصلا 
به یاد هم نخواهد آورد که باید تکالیفش را انجام دهد. 
بنابراین والدین با نظارت مفیدی که بر انجام تکالیف 
دارند کم کم باید کودکان را مسئولیت پذیر بار آورند، 
بطوری که در صورت عدم حضور والدین نیز احساس 

مسئولیت برای انجام تکالیف را داشته باشند. 
این والدین در سال های بعدی تحصیل، کمتر 
مواجه  خود  کودکان  نخواندن  درس  مشکل  با 
می شوند،به عبارتی چون والدین نمی توانند در تمام 
دوران تحصیل در انجام تکالیف فرزندان خود نظارت 
مستقیم داشته باشند با افت تحصیلی آن ها مواجه 

می شوند. 
در حالی که اگر این احساس مسئولیت را از دوران 
کودکی در کودک شکل داده باشند با مشکلاتی از این 

قبیل مواجه نخواهند شد. 
به روش انجام تکالیف توسط فرزندتان دقت 

کنید 
هر کودکی ممکن است تفاوت هایی در روش انجام 
تکالیف خود داشته باشد. قبل از اینکه روش خاصی 
را به آن ها القا کنید یا بخواهید آن ها را کمک و 
راهنمایی کنید به روش آن ها توجه کنید.  ببینید 
در چه مدت زمان بدون کمک شما می تواند تکالیفش 
را انجام دهد؟ چه اشکالاتی دارد؟ آیا خیالبافی در 
حین انجام تکالیف دارد؟ آیا مرتبا جای خود را عوض 
می کند؟ آیا در حین انجام تکالیف به کارهای دیگری 
هم می پردازد؟ یا اینکه حواس او به انجام تکالیفش 

است؟ پاسخ به این سوال ها به شما کمک می کند. 
با معلم فرزندتان صحبت کنید 

ارتباطی که با معلم برقرار می کنید کمک زیادی 
می تواند به شما کمک کند، با صحبت با او می توانید 
انتظاری که در  از  را بشناسید و  او  شیوه و روش 
مورد نحوه انجام تکالیف دارد مطلع می شوید و بهتر 
می توانید به فرزند خود در انجام تکالیف راهنمایی ارائه 
کنید. هدف معلم را از انجام تکالیف بشناسید و نقطه 

ضعف های فرزند خود را بهتر شناسایی نمایید. 
پاسخ ندهید، راهنمایی کنید 

وقتی فرزندتان از شما کمکی برای انجام تکالیفش 
می خواهد، پاسخ حاضر و آماده به وی ندهید بلکه او 
را راهنمایی کنید تا خودش بتواند به جواب مورد نظر 
برسد.  به این ترتیب شما او را عادت می دهید که از 
توانایی های خود استفاده کند و خلاق تر و فعال تر 

باشد. انجام تکالیف به فرزندتان کمک نخواهد کرد 
که آنها را بفهمد و از آن اطلاعات استفاده کند و نیز 
باعث نخواهد شد که وی به توانایی هایش اعتماد کند 
و دلگرم شود.  فعال شدن دانش آموز در انجام تکالیف 
موجب می شود پاسخ هایی را که خودش پیدا می کند 
بهتر به خاطر بسپارد تا حفظ پاسخ هایی که شما 

به او داده اید. 
برنامه ریزی داشته باشید 

با کمک فرزند خود یک برنامه منظم برای انجام 
تکالیف تهیه کنید. برنامه را در یک محل مناسب و 
در دید او نصب کنید.  برای تشویق او به انجام تکالیف 
می توانید در مقابل هر روز که تکلیف آن را به موقع، 
خوب و دقیق انجام داده یک علامت بزنید و در آخر 
هفته اگر توانسته باشد تکالیف خود را خوب انجام 
دهد و با توجه به تعداد ستاره ها جایزه ای به او بدهید. 
بهتر است جایزه مورد نظر را در همان حین برنامه 
ریزی معین کنید و در آخر برنامه آن را یادداشت 
کنید و یا برای کودکان کوچکتر شکل آن را بکشید. 

به این ترتیب عملکرد کودک دائما در جلوی او 
قرار دارد و مسئولیت پذیری او نیز تقویت می شود. به 
تدریج می توانید تعداد ستاره ها را برای دریافت جایزه 
افزایش دهید.  مثلا اگر در آغاز برنامه به ازای هر هفت 
ستاره می توانست جایزه را کسب کند در مراحل بعد 
به ازای هر 14 ستاره می تواند به جایزه مورد نظر برسد. 

شرایط مناسب برای انجام تکالیف را مهیا 
کنید 

مکانی ثابت، ساکت و از لحاظ نور و صدا و حرارت 

مناسب ضروری است. حتما از یک میز تحریر کمک 
بگیرید ،تلویزیون را خاموش کنید و یا اتاق دیگری 
برای انجام تکالیف فرزندتان در نظر بگیرید.  پخش 
برنامه های تلویزیونی که برای وی جذاب هستند و 
یا موجب کنجکاوی او می شوند حواس او را پرت 

خواهد کرد. 
نتیجه کار را بررسی کنید 

زمانی که فرزند شما تکالیف خود را انجام داد حتما 
در حضور او آنها را بررسی کنید. می توانید وقتی برای 
این کار اختصاص دهید و با کمک خود او تکالیف را 
بررسی کنید. مثلا میزان اشتباهات او را در رونویسی 

پیدا کنید و از او بخواهید اقدام به رفع آنها بکند. 
برنامه زندگی خود را تنظیم کنید 

تنها تنظیم برنامه ای منظم برای انجام تکالیف 
فرزندان کافی نیست. برای زندگی خانواده خود نیز 

برنامه منظمی داشته باشید. 
بدون  و  برنامه  فوق  برنامه های  از  حتی الامکان 
برنامه ریزی قبلی خودداری کنید. مثل مهمانی ها و 
تفریح های بدون برنامه قبلی و... یا حداقل سعی کنید 
این برنامه ها مقارن با زمان انجام تکالیف فرزندان 

نباشد. 
اگرشما یکبار برنامه او را به خاطر برنامه های خود 
به هم بریزید، راه را برای بی نظمی او فراهم ساخته اید. 
در کارهای دیگر خود نیز با برنامه و مسئولیت پذیر 
باشد. تا الگوی مناسبی برای فرزندان خود باشید. 
فرزندان تعهد و مسئولیت پذیری را در خانواده و با 

مشاهده رفتار والدین یاد می گیرند. 
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نکــته

اتاق های فکر تندروها و دلواپسان علیه سبد رای روحانی فعال 
شده  است، گویا قرار است نه با یک کاندیدا که با چند کاندیدا به 
مصاف رییس جمهور مستقر بروند تا شاید آرای حسن روحانی را 

پراکنده سازند.
یا رییس دولت  باشد  فرقی نمی کند محمود احمدی نژاد 
اصلاحات یا اکبر هاشمی رفسنجانی اساسا شکست رییس جمهور 
مستقر که برای دور دوم نامزد بوده تاکنون امکانپذیر نبوده است. 
حالا اما در نیمه دوم دهه نود کسانی پیدا شده اند که می خواهند 
این طلسم سیاسی را شکسته و برای اولین بار پدیده رییس 
جمهور یک دوره ای را در تاریخ سال های بعد از انقلاب ثبت 

کنند.
کسانی که از همان ابتدای ریاست جمهوری حسن روحانی هر 
آنچه در توان داشته اند انجام داده اند و بازی را از همه صورت های 
ممکن آن ادامه داده اند. دلواپسان دوران اکنون در یک هماوردی 
سنگین قراردارند؛ برهه ای از تاریخ که قرار است رییس دولت 
بعدی از ماحصل تحولات این چند ماهه تعیین شود. فعلا هدف 
یکی است و راه ها متفاوت. همه رقبا می خواهند حسن روحانی 
دیگر رییس جمهور نباشد. این وسط فعلا صدای کسانی بلندتر 
است که از ایده کثرت برای مبارزه دفاع می کنند؛ ایده ای که 
شاید بتوان آن را اینگونه تفسیر کرد »یورش دسته جمعی به سبد 

رای آقای رییس جمهور«.
اینکه منتقدان آقای روحانی }که البته نمی توان از لفظ کلی 
اصولگرایان درباره آن استفاده کرد، چرا که بخش قابل توجهی 
از اصولگرایان اکنون دلشان با روحانی شده است { چگونه می 
خواهند با رقیبشان در اردیبهشت 9۶ مواجه شوند دو جواب 
بیشتر ندارد. بر اساس شواهد موجود اکنون دو ایده در این مورد 
موجود است. ایده شماره یک می گوید نمی توان با یک نامزد 
واحد به مصاف رییس دولت مستقر رفت. طرفداران این ایده می 
گویند باید با چند نامزد مختلف وارد رقابت شد و سپس در مرحله 
بعدی به یک نامزد واحد رسید. ایده دومی هم این وسط هم که 
می گوید باید ساز و کار وحدت را فراهم کرد. همان حرف های 
قدیمی را می زنند. گعده نشینی کنند؛ چند داور بگذارند و شورای 

انتخاب. یکی را برگزینند آنگاه به استقبال اردیبهشت بروند.
اینجا دراین تحلیل بنا بر این است که ایده اول منتقدان را 
بررسی کنیم، ایده همان افرادی که قرار است دسته جمعی به 

مصاف سبد رای روحانی بروند.
پلن یک؛ حمله به پایگاه رای یک رییس جمهور میان جناحی

حسن روحانی نه یک رییس جمهور فراجناحی که به تعبیر 
درست تر یک رییس جمهور میان جناحی است؛ ذات راستگرایی 
دارد اما مشی اصلاح طلبی در او کم دیده نمی شود. او اقتضای 

زمانه ما شده است. در میانه آشفتگی برجای مانده از دوران 
محمود احمدی نژاد یکباره رییس جمهور شد و در یک شرایط 

کاملا متفاوت با سبدی از آرای ناهمجنس به پاستور رسید.
اگر از برداشت های سطحی که می گوید رای حسن روحانی 
متعلق به اصلاح طلبان است عبور کنیم برداشتی عمقی تر به ما 
می گوید سرمایه اجتماعی آقای رییس جمهور هویتی پیچیده از 
آن دارد که تصور می شود. یک سبد رای که هم اصولگرا دارد؛ هم 

اصلاح طلب، هم طبقه متوسط دارد و هم طبقه ضعیف.
آرای منفی او هم جالب است یک سبد از افراد مختلف؛ از 
بورژوا و خرده بورژوا در آن دیده می شود تا پرولتاریا و طبقه 

فرودست. 
در میان منتقدان حسن روحانی کسانی را داریم که می گویند: 
سبد رای آقای رییس جمهور فقط متعلق به اصلاح طلبان نیست. 
به بیان دیگر آنها معتقدند این سبد رای، سرمایه اجتماعی یک 
طیف بلوکه شده به نام اصلاح طلبان نیست که بنا بر آن نتیجه 
گرفته شود نمی توان حتی نگاهی برای جذب آن داشت. آنچه 
رخ داده این است که حسن روحانی در جریان مبارزات انتخاباتی 
توانسته از همه طیف های ممکن جمعیتی را متمایل به خود 
کند. او اصلاح طلبانی را به همراه خود داشته که وضعیت دوران 
را استثنایی دانسته اند و خواسته شان تشکیل دولت استثنایی 

بوده است.
این اما همه ماجرا نبود. اصولگرایانی هم که زخم دوران محمود 
احمدی نژاد را بر قامت سیاسی شان داشتند حسن روحانی را 
فردی مورد اطمینان یافتند برای گذار از دوران سخت 8 ساله 
و شرایط پسا احمدی نژاد. صادقانه بگوییم این اصولگرایان ذات 

راستگرایی حسن روحانی را مبنا قرار داده اند.
اگر نظر سیاسی همین دو جناح را تنها مد نظر قرار دهیم؛ 
مدافعان ایده اول می گویند می توان با عنایت به همه آنچه در این 
سه و سال و اندی گذشته سامان این سبد رای را شکست. در این 
بخش تاکتیک جذب رای نیست بلکه هدف اصلی پراکنده سازی 
آرا است. دقیق ترش این است که می گویند می توان با برجسته 
سازی رخدادها، پیمان را سست کرد و ساز جدایی را کوک کرد. 
آنها البته نقشه ای هم برای طبقات اجتماعی این سبد رای دارند.

طبقاتی که هر کدام به دلیلی جذب حسن روحانی شدند. 
طبقات بوژوا و خرده بورژوا که دوران محمود احمدی نژاد آنها را 
تا مرز ورشکستگی رسانده بود و سرمایه هایشان را چون خانه ای 
روی آب کرده بود. طبقات فرودست و کارگر که دولت سابق با 
وعده آوردن نفت بر سر سفرهایشان آنها را فریفته و هر آنچه در 
جیبشان بود را نیز به باد فنا داده بود. طبقه متوسطی که همه 
این سال های 8 ساله احمدی نژاد را گوشه نشینی کرده و دلخور 

از شرایط دوران به دنبال یک منفذ بود برای تابیدن روزنه ای از 
امیدهایشان.

از این جمعیت درصد مهمی به این رسیدند که باید به حسن 
روحانی رای داد؛ اما از این طبقات حامی برخی نیز اکنون در 
وضعیت رفتن و ماندن در کنار آقای رییس جمهور مردد مانده 
اند. این دقیقا نقطه هدف طرفداران ایده اول است. می گویند می 

توان این ها را جدا ساخت.
پلن یک برای شکست حسن روحانی اما این را هم به تندروها 
می گوید نمی توان کسی را یافت که توانایی ایجاد این گسست 
را داشته باشد. کسی که بتواند هم طبقه فرودست را جذب کند 
و هم طبقه بورژوا را راضی کند. کسی که قدرت پراکنده سازی 
اصولگرایان و اصلاح طلبان گرد آمده بر پیرامون حسن روحانی 

را داشته باشد.
پس چنین است که آنها به این ایده رسیده اند: »یورش دسته 
جمعی به سبد رای آقای رییس جمهور«. می گویند باید همه 
بیایند؛ فردی مانند محسن رضایی بیاید تا رای قومیتی بیاورد و 
حاشیه نشین ها را جذب خود کند. کسی ساده پوش را بیاورند، 
حرف های پوپولیستی بزند تا آرا طبقه فرودست را جذب کند و 
کسی مانند سعید جلیلی هم بیاید تا نقطه قوت دولت را پاشنه 

آَشیل اش سازد؛ می خواهند مذاکرات و برجام را تخطئه کنند.
یک بازی چند وجهی که در اتاق های تصمیم گیری درباره آن 
بحث می شود. این ایده اما چندان هم قرص و محکم نیست چرا 
که تصمیم سازانی که آن را طراحی کرده اند تنها مانده اند. بزرگان 
راست گرا مخالف آن شده اند. صحیح ترش این است: می گویند 
طراحان این ایده دنبال بهانه اند و نقشه شان چیز دیگری است. 
آنها از این بی نظمی و یورش دسته جمعی می خواهند نافرمانی 
خودشان از اتاق های تصمیم گیری را به صورت تئوریک توجیه 
کنند. از آن مهمتر، آنها که مصداق این ایده پردازان هستند چند 

بار امتحان شده اند؛ مردم دیگر به آنها اعتماد ندارند.
سرگشتگی میان مخالفان و منتقدان آقای رییس جمهور 
شدت گرفته است؛ از قرار هرکسی کار خود را خواهد کرد. 
معنای چنین وضعیتی البته یورش دسته جمعی به سبد رای 
آقای رییس جمهور نیست. آنچه رخ خواهد داد این است: »هر 
کسی که بخواهد و بتواند نامزد می شود. بی توجه به ایده 
پردازان، فارغ از آنچه تصمیم سازان راستگرا می خواهند. هیچ 
کس برای ائتلاف و کناره گیری نمی آید. همه خواهان رییس 
جمهوری هستند.« پس در چنین شرایطی زیاد نباید نگران 
سرنوشت آقای روحانی بود؛ چرا که یک پیش بینی این است؛ 
صحنه انتخابات 9۶ در نهایت چندان شلوغ نیست. این پیش 

بینی را فراموش نکنید!

دارند  اعتقاد  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان   
در شرایطی که قرارداد استرداد بین ایران و کانادا برای 
مجرمین وجود ندارد، اما اتاوا می تواند با عودت خاوری 
به کشور، حسن نیت خود را در زمینه بازگشایی سفارتش 

در تهران نشان دهد.
می توان به جرأت گفت محمودرضا خاوری یکی از 
بزرگترین مفسدان اقتصادی در کشور است که تا سالیان 
سال اسم او از ذهن و افکار ملت ایران پاک نخواهد شد. 
خاوری مدیر عامل سابق بانک ملی بود با سوء استفاده 
از اعتماد مسئولان کشوری، دست به اختلاسی زد که 
میزان صفرهای آن قابل تصور نبود او کاری کرد که هرگز 
رقم سه هزار میلیارد تومان از تاریخ اقتصادی کشور پاک 
نشود. خاوری به واسطه داشتن تابعیت مضاعف به راحتی 
از کشور فرار کرد و هرگز در دادگاه حاضر نشد تا از خود 

دفاع کند.
با این حال پلیس بین المللی ناجا و دستگاه قضایی با 
پیگیری پرونده محمود خاوری تلاش کردند، موقعیت این 
متخلف را در کانادا شناسایی کنند. به گفته رئیس پلیس 
بین المللی ناجا، موقعیت خاوری در کانادا شناسایی شده 
است و برای استرداد او باید مقامات سیاسی و قضایی وارد 

عمل شوند.
ایران با کانادا در زمینه استرداد مجرمین قرار داد ندارند 
به همین جهت استرداد خاوری کاری سخت و مشکل 
شده است اما در شرایطی که دولت جدید اتاوا تلاش دارد 
روابط خود را با تهران ترمیم کند، به نظر می رسد فرصت 
خوبی باشد که در مذاکرات برای روابط دیپلماتیک بحث 

برگشت خاوری به کشور نیز مطرح شود.
نمایندگان مجلس در گفت و گو با خانه ملت، در 
خصوص استرداد خاوری اظهار نظر کردند که در ادامه 

می خوانید.
 

محمدی: 
قرار داد استرداد مجرمین با کانادا نداریم

داوود محمدی در گفت و گو با خانه ملت با اشاره به 
اینکه رئیس پلیس بین الملل ناجا از شناسایی محمود 
داده است، گفت:  اینترپل خبر  پلیس  خاوری توسط 
پیگیری ادامه پرونده خاوری و استرداد او با دستگاه قضایی 

است چرا که پرونده این فرد در قوه قضایی تشکیل و 
پیگیری می شود.

نماینده مردم قزوین در مجلس دهم شورای اسلامی 
ادامه داد: اگر قرار داد استرداد مجرمین بین ایران و کانادا 
منعقد می شد می توانستیم به راحتی خاوری را به کشور 
بر گردانیم اما در حال حاضر چنین قراردادی وجود ندارد 
و باید از طریق رایزنی های دیپلماسی استرداد این مجرم 

را دنبال کرد.
وی گفت: در حال حاضر روابط ایران و کانادا رو به 
بهبود است و احتمال دارد در جریان ارتقا روابط بتوانیم 

موضوع خاوری را دنبال کنیم.
عضو هیات رئیسه کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس 
شورای اسلامی اظهار داشت: اینکه استرداد خاوری را یکی 
از شروط برقرار ارتباط با کانادا قرار دهیم مبنای درستی 
مذاکرات  در  است  بعید  بنابراین  نیست  ارتباط  برای 
بازگشایی سفارت کانادا بحث استرداد خاوری مطرح شود.

 
کاظمی: 

احتمال استرداد خاوری به کشور 
بسیار قوی است

محمد کاظمی در گفت و گو با خانه با اشاره به اینکه 
پلیس بین الملل ناجا از شناسایی خاوری خبر داده است 
اظهار داشت: کشورها به این اصل معتقد هستند که 
بحث فساد، اختلاس، برداشت غیر قانونی و تصرف اموال 
عموم زشت و قبیح است همه دنیا قبول دارد که مجرم 
باید تحت تعقیب قرار بگیرد، دولت کانادا هم اگر چنین 
حقوقی را قبول دارد باید نسبت به استرداد خاوری عمل 

کند.
نماینده مردم ملایر در مجلس دهم شورای اسلامی 
ادامه داد: البته برای اینکه کانادا دست به چنین اقدامی 
بزند لازم است ارتباط سیاسی برقرار شود که در حال 
حاضر به نظر می رسد اتاوا آمادگی برای همکاری سیاسی 

و تحویل خاوری را دارد.
وی گفت: روابط ایران و کانادا بهتر از گذشته شده 
است و بهتر است وزارت امور خارجه با هماهنگی با 
دستگاه قضایی درخواست استرداد خاوری را به گوش 
دولت کانادا برساند، انتظار داریم کانادا فردی که به حقوق 

ملت تجاوز کرده است را به ایران تحویل دهد.
این نماینده توضیح داد: بین ایران و کانادا توافقنامه 
استرداد مجرمین منعقد نشده است اما تحویل خاوری می 
تواند بر اساس تعامل بین المللی صورت گیرد و اگر کانادا 
تلاش دارد که رابطه خود را با ایران بهبود ببخشد تحویل 

خاوری می تواند نشان دهنده عزم آنها در این باره باشد.
کاظمی افزود: نمی توان تحویل خاوری را به عنوان 
یکی از شروط بازگشایی سفارت کانادا در نظر گرفت 
چرا که قرارداد استرداد مجرمین نداریم اما می توانیم 
درخواست افکار عمومی ایران را به گوش دولت کانادا 
برسانیم. عضو هیات رئیسه کمیسیون قضایی و حقوقی 
مجلس شورای اسلامی تاکیدکرد: باتوجه به پیگیری 
دولت کانادا برای برقراری ارتباط باایران به نظر می رسد 

احتمال استرداد خاوری به کشور قوی باشد.
 

بختیار: 
دستگاه قضا استرداد خاوری را 

با جدیت پیگیری کند
علی بختیار در گفت و گو با خانه ملت با اشاره به 
اینکه رئیس پلیس بین المللی ناجار از شناسایی خاوری 
خبر داده است، اظهار داشت: از آنجایی که جرم خاوری 
مشخص شده است و پلیس اینترپل هم محل این مجرم 
را شناسایی کرده است، انتظار داریم در این برهه زمانی 

دستگاه قضا موضوع را با جدیت دنبال کند.
شورای  دهم  مجلس  در  گلپایگان  مردم  نماینده 
اسلامی ادامه داد: از سوی دیگر انتظار داریم که دولت 
کانادا باتوجه به جرم خاوری او را به ایران تحویل دهد 
مخصوصا که دولت جدید این کشور تلاش دارد روابط 

خود را با ایران بهبود ببخشد.
وی گفت: دستگاه قضایی کشور تا کنون با پیگیری از 
طریق پلیس اینترپل تعقیب خاوری را دنبال کرده است 
و اکنون زمان آن رسیده که با جدیت تمام تر این مجرم 

را به کشور بر گرداند.
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای 
اسلامی اظهار داشت: با توجه به اینکه کانادا تلاش دارد با 
ایران ارتباط دیپلماتیک داشته باشد قطعا استرداد خاوری 

را به عنوان یکی شرط می پذیرد.

دادستان تهران خبر داد

دستگیری دو متهم 
مروج فساد و ابتذال جنسی

دادستان عمومی و انقلاب تهران از دستگیری دو متهم مروج فساد و ابتذال جنسی 
خبر داد.

جعفری دولت آبادی در پنجمین نشست دادستانی تهران در حوزه آسیب های 
اجتماعی با موضوع عفاف و حجاب از دستگیری یک متهم سابقه دار و فعال در ماساژ 
غیرمجاز و مختلط و هم چنین از دستگیری یک متهم مروج فساد خبر داد.  وی با 
بیان اینکه متهمان با صدور قرار تامین مناسب به زندان معرفی شده اند، گفت: هر دو 
متهم سابقه فعالیت های غیرقانونی در زمینه ترویج فساد و ابتذال جنسی داشته اند. 
جعفری دولت آبادی در ادامه جلسه در بیان اهمیت مهدهای کودک افزود: به مهدهای 
کودک نباید به محل نگهداری کودکان نگاه کرد، بلکه مهدهای کودک پرورشگاه فرهنگی 
هستند؛ زیرا کودکان امروز، مردان و زنان آینده هستند لذا با سرمایه گذاری بر روی 
کودکان، آینده آنها را تضمین کرده ایم. وی اختلاف میان دستگاه ها از جمله سازمان 
بهزیستی و آموزش و پرورش در مدیریت امور مربوط به مهدکودک ها را قابل رفع در 
این جلسات ندانست، اما اعلام کرد موضوع را به دستگاه های مربوطه انعکاس خواهد داد.  
دادستان تهران از سازمان بهزیستی خواست نظارت ها را در عرصه عمل تشدید کند 
و پیشنهاد کرد جمعی از نمایندگان دستگاه های حاضر در جلسه با سازمان بهزیستی 
همکاری کرده و در قالب گروه های جداگانه از مهد کودک ها بازدید کنند. دادستان 
تهران از اعلام برخی آمارهای بدون مبنا از سوی برخی افراد و مسئولان در حوزه های 
مختلف انتقاد کرد و افزود: آمارها نباید موجب سیاه نمایی و سلب اعتماد مردم شود و 
در عین حال آمارها باید واقعی باشد. جعفری دولت آبادی در خصوص پیشنهاد برگزاری 
جلسه با طراحان لباس، موضوع را به یک کارگروه  ارجاع داد. وی پیشنهاد کرد با مدیران 
مراکز تولید البسه، جلساتی با حضور نمایندگان دستگاه های اجرایی و تولیدکنندگان 
کلان آنها برگزار شود و از معاون دادسرا خواست تمرکز جلسات در مورد لباس هایی باشد 
که جهت ارائه در بهار سال آینده در حال تولید و قابل ارائه خواهد بود.  دادستان تهران 
مطالبه از دستگاه های فرهنگی که بودجه های مربوط به عفاف و حجاب را در اختیار 
دارند، امری مهم تلقی کرد و اظهار داشت: به تدریج از نمایندگان دستگاه های مربوطه 

دعوت خواهد شد تا در خصوص عملکرد خود توضیح دهند.
دادستان تهران گفت:3۶ دستگاه و سازمان حدود ۶ هزار میلیارد تومان بودجه برای 
امور فرهنگی در اختیار دارند. جعفری دولت آبادی با انتقاد از مصرف گرایی و تجمل 
گرایی،  برونرفت از چنین آسیبی را منوط به توجه به نقش جامعه در تربیت و پرورش 
انسان ها دانست. وی به تاثیر و نقش آثار عملکرد مسوولان بر رفتار مردم اشاره کرد و 
با ابراز اطمینان از این که عملکرد مناسب مسوولان موجب تغییر رفتار و دیدگاه مردم 
خواهد شد اظهار داشت: بخشی از مشکلات کنونی در همه حوزه ها از جمله سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی، به رفتار مسوولان بر می گردد.  دادستان تهران با انتقاد از اینکه 
برخی مسئولان با در پیش گرفتن منش اشرافی گری، فراموش کرده اند که با همراهی و 
حضور مردم به مقام و منصب رسیده اند، افزود: رفتار و عملکرد مسئولان در نگرش مردم 

به موضوع عفاف و حجاب موثر است.

بزرگان اصولگرا مخالف بازی چندوجهی دلواپسان

یورش تندروها به سبد رای روحانی

در گفتگو با تعدادی از نمایندگان مجلس مطرح شد

استرداد خاوری پیش شرط ایران برای برقرار رابطه با کانادا

نظارت مستمر بر نمایندگان مجلس وارد پیچیدگی جدیدی می شود

نظارت جنجالی!
ابلاغ سیاست های کلی انتخابات توسط رهبر معظم انقلاب بحثی تازه را میان 
مجلس  و شورای نگهبان ایجاد کرده است. بحث  استمرار نظارت بر عملکرد نمایندگان 
در دوران نمایندگی در روزهای اخیر با واکنش هایی روبه رو بوده است.  علی مطهری و 
برخی از نمایندگان اصلاح طلب از منتقدان مطرح شدن بحث نظارت شورای نگبهان 

بر نمایندگان مجلس هستند.
چندی پیش رهبر معظم انقلاب سیاست های کلی انتخابات را که پس از مشورت 

با مجمع تشخیص مصلحت نظام تنظیم شده است، ابلاغ کردند. 
در یکی از بندهای سیاست های تنظیمی درباره بحث نظارت شورای نگهبان 
بر مراحل انتخابات آمده است: »تعیین ساز وکار لازم برای حسن اجرای وظایف 
نمایندگی، رعایت قسم نامه، جلوگیری از سوءاستفاده مالی، اقتصادی و اخلاقی و انجام 
اقدامات لازم در صورت زوال یا کشف فقدان شرایط نمایندگی مجلس در منتخبان.« 
این بند باعث شده است اختلاف تفسیری میان شورای نگهبان و نمایندگان مجلس 

به وجود آید. 
آیت الله احمد جنتی دبیر شورای نگهبان ضمن تاکید بر نظارت بر نمایندگان در 
طول دوره نمایندگی »گفت: »مجلس مصوبه ای برای نظارت بر نمایندگان داشت اما آیا 

طی سالهای پس از تصویب آن، تاکنون اقدامی صورت گرفته است؟« 
وی افزود: »نظارت بر نمایندگان نباید تشریفاتی باشد. اگر نماینده ای وارد مجلس 
شد بعد مشخص شد فاقد شرایط بوده است یا اینکه در طول دوره، این شرایط را از 
دست داد و از موقعیت و قدرت خود سوء استفاده کرد، آیا نباید اقدامی شود تا دوره 

نمایندگی او به پایان برسد؟« 
دبیر شورای نگهبان گفت: »امیدوارم با تأکید بر سیاست های کلی انتخابات بر این 
امر، شاهد نظارت بهتری بر نمایندگان باشیم و سازوکارهای آن مهیا گردد.« سخنان 
دبیر شورای نگهبان این شائبه را تقویت کرد که این شورای به دنبال برعهده گرفتن 
نقش تازه ای است و می خواهد نظارت بر عملکرد نمایندگان در دوران نمایندگی نیز 

در دست داشته باشد. 
بحث بر سر دامنه نظارت شورای نگهبان بر انتخابات مجلس پیش از این در ماجرای 
رد صلاحیت مینو خالقی منتخب مردم اصفهان داغ شده بود. در این باره اختلافاتی 
میان مجلس و دولت با شورای نگهبان وجود داشت. شورای نگهبان اعلام کرد تا زمان 
تأیید اعتبارنامه منتخبان مردم در مجلس شورای اسلامی می تواند نظارت خود را 

اعمال کند. این در حالی است که دولت و مجلس مخالف این نظر شورا بودند. 
پس از اظهارات دبیر شورای نگهبان علی مطهری نایب رییس دوم مجلس به 
سخنان آیت الله جنتی انتقاد کرد و گفت: »نظارت بر نمایندگان در طول دوره 
نمایندگی اگر بخواهد شامل اظهارنظرهای نمایندگان شود حریت و آزادگی آنها را از 
بین می برد.« مطهری افزود: »نظارت بر باقی بودن صلاحیت نمایندگان در طول دوره 
نمایندگی موضوع جدیدی نیست چون اکنون هم اگر نماینده ای جرم بزرگی مانند 
قتل یا شرب خمر و یا فساد مالی و اخلاقی بزرگی مرتکب شود با او برخورد می شود و 

مجلس می تواند اعتبارنامه او را باطل کند.«
 او تاکید کرد که اگر بخواهیم این نظارت را شامل اظهارنظرهای نمایندگان بدانیم 
و هر اظهارنظری را که مخالف نظر ما بود مخل امنیت ملی معرفی کنیم و آن نماینده 
را سلب صلاحیت کنیم این امر با اصول 84 و 8۶ قانون اساسی سازگار نیست؛ چرا 
که طبق این دو اصل نماینده مجلس حق دارد در همه مسائل داخلی و خارجی کشور 
اظهارنظر نماید و نمی توان او را به سبب نظراتی که در مجلس اظهار کرده تعقیب یا 

توقیف کرد. 
»محمد رضا تابش نائب رئیس فراکسیون امید مجلس نیز در واکنش به سخنان 
آیت الله جنتی با بیان این که »استمرار نظارت شورای نگهبان در دوره نمایندگی مبنای 
قانونی ندارد«، گفت که در حال حاضر سازوکار نظارت در طول دوران نمایندگی از 
طریق اجرای قانون نظارت بر رفتار نمایندگان وجود دارد. پس از این سخنان  عباسعلی 

کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان درباره سخنان آیت الله جنتی توضیح داد. 
کدخدایی گفت: »ما نگفتیم شورای نگهبان این نقش نظارتی را ایفا کند، ما گفتیم 
شورای نگهبان تا زمان تأیید اعتبارنامه منتخبان مردم نظر می دهد، بعد از تأیید 
اعتبارنامه ها دیگر رویه ای نبوده که شورای نگهبان اعلام نظر کند اما ضرورت داشت 

که این کار انجام شود. 
در یکی از بندهای سیاست های کلی انتخابات آمده که سازوکاری برای نظارت 
بر استمرار شرایط نمایندگی پیش بینی شود. حالا این سازوکار چه باشد در سیاست 
های کلی انتخابات به آن اشاره نشده است.« او افزود: »از نظر منطقی در اینکه مرجع 
نظارت داخل یا خارج مجلس باشد تفاوتی نمی کند، هیچ کدامش هم ناقض اصل 84 
قانون اساسی نیست که بخواهد آزادی نمایندگان در اظهارنظر را محدود یا سلب کند. 
به گزارش فرارو، درباره مرجع نظارتی هم معمولا این طور گفته می شود که باید نهادی 
متفاوت از خود آن نهاد باشد. اگر ما بحث خود نظارتی را داشته باشیم همین نکته ای 
می شود که دبیر محترم شورای نگهبان به آن اشاره کردند که شاید کارآمد نباشد و 
نتواند وظایف نظارتی اش را انجام دهد بنابراین منطقا بهتر است که سازوکار نظارت بر 
رفتار نمایندگان خارج از مجلس باشد ولی نهایت منوط به تصویب قانون است و ببینیم 

که قانونگذار چه مرجعی را درنظر می گیرد.« 
با وجود این توضیحات سخنگوی شورای نگهبان همچنین  بحث استمرار نظارت بر 
نمایندگان مجلس، بحث سیاسی داغ این روزهای پارلمان است. این در حالی است که 
قرار است تا یک ماه دیگر لایحه جامع انتخابات از سوی دیگر به مجلس ارسال شود. 
بنا به گفته رییس کمیسیون شوراهای مجلس، این لایحه« دربرگیرنده همه قوانین 
انتخاباتی یعنی قوانین انتخابات مجلس خبرگان رهبری، مجلس شورای اسلامی، 

شوراها و ریاست جمهوری است. 
»در همین حال دیروز علی مطهری، نایب رییس مجلس تاکید کرد  که« اگر بنا 
باشد شورای نگهبان قانون اساسی در دوره نمایندگی بر عملکرد نمایندگان مجلس 

نظارت کند، مرجع دیگری باید بر فعالیت این شورا نظارت کند."
با نکته تازه ای که مطهری  مطرح کرده است، بحث نظارت مستمر بر نمایندگان 
مجلس وارد پیچیدگی جدیدی می شود. پیچیدگی که احتمالا چالش های حقوقی 
جدی در پی داشته باشد. آیا این بحث موضوع نظارت بر شورای نگهبان را داغ 

می کند؟

 جلیلی در آرزوی رسیدن به پاستور 
از میان تمام رقبای حسن روحانی در سال 92 به نظر می رسد تنها کسی که خود 
را آماده رقابت در اردیبهشت 9۶ می کند، سعید جلیلی باشد. دبیر سابق شورای عالی 
امنیت ملی ماه هاست تبدیل به منتقد شماره یک برجام و دولت روحانی شده است. 
او معمولا در هر سخنرانی خود برجام و روحانی را هدف می گیرد و سیاست های او به 

ویژه در زمینه برجام را نقد می کند.
به طور مثال او در یکی از سخنرانی های خود می گوید: متأسفانه تاکنون این اتفاق 
رخ نداده و درحالی که قرار بود بر اساس برجام و پس از انجام اقدامات ما، تمامی 
تحریم ها لغو شود؛ این موضوع از سوی غربی ها عملی نشده است.»او حتی در کنایه 
به روحانی و سخنانش در مورد اینکه کشور قبل از برجام در آستانه جنگ قرار داشت 
گفت«: متأسفانه باید گفت که عده ای پمپاژ کننده تصور غلط رسانه های غربی از ایران 
هستند و می خواهند همان تصاویر غلطی که رسانه های غربی از ایران ارائه می کنند را 

به داخل کشور پمپاژ کنند.
تمام فعالیت های سعید جلیلی در این مدت نشان می دهد دبیر سابق شورای عالی 
امنیت ملی تصمیم گرفته است وارد گود انتخابات شود. با توجه به اینکه جلیلی سال ها 
مسئول پرونده هسته ای ایران بود، قطعا برجام را تبدیل به زمین بازی خود و روحانی 
قرار خواهد داد. جلیلی تلاش خواهد کرد از تمام اشکلات برجام به عنوان چماق علیه 

حسن روحانی و تیم مذاکره کننده هسته ای استفاده کند.
روحانی در فضای سیاسی کشور نماد گفت وگو و مذاکره است و جلیلی نماد 
سرسختی در سیاست خارجی. این دو در سال 92 هم تجربه یک دو قطبی را داشتند. 
در انتخابات ریاست جمهوری سال 92، حسن روحانی توانست در این فضای دوقطبی 

با اختلاف جلیلی را شکست دهد و به مقام ریاست جمهوری برسد.
سعید جلیلی در سال 92 به جز روحانی منتقدان جدی دیگری نیز داشت. در 
انتخابات ریاست جمهوری یازدهم مناظره ای که سیاست خارجی، مسئله مورد بحث 
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری بود، همگان مشاهده کردند که در فضای دو 
قطبی ایجاد شده میان روحانی و جلیلی، اکثر نامزدها از جمله ولایتی، قالیباف و 
محسن رضایی هم صدا با روحانی به انتقاد از شیوه، دیپلماتیک جلیلی پرداختند و او 
را یکی از عاملان بروز مشکلات در کشور دانستند. حتی حداد عادل نیز، در آن جلسه 
با جلیلی هم صدایی نکرد و سعی داشت کمی از بار انتقادها به دبیر وقت شورای عالی 

امنیت ملی بکاهد.
روحانی و اصلاح طلبان به شدت علاقه مندند که جلیلی دوباره به صحنه بیاید. 
جریان طرفدار دولت یازدهم بر این باورند که جلیلی هیچ شانسی برای پیروزی ندارد و 

سبد رای او تنها همان 4 میلیونی است که در خرداد 92 به او رای دادند.
در پایان باید گفت سعید جلیلی در آرزوی رسیدن به پاستور است. جلیلی در 8 
ماه باقی مانده تا انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم تلاش می کند تا چهره خود را 
بازسازی کند و بازهم وارد عرصه رقابت شود. باید دید که در صورت حضور جلیلی در 

انتخابات اصول گرایان در مورد او چه تصمیمی خواهند گرفت.

معاون سابق دیوان عدالت اداری می گوید: لایحه قانون جامع انتخابات براساس 
سیاست های کلی ابلاغی باید قبل از دی مصوب شود تا در انتخابات ریاست جمهوری 

سال 9۶ قابلیت اجرا پیدا کند.
موسی قربانی نماینده سابق مجلس در گفتگو با خبرآنلاین با اشاره به ابلاغ سیاست 
های کلی انتخابات از سوی مقام معظم رهبری گفت: مشارکت حداکثری، انتخاب اصلح 
و محدود نکردن رأی مردم سه هدف اصلی در هر انتخاباتی است. منظور از محدود 
نکردن رأی مردم آن نیست که کسی جلوی رأی دادن افراد را بگیرد در واقع آنقدر 
در ایام رقابت های سیاسی پول خرج می کنند که مردم به یک سمت و سویی سوق 
داده می شوند یا القائات و جوسازی های سیاسی و تبلیغات نادرست را دیگر مصادیق 
این مسئله می توان برشمرد. وی افزود: براساس سیستم فعلی، قطعا برخی انتخابات 
مخدوش است چون شاید اصلح در انتخاباتی رأی بیاورد اما روند انتخابات به سمت 
انتخاب اصلح نیست، دوم همانطور که اشاره شد روی رأی مردم تأثیرگذاری هایی 
صورت می گیرد که همان تأثیرگذاری ها منجر می شود مردم به انتخاب اصلح نرسند. 
نکته سوم مخدوش شدن مشارکت ها است چون راه برای کاندیداتوری همه افراد باز 
نیست. براساس قانون انتخابات فعلی تقریبا یک سال قبل از تشکیل هر مجلسی خیلی 
از کسانی که در بدنه دولت مشغولند باید برای نامزدی در انتخابات مجلس شورای 

اسلامی از مسئولیت های خود استعفا دهند.
وی ادامه داد: مسئولان دولتی که قصد کاندیداتوری در دهمین دوره انتخابات 
مجلس شورای اسلامی را داشتند باید از یکم تیر سال 94 استعفا می دادند حال آنکه 
مجلس دهم از 7 خرداد سال 95 آغاز به کار کرد، این یعنی یازده ماه و هفت روز قبل 
از تشکیل مجلس بخش عمده ای از افراد همچون وزیر، معاون وزیر، استاندار، فرماندار، 
بخشدار، مدیرکل، رئیس اداره، نظامی، انتظامی و اطلاعاتی که صلاحیت نمایندگی 
مردم در قوه مقننه را دارند باید از مسئولیت های خود استعفا کنند. قاعدتا همه این 
افراد که انتخاب نمی شوند به فرض هم که انتخاب شوند یکسال باید بیکار باشند پس 
خیلی از این افراد صاحب صلاحیت نامزد انتخابات مجلس نمی شوند حال آنکه اگر می 

آمدند مشارکت مردم افزایش پیدا می کرد.
معاون سابق دیوان عدالت اداری یادآور شد: حالا موارد و موضوعات یادشده در 
ابلاغیه سیاست های کلی انتخابات حل شده است اما یک مشکل جدی وجود دارد 
که به قانون درآوردن این سیاست های کلی باید با رأی نمایندگان مجلس انجام شود. 

معتقدم این نقیصه ای است که باید برای آن تدبیر مناسب اندیشیده شود.

وی افزود: بیشترین اصلاحیه به قانون در ایران بر قانون انتخابات اعمال شده است 
بدون استثنا همه ادوار مجلس چندین مرتبه قانون انتخابات را اصلاح کردند، حالا 
خوشبختانه سیاست های کلی انتخابات هم اصلاحات زودرس را محدود کرد، هم مقیّد 
کرده که دیگر نمایندگان نمی توانند خلاف این سیاست ها موصوبه ای را وضع کنند، 
حتما مصوبه اصلاحیه باید دو سوم رأی نمایندگان را داشته باشد. ضمن آنکه تأکید شد 

استعفاها هم از نظر زمانی و هم از نظر مصادیق به حداقل برسد.
این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: اصلاحیه های مجلس بر قانون 
انتخابات در جهت بهبود قانون نبود بلکه در راستای منافع نمایندگان موجود انجام شد. 
البته شورای نگهبان خیلی موارد را به علت مغایرت با قانون اساسی رد کرد اما بالاخره 
اصلاحیه هایی هم بود که مورد تأیید قرار گرفت و تبدیل به قانون شد مصداقش را هم 
می توان سطح تحصیلات نامزدهای نمایندگی مجلس دانست، نخست شرط نامزدی 
برای نمایندگی مجلس خواندن و نوشتن بود، بعد به تدریج حداقل مدرک تحصیلی 
را برای نامزدی در انتخابات مجلس ارتقا دادند تا امروز که حتما باید نامزد انتخابات 
کارشناسی ارشد داشته باشد. همان موقع نمایندگان به این قانون تبصره زدند که هر 
دوره نمایندگی یک مقطع تحصیلی محسوب می شود یعنی کاملا در راستای منافع 

شخصی عمل کردند.
وی افزود: اینکه باید کل مقامات کشور ۶ ماه قبل از ثبت نام در انتخابات مجلس 
شورای اسلامی استعفا کنند کاملا با هدف تأمین منافع شخصی نمایندگان مجلس 
است، اگر در مسئولیت بودن بر روند انتخابات اثرگذار است، نمایندگان مجلس هم باید 
استفعا دهند. چه طور عضو شورای شهر یک شهرستان باید برای نامزدی در انتخابات 
مجلس یک سال قبل از آغاز دوره جدید استعفا دهد اما نماینده فعلی آن شهرستان 
در مجلس نیازی نیست این کار را کند. الان وقت اصلاح مصادیقی از این دست است.

قربانی یادآور شد: اکنون روند بررسی صلاحیت ها به قدری محدود است که واقعا 
بسیاری از افراد که صلاحیت شان رد می شود فرصت دفاع از خود را ندارند. روند 
بررسی صلاحیت ها براساس یک جدول زمانی دو یا سه هفته ای انجام می شود اما 
اعضای شورای نگهبان 12 نفر هستند زمان کافی برای رسیدگی به دفاعیات ندارند، 
حالا در سیاست های کلی انتخابات آمد که فرصت بیشتری برای این کار گذاشته شود 

و پاسخ به دلایل ردصلاحیت ها و ابطال انتخابات مکتوب باشد.
وی با اشاره به امکانات تبلیغاتی نامزدها در زمان انتخابات افزود: معتقدم در بعضی 
استان های کوچک می توان تبلیغات کاغذی را در انتخابات مجلس شورای اسلامی 

برداشت و نامزدها از طریق صدا و سیمای استان مثل ریاست جمهوری فرصت یکسانی 
برای معرفی خود و برنامه هایشان داشته باشند، همه اینها نیاز به قانونگذاری دارد.

معاون سابق دیوان عدالت اداری با بیان اینکه نکات مثبت و خوبی در سیاست های 
کلی انتخابات وجود دارد، اظهار کرد: از آنجا که تدوین کردن قانونی که این سیاست ها 
را اجرایی می کند دست کسانی است که برای خودشان حق وتو قائلند بنابراین باید از 
وقوع دخل و تصرف هنگام قانونگذاری در روح سیاست های کلی انتخابات پیشگیری 

شود تا بدون هیچ انحرافی کار تقنین به سرانجام برسد.
وی افزود: یکی از موضوعات در بندهای سیاست های کلی انتخابات آن است که 
ترتیباتی اتخاذ شود که منع حضور داوطلبان شاغل به حداقل برسد اما چون خط کشی 
و معیار روشن و دقیقی ندارد پس یکی از اعمال نظرهایی که نمایندگان مجلس هنگام 
وضع قانون درباره آن می توانند انجام دهند این است که بازه زمانی برای استعفای 
داوطلبان شاغل را از ۶ ماه به 3 ماه کاهش دهند یا فقط چند مصداق شغلی برای لزوم 
استعفا دادن از مسئولیت های اجرایی را کم کنند اما با این تغییرات اتفاقی نمی افتد، در 

واقع هنوز ریش و قیچی درست نمایندگان مجلس است.
این نماینده ادوار مجلس تأکید کرد: به نظر من می توانند کل مسئله لزوم استعفای 
مقامات کشوری قبل از انتخابات را بردارند و در قانون بیاید از زمانی که نامزد در انتخابات 
مجلس رأی آورد دیگر نباید مسئولیتی در دولت داشته باشد. در قانون نیز آمده است 
هر کس شهردار شد باید از سمت قبلی خود استعفا دهد یا در قانون آمده کسی که 

مجوز دفترخانه اسناد رسمی می گیرد نباید کارمند دولت باشد.
وی با بیان اینکه تاکنون کمترین پرونده از تخلفات انتخاباتی رسیدگی شده است، 
افزود: علت کم رسیدگی شدن به این پرونده ها هم آن است که قبل از انتخابات فرصت 
این کار وجود ندارد بعد از انتخابات هم دو حالت است یکی آنکه پرونده به کاندیدای 
مغلوب مربوط می شود که می گویند بیچاره رأی نیاورده حالا دیگر محکومش نکنیم 
یا پرونده درباره کاندیدای غالب است که رعایتش را می کنند. اینها آسیب می رساند 
حالا در سیاست های کلی انتخابات آمده که به سرعت باید به پرونده تخلفات انتخاباتی 

رسیدگی شود چون در سلامت برگزاری انتخابات اثرگذار است.
قربانی تأکید کرد: معتقدم دولت سریع ظرف مدت کوتاهی باید لایحه قانون جامع 
انتخابات را براساس سیاست های کلی ابلاغی بدهد و نمایندگان هم پس از بحث قانون 
برنامه توسعه و بودجه سال 9۶ باید همت خود را بگذارند تا آغاز پروسه انتخابات ریاست 

جمهوری سال 9۶ مصوب شود و قابلیت اجرا پیدا کند.

موسی قربانی تاکید کرد:

جلوگیری از دخل و تصرف مجلس درسیاست های کلی انتخابات

ویــژه



رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم فاطمه زنجیرانی فراهانی فرزند صفر دارای شناسنامه شماره 573 به شرح دادخواست به کلاسه 
952020 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است که 
شادروان علی فراهانی به شناسنامه شماره 1 در تاریخ 94/12/17 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده 
است و ورثه حین الفوت آن مرحوم عبارتند از:1 - محمد فراهانی فرزند صفر ش.ش 274 نسبت با متوفی 
فرزند. 2 - رسول زنجیرانی فراهانی فرزند صفر ش.ش 4891 نسبت با متوفی فرزند. 3 - هادی زنجیرانی 
فراهانی فرزند صفر ش.ش 588 نسبت با متوفی فرزند. 4 - مهدی زنجیرانی فراهانی فرزند صفر ش.ش 
037071004385 نسبت با متوفی فرزند.  5 - فاطمه زنجیرانی فراهانی فرزند صفر ش.ش 573 نسبت با 
متوفی فرزند. ۶ - ام البنین زنجیرانی فراهانی فرزند صفر ش.ش 13705 نسبت با متوفی فرزند. 7 - زهرا 
قرائی زاده فرزند اسمعیل ش.ش 3۶5۶ نسبت با متوفی زوجه. اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست 
مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ 

نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم
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همانا، دل جوان
 مانند زمین خالى است كه هر چه در آن 

افكنده شود، آن را مى پذیرد
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طنز قمـی

معاون شهردار قم:

عمده پروژه های سفر رهبری 
تا پایان سال به اتمام می رسد

معاون شهردار قم گفت: عمده پروژه های مرتبط با سفر مقام معظم 
رهبری به قم یا به اتمام رسیده یا بیش از 70 درصد پیشرفت فیزیکی 

دارند و سعی داریم عمده آنها را تا پایان سال تکمیل کنیم.
دکتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به مصوبات سفر رهبری به قم در حوزه 
مدیریت شهری، گفت: در سال 94 بالغ بر 50 میلیارد تومان پروژه هایی بوده 
که در قالب اعتبارات سفر رهبری به قم تصویب شده بود. معاون شهرسازی 
و امور زیربنایی شهرداری قم گفت: بخش زیادی از این اعتبارات در احداث 
بوستان خصوصا در مناطق محروم شهر هزینه شده و علاوه بر احداث 
14 بوستان در این مناطق، احداث کمپینگ فدك و غدیر صورت گرفت. 
قاری قرآن ادامه داد: به جز این مبلغ شهرداری نیز 100 میلیارد تومان در این 
بخش هزینه کرد تا بتوانیم پیشرفت قابل قبولی را در پروژه ها داشته باشیم. 
وی با اشاره به خرید 40 دستگاه اتوبوس از محل اعتبارات سفر رهبری به 
قم، گفت: همچنین اجرای نهضت آسفالت با محوریت مناطق محروم با 
اعتباری بالغ بر 18 میلیارد تومان انجام شد. وی با تاکید بر اینکه جمعا برای 
ساخت بوستا ن ها 18 میلیارد تومان و برای خرید 40 دستگاه اتوبوس 20 
میلیارد تومان هزینه شده است، افزود: بخشی از این اعتبارات نیز برای خرید 
و توسعه تجهیزات آتش نشانی هزینه شد. قاری قرآن به اختصاص اعتباراتی 
برای ساماندهی ورودی جعفریه، چهل اختران و دروازه ری، خاطرنشان کرد: 
عمده پروژه های مرتبط با سفر رهبری به قم یا تمام شده یا بیش از 70 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارند و سعی داریم عمده آنها را تا پایان سال تکمیل کنیم.

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد

مصالحه 81 درصدی پرونده های قضائی 
ارجاعی درکلانتری های استان قم

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان از مصالحه و سازش 81 
درصد پرونده های قضائی ارجاعی به دوایر اجتماعی کلانتری های استان 
در هفت ماهه اول سال 95 به مراکز مشاوره و مددکاری مستقر در 

کلانتری های سطح قم خبر داد.
سرهنگ احمد صادقی اظهار داشت: در این هفت ماه تعداد 4480 
پرونده و 1010 مراجع با درخواست خدمات مشاوره فردی به مراکز 
مشاوره و مددکاری مستقر در کلانتری های استان قم ارجاع شد. وی 
ادامه داد: از مجموع پرونده هایی که در واحد های مشاوره و مددکاری 
کلانتری استان مورد بررسی قرار گرفت بیش از 81 درصد از پرونده ها 
منجر به مصالحه و سازش شده است. وی اشاره کرد: با تلاش کارشناسان 
اداره مشاوره آرامش، تعداد 2919 مورد خدمات مشاوره روانشناختی، 
445 مورد خدمات روان سنجی، 1۶3 مورد خدمات مددکاری اجتماعی 
و 142 مورد مشاوره حقوقی-انتظامی به مراجعین خودمعرف و ارجاعی 
از کلانتری ها و سایر مراکز حمایتی-خدماتی در هفت ماهه اول سال 
95 ارائه شد. وی بیان داشت: بیشتر پرونده های مصالحه شده شامل 
اختلافات خانوادگی، حقوقی و موارد نزاع و درگیری است که مصالحه 
برخی از پرونده ها با تلاش مددکاران کلانتری ها باچندین جلسه پیگیری 

و رسیدگی کارشناسان مشاوره صورت گرفته است.

انقِه به من تو وَر نرو انقه به من نکو
من نمخوامت دیگه آخه جونم بیزار برو

اگ من بدم دیگه تو مِنگِشِم نگی
از یاد ببر عزیزم خال خالونجه رو

اَگ حی اوصول بیایی و یه کولی را بری
من میرافم به روت تو رو میزنم یه هو
نار ترکیده به جفت لبات گفته آفرین

هر وخ با من تو حرف میزنی انجیلک نجو
اگ آب به دستته نخور و زود بیزار زمین
اگ من صدات کنم به هو قیقاجکی ندو

یادت میات که خورده بودی تا دم گلوت
یه کاسلکین اوماج و سه تا کاسه آش جو

حی بویه میزدی و چو حالت خراب شد
افتادی تو کوچه میخوردی تیلو تیلو
اون رو یادت میات وسط کوچه یزدیا

به تقوی اوس غلوم تو کردی یه هو خیجو
یادت میات سر کوچه چل اخترون
قیل ریزیوم نبود نشسم رو قلوه رو

یادت میات با دمپایی خوردی سکندری
گفتم عزیز من دیگه اینجورکی ندو

یادت میات توی تنگه دلاورون
خارچنگ گازت گرفت فریاد زدی بدو

آلِش دَگِش اگه بکنن حال و با قدیم
با همدیگه دوباره بیشینیم دو به دو

خوش اومدی جونم

 استاندار قم با اشاره به خاستگاه فرهنگ و مذهب در 
قم گفت: محور توسعه قم صنعت گردشگری و توریست 

مذهبی است.
سید مهدی صادقی در جلسه شورای برنامه ریزی و 
توسعه استان که با حضور علی شمخانی دبیر شورای عالی 
امنیت ملی در سالن امام رضا )ع( برگزار شد، با اشاره 
به خاستگاه فرهنگ و مذهب در قم اظهار کرد: ظرفیت 
حضور مراجع، علما و فضلای حوزه علمیه و نیز اساتید 
دانشگاه در قم فرصتی مناسب برای تبیین نیازمندی های 

فرهنگی در کشور ایجاد کرده است.
وی با اشاره به وسعت استان قم و موقعیت جغرافیایی 
آن در شاهراه مواصلاتی کشور افزود: سالانه شاهد تردد 
حدود 20 میلیون مسافر و زائر در محدوده استان هستیم 
که این موضوع در کنار حضور سالانه سه میلیون زائر 
خارجی در کلانشهر قم موقعیت تأثیرگذاری در صنعت 

گردشگری برای این استان فراهم کرده است.
استاندار قم با اشاره به حضور مهاجرین و اتباع خارجی 

ساکن در قم اضافه کرد: اتباع 120 کشور خارجی در قم 
حضور دارند. صادقی ساختار تک شهری استان قم در 
تقسیمات کشور را مورد انتقاد قرار داد و تصریح کرد: با در 
نظر گرفتن رتبه سه به واسطه تک شهری بودن قم در 
بودجه تخصیصی لحاظ می شود که این بودجه در سند 
چشم انداز توسعه استان و بستر های مناسب فرهنگی و 
گردشگری موجود کافی نیست و نیاز به اتخاذ تصمیم 

مناسب دارد.
صادقی با اشاره به سهم ظرفیت های عظیم گردشگری 
و فرهنگی در استان قم در افزایش اشتغال خاطرنشان 
کرد: با حضور گروه های سرمایه گذار داخلی و خارجی 
در استان قم، درصدد افزایش سهم صنعت گردشگری 
هستیم تا ضمن توسعه اقتصادی استان بسترهای اشتغال 

جوانان قمی را نیز فراهم کنیم.
حوزه آبریز دریاچه نمک در شرایط بحرانی قرار دارد

وی به پروژه های مهم عمرانی و تولیدی در استان نیز 
اشاره کرد و گفت: پروژه آبرسانی به قم با بودجه تخصیصی 

در سفر پر برکت مقام معظم رهبری به استان اجرایی 
خواهد شد و در حال حاضر تنها سه درصد از مراحل 
پایانی آن باقی مانده است که امیدواریم با تخصیص 
بودجه لازم این پروژه تکمیل شود. استاندار قم مسائل 
زیست محیطی موجود در استان را مورد توجه قرار داد و 
خاطرنشان کرد: حوزه آبریز دریاچه نمک که هفت استان 
کشور را مورد تأثیر قرار می دهد در شرایط بحرانی قرار 
دارد و مصمم هستیم با ایجاد عزم ملی برای برطرف کردن 

مخاطرات زیست محیطی آن اقدام کنیم.
مشارکت جدی دستگاه های اجرایی 

در احداث پایگاه های سلامت
استاندار قم همچنین در جلسه بررسی احداث مراکز 
و پایگاه های سلامت استان با اشاره به ضرورت تخصیص 
مکان دائمی برای استقرار پایگاه های سلامت در استان قم 
خواستار مشارکت جدی شهرداری و دستگاه های متولی 
در این زمینه شد. سید مهدی صادقی استاندار قم طی 
سخنانی اهمیت پیشگیری در امر سلامت را مورد تاکید 
قرار داد. استاندار قم با اشاره به اجرای طرح تحول سلامت 
در دولت تدبیر و امید افزود: احداث مراکز و پایگاه های 
سلامت در این طرح به صورت خاص مورد توجه بوده 
است. نماینده عالی دولت در استان افزایش تعداد مراکز 
سلامت به 41 مرکز و 138 پایگاه در قم را مورد توجه 
قرار داد و با بیان اینکه استان قم در این زمینه پیشرو 
بوده است خاطرنشان کرد: تخصیص مکان دائمی برای 
این پایگاه ها، برای ادامه ی روند خدمت رسانی به مردم 
اندیشی شود.  برای آن چاره  بایستی  ضروری است و 
صادقی با بیان اینکه شهرداری قم در زمینه اعطای زمین 
برای ساخت مراکز سلامت از امکانات خوبی برخوردار 
است تصریح کرد: فضاهای مورد نیاز در مناطق هشت 
گانه ی قم باید توسط کارگروهی به صورت جدی مورد 

بررسی قرار بگیرد.
استاندار قم با تاکید بر تسریع در استقرار دائمی مراکز 
در  کرد:  خاطرنشان  مختلف  های  بخش  در  سلامت 
صورتیکه بتوانیم این فضا را فراهم نماییم از اعتبارات ملی 

نیز در ساخت و تجهیز آنها بهره مند خواهیم شد.

استاندار قم:

محور توسعه قم گردشگری مذهبی است

جونم
بیزار برو

 شهردار قم گفت: طبق برنامه ریزی 
تا پایان سال 10 خیابان و معبر جدید 
که در دست احداث است تکمیل شده 

و در اختیار مردم قرار خواهد گرفت.
با  سقائیان نژاد  سیدمرتضی 
تا پایان سال تعدادی از  اینکه  بیان 
پروژه های شهری در مناطق محروم 
به بهره برداری می رسد، اظهار کرد: به 
جز پروژه های کلانی از جمله تقاطع 
 15 تقاطع  محمودنژاد،  شهیدان 
خرداد، تقاطع امام علی، بلوار مرجعیت 
و ... شهرداری نگاه ویژه ای به بازگشایی 
مناطق  در  خاص  گذرهای  و  معابر 

محروم دارد.
وی با تاکید بر اینکه چند پروژه 

قدیمی که باقی مانده بود تا پایان سال اجرایی می شوند، خاطرنشان کرد: باید شرایطی 
فراهم شود تا تردد مردم در مناطق مختلف و محلات نیز تسهیل شده و تنها به پروژه های 

کلان توجه نکرد.
شهردار قم به اجرای پروژه های ادامه بلوار جمهوری، شهید فهیمی، نوقطار، حکیم، 
زینبیه، فردوسی و یاسمن در مناطق مختلف شهر تصریح کرد: تملک این پروژه و آغاز 

عملیات اجرایی آن ها تا پایان سال صورت خواهد گرفت.
وی اضافه کرد: در منطقه یک خیابان نوقطار و حکیم، در منطقه دو ادامه بلوار 

خیابان  سه  منطقه  در  جمهوری، 
خیابان  چهار  منطقه  در  زینبیه، 
فردوسی، دانیال و یاسمن، در منطقه 
پنج بلوار شهید کریمی و در منطقه 
۶ بلوار کارگر و شهید کریمی امسال 
بازگشایی شده و در اختیار مردم قرار 

خواهد گرفت.
اینکه  بر  تاکید  با  سقائیان نژاد 
بسیاری از این پروژه ها سال ها متوقف 
بوده و مشکلات بسیاری را برای مردم 
ایجاد کرده است، افزود: عزم مدیریت 
شهری بر این است که در کنار توسعه 
معابر اصلی و شریان های حیاتی شهر، 
معابر فرعی در مناطق مختلف را نیز 
بازگشایی کرده و عبور و مرور مردم را 

تسهیل کند.
وی با اشاره به وضعیت خیابان شهید فهیمی و شهید کارگر گفت: این دو پروژه در 
منطقه ۶ بیش از 17 سال بر زمین مانده بود و مشکلات متعددی برای ساکنان منطقه 

ایجاد کرده بود که سعی داریم تا پایان سال آن را تکمیل کنیم.
شهردار قم همچنین خاطرنشان کرد: پروژه های ورودی جعفریه و رمپ و لوپ های 
آن، رمپ و لوپ های تونل غدیر و بلوار مرجعیت نیز طبق برنامه ریزی صورت گرفته که تا 

پایان سال تکمیل و در اختیار مردم قرار می گیرد.

شهردار قم: تا پایان سال

10 خیابان جدید در مناطق مختلف قم بازگشایی می شود

نامحــرمانه 
درمیزان و مصادیق اعدام بازنگری شود

وزیر دادگستری با تاکید بر اینکه مجازات اعدام را نمی توان نفی کرد، گفت: حجم مجازات اعدام 
در سال های اخیر کارآمد نبوده بنابراین میزان و مصادیق مجازات اعدام باید مورد بازنگری قرار گیرد. 
مصطفی پورمحمدی در گفت وگو با خانه ملت در خصوص طرح حذف مجازات اعدام از قاچاق مواد 
مخدر، گفت: اصل مجازات اعدام را نمی توان نفی کرد زیرا عده  ای مفسد در کشور وجود دارند که جز 
مجازات اعدام هیچ راه اصلاحی ندارند و این موضوع بنابر دستورات اسلامی و تایید نظام قضایی کشور 
و البته تجربه بسیاری از کشورها نباید نفی شود. وزیردادگستری، تصریح کرد: میزان مجازات اعدام و 
مصادیقی از جرایم که مجازات اعدام برای آنها در نظر گرفته شده، از مباحث جدی برخوردار است که 
می توان به آن پرداخت. پورمحمدی با بیان اینکه به نظر می رسد حجم مجازات اعدام در سالهای اخیر 
کارآمد نبوده، یادآور شد: بنابراین مجازات اعدام باید مورد بازنگری قرار گیرد، البته قوه قضاییه نیز این 
نظر را اجمالا قبول دارد. وزیر دادگستری با بیان اینکه هم اکنون به دنبال بررسی و رایزنی جهت بررسی 
مجازات اعدام هستیم، گفت: در حقیقت به دنبال این هستیم که چه نوع مجازات، در کجا و نسبت به 
چه افرادی اثربخشی بیشتری دارد تا بتوانیم به عنوان مجازات جایگزین اعدام در نظر بگیریم، البته حفظ 

مجازات اعدام همچنان در دستور است اما نه در میزانی که امروزه انجام می گیرد

تکذیب معرفی کاندیداهای حزب موتلفه
حزب موتلفه در بیانیه ای گمانه زنی در مورد کاندیداهای این حزب را فاقد اعتبار خواند. در متن بیانیه 
حزب موتلفه اسلامی آمده است: نظر به انتشار اخباری از سوی برخی رسانه ها مبنی بر تعیین نامزد 
حزب موتلفه اسلامی برای انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم و اعلام اسامی چند تن از اعضای شورای 
مرکزی این حزب به عنوان نامزدهای احتمالی، به اطلاع می رساند جلسات شورای انتخابات حزب موتلفه 
اسلامی همچنان ادامه دارد و تاکنون در مورد معرفی شخص یا اشخاص به عنوان نامزد حزب موتلفه 
اسلامی به تصمیم قطعی نرسیده است. هرگونه اخبار در این خصوص صرفا گمانه زنی بوده و فاقد اعتبار 
است لذا از تمامی رسانه ها و خبرگزاری ها تقاضا داریم اخبار مربوط به حزب موتلفه اسلامی را فقط از 
طریق روابط عمومی این حزب پیگیری کنند. به گزارش ایلنا، یکی از رسانه های اصولگرا در خبری 
اختصاصی اعلام کرده بود که اسدالله بادامچیان، یحیی آل اسحاق و مصطفی میرسلیم کاندیداهای 

معرفی شده موتلفه برای انتخابات ریاست جمهوری هستند.

هاشمی و روحانی در جلسات جامعه روحانیت شرکت کنند 
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز گفت: هاشمی و روحانی در جلسات جامعه روحانیت شرکت کنند. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامرضا مصباحی مقدم در نشست خبری خود در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه آیا افزایش اعضا ربطی به عدم شرکت برخی اعضای حاضر دارد، گفت: نه در جلسات این مساله 
مطرح شده و نه چنین اظهار نظری قبلا داشته ام بلکه آقایان آیت الله هاشمی و آقای روحانی حضورشان 
مورد سوال بود که ما پاسخ دادیم. سخنگوی جامعه روحانیت مبارز گفت: آقایان آیت الله هاشمی و 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی از اعضای جامعه روحانیت هستند و در این جلسات شرکت 
کنند. مصباحی مقدم در پاسخ به سوال ایلنا در خصوص دیدار جامعه روحانیت با آیت الله مصباح یزدی 
و اینکه اعلام کردند جامعه روحانیت مستقل از آقای مصباح عمل می کند اما دبیر کل اعلام کرده که 
نظرات آقای مصباح هم لحاظ می شود، گفت: نقل قول نادرستی از بنده به آقای موحدی کرمانی منتقل 
شده بود و تاکید دارم برای انتخابات از همه ظرفیت ها و شخصیت های بنام استفاده می شود که از 
جمله با آیت الله مصباح یزدی هم مشورت می کنیم؛ اما قرار گفت و گویی نداشته ایم و هیچ گاه خود را از 

شخصیت هایی مثل ایشان مستغنی نمی بینیم.

بازداشت 2 آمریکایی با ادعای ارتباط با ایران
دستگاه قضایی آمریکا دو شهروند این کشور را به اتهام همکاری با 2 ایرانی برای فروش قطعات 
جنگنده های اف-1۶ و اف-18 دستگیر کرده است. به گزارش فارس، دو مرد ساکن ایالت کالیفرنیا 
به ظن تلاش برای قاچاق محموله ای از تجهیزات نظامی به ارزش 3 میلیون دلار به ایران، در آمریکا 
دادگاهی شدند. آنطور که رویترز گزارش داده، این دو مرد که »زاویک زرگریان« 52 ساله و »واچه 
ناییریان« 57 ساله نام دارند، در حومه لس آنجلس ساکن اند و چهارشنبه هفته گذشته به ظن اقدام علیه 
تحریم های موجود آمریکا علیه ایران بازداشت شده اند. »مری مک کورد« معاون داستان کل امنیت ملی 
آمریکا در این خصوص گفته: »اتهامات موجود در این دادخواست، تهدید بسیار جدی علیه امنیت ملی 
ماست؛ به عنوان یک ملت باید بتوانیم از تکنولوژی نظامی خود حفاظت کنیم و نگذاریم که بدون اجازه، 
به دست دیگران بیافتد.« در صورت اثبات اتهامات این دو فرد، قاضی می تواند زرگریان را تا 115 سال و 
ناییریان را تا 95 سال در زندان حبس کند. روند رسیدگی به این پرونده از روز 20 دسامبر )30 آذر ماه( 
در دادگاه فدرال کلید می خورد؛ نام دو تبعه ایرانی با نام های »هانری ترمیناسیان« و »هرمز نوروز« هم در 

این پرونده دیده می شود. آمریکایی ها مدعی اند که 2 نفر آخر در خاک ایران حضور دارند.

باهنر با روحانی دیدار کرد
دبیرکل جبهه پیروان ابراز امیدواری کرده است تا تغییر عمده ای در رفتار رئیس جمهوری، دولت 
و عملکردشان به وجود آید. به گزارش روابط عمومی جبهه پیروان رهبری، در فضایی خارج از ریاست 
جمهوری محمدرضا باهنر دبیرکل جبهه پیروان با حسن روحانی رئیس جمهور دیدار کرد. این دیدار 
که خیلی کوتاه برگزار شده به درخواست رئیس جمهوری انجام شده است به طوری که برخی معتقدند 
وی به دنبال جلب حمایت طیف سنتی اصولگرایی در انتخابات آتی است. برخی اخبار نیز حکایت از آن 
دارد حالا که باهنر به عنوان مشاور عالی رئیس مجلس منصوب شده، دولت را در درون مجلس نیز یاری 
کند. با این همه محمدرضا باهنر، هیچ پاسخ مثبتی نداده و نقدهای جدی را نسبت به دولت روحانی و 
نحوه مواجهه آن با نیروهای مذهبی، سنتی و حزب اللهی مطرح ساخته و تاکید کرده است: عملکرد و 
تیمتان و کارهایی که انجام دادید، هیچ روزنه امیدی نداشته که بشود کمک کرد. البته دبیرکل جبهه 

پیروان ابراز امیدواری کرده است تا تغییر عمده ای در رفتار روحانی، دولت و عملکردشان به وجود آید.

تکذیب توقف عملیات آزادسازی موصل
فرمانده دستگاه مبارزه با تروریسم عراق با تکذیب خبر توقف عملیات آزادسازی موصل، اعلام کرد 
که عملیات عمچنان ادامه دارد. به گزارش فارس، سرتیپ »عبدالغنی الاسدی« فرمانده دستگاه مبارزه با 
تروریسم عراق خبر توقف عملیات آزادسازی موصل را تکذیب کرد. وی با اعلام این خبر اعلام کرد که 

نیروهای عراقی دستوری مبنی بر توقف عملیات آزادسازی موصل دریافت نکرده است
»جان دوریان« سخنگوی آمریکایی ائتلاف ضدداعش عصرروز جمعه اعلام کرد عملیات ارتش 
عراق برای آزادسازی شهر موصل، برای تثبیت دستاوردهای چند روز گذشته، فعلًا متوقف شده است. 
سخنگوی ائتلاف ضدداعش گفته است:  »انتظار داریم نیروهای عراقی مجدداً پس از پاکسازی مناطق 
آزاد شده از وجود داعشی ها و کسب اطمینان از ناممکن شدن بازگشت نیروهای داعش به این مناطق، 

مجدداً پیش روی را از سر بگیرند.«

عباس فرساد

طرح: شاهین كلانتری

مواضع دوگانه اردوغان 
در برابر داعش و سوریه

اخبــار

کاریکاتـور

یک قطعه زمین به مساحت 150 متر در 45 متری 

صدوق، 20 متری فجر با سند ششدانگ و پروانه ساخت 

)با قابلیت تجاری( فورا به فروش می رسد.

قیمت: 420 میلیون تومان
تلفن تماس: 09034524412 

یک واحد آپارتمان مسکونی 110 متری از 

پروژه بهشت واقع در سالاریه بر اصلی خیابان بهشت 

)ضلع شمالی دانشگاه مفید( با کیفیت در مرحله

 90 درصد پیشرفت کار فورا به فروش می رسد.

قیمت 495 میلیون تومان  تحویل سه ماهه 

تلفن تماس: 09034524412 
فـــروش  فــــوری

فـــروش  فــــوری


